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ກອງປະຊຸມສຸດຍອດລັດຖະສະພາ CLV ຄ້ັງທີ 1 ເປີດຂຶ້ນຢ່າງເປັນທາງການ

(ສພຊ) ກອງປະຊຸມ
ສຸດຍອດລັດຖະສະພາ ກຳປູ
ເຈຍ-ລາວ-ຫວຽດນາມ (CLV) 
ຄັ້ງທີ 1 ໄດ້ເປີດຂຶ້ນຢ່າງເປັນ
ທາງການ ໃນວັນທີ 5 ທັນວາ 
2023 ທ່ີນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ 

ພາຍໃຕ້ຫົວຂໍ້: “ເພີ່ມທະວີບົດ
ບາດຂອງລັດຖະສະພາ ໃນການ
ສ່ົງເສີມການຮ່ວມມືຮອບດ້ານ 
ລະຫວ່າງ ກຳປູເຈຍ-ລາວ-
ຫວຽດນາມ“ ໂດຍມີທ່ານ ທອງ
ລຸນ ສີສຸລິດ ເລຂາທິການໃຫຍ່

ຄະນະບໍລິຫານງານສູນກາງພັກ, 
ປະທານປະເທດແຫ່ງ ສປປ 
ລາວ, ມີທ່ານ ປອ. ໄຊສົມພອນ 
ພົມວິຫານ ປະທານສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ, ສົມເດັດ 
ມະຫາ ຣັດສະເພຍທິກາ ທິພາ

ໄດ ຄຸນ ສຸດາຣີ ປະທານສະພາ
ແຫ່ງຊາດແຫ່ງ ລາຊະອານາ
ຈັກກຳປູເຈຍ, ທ່ານ ເວືອງ ດິງ 
ເຫວ້ ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ 
ແຫ່ງ ສສ.ຫວຽດນາມ ພ້ອມ
ດ້ວຍຄະນະຜູ້ແທນຂັ້ນສູງຂອງ 

3 ປະເທດເຂົ້າຮ່ວມ.
ໂອກາດນີ້, ທ່ານ ທອງ

ລຸນ ສີສຸລິດ ໄດ້ກ່າວສູນທອນ
ພົດ ເຊິ່ງມີເນື້ອໃນສຳຄັນບາງ
ຕອນວ່າ: ໃນນາມປະທານປະ
ເທດແຫ່ງສາທາລະນະລັດ 
ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ
ກໍຄື ຕາງໜ້າໃຫ້ປະຊາຊົນລາວ
ບັນດາເຜົ່າໃນທົ່ວປະເທດ, ຂໍ

ສະແດງຄວາມຊົມເຊີຍ ຕໍ່ສາມ
ອົງການນິຕິບັນຍັດຂອງ 3 ປະ
ເທດ ທີ່ໄດ້ຍົກລະດັບກົນໄກ
ການປະຊຸມ ຈາກລະດັບຫົວ
ໜ້າກໍາມາທິການຂ້ຶນເປັນລະດັບ
ປະທານສະພາ ແລະ ໄດ້ເລືອກ
ຫົວຂ້ໍກອງປະຊຸມທ່ີມີຄວາມ
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ຮຽນ: - ພະນະທ່ານ 
ທອງລຸນ ສີສຸລິດ, ປະທານປະ
ເທດແຫ່ງ ສປປ ລາວ ທີ່ເຄົາ
ລົບ ແລະ ນັບຖືຢ່າງສູງ;

- ສົມເດັດ ມະຫາ ຣັດ
ສະເພຍທິກາ ທິພາໄດ ຄຸນ ສຸ
ດາຣີ, ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ 
ແຫ່ງ ລາຊະອານາ ຈັກກຳປູເຈຍ 
ທີ່ເຄົາລົບ ແລະ ນັບຖືຢ່າງສູງ; 

- ພະນະທ່ານ ເວືອງ ດິ່ງ 
ເຫວະ, ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ 
ແຫ່ງ ສສ ຫວຽດນາມ ທີ່ເຄົາ

ທ່ານ ປອ. ໄຊສົມພອນ ພົມວິຫານ ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ
ກ່າວເປີດກອງປະຊຸມສຸດຍອດລັດຖະສະພາ ກຳປູເຈຍ-ລາວ-ຫວຽດນາມ (CLV) ຄັ້ງທີ 1

ລົບ ແລະ ນັບຖືຢ່າງສູງ;
- ບັນດາທ່ານຜູ້ແທນ, 

ແຂກຜູ້ມີກຽດ, ທ່ານຍິງ ແລະ
ທ່ານຊາຍທີ່ນັບຖື ແລະ ຮັກ
ແພງທັງຫຼາຍ.

ຂ້າພະເຈົ້າ, ຂໍສະແດງ
ຄວາມປິຕິຍິນດີຕ້ອນຮັບບັນດາ
ທ່ານເຂ້ົາສູ່ກອງປະຊຸມສຸດຍອດ
ລັດຖະສະພາ ກຳປູເຈຍ-ລາວ-
ຫວຽດນາມ (CLV) ຄັ້ງທີ 1 
ໃນນາມປະທານກອງປະຊຸມ
ຮ່ວມ, ຂ້າພະເຈ້ົາຮູ້ສຶກເປັນກຽດ 

- ສົມເດັດ ມະຫາ ຣັດ
ສະເພຍທິກາ ທິພະໄດ ຄູນ ສຸ
ດາຣີ, ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ 
ແຫ່ງ ລາຊະອານາຈັກ ກຳປູເຈຍ 
ທີ່ນັບຖື!

- ພະນະທ່ານ ເວ່ືອງ ດ່ິງ 
ເຫວະ, ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ 
ແຫ່ງ ສສ.ຫວຽດນາມ ທ່ີນັບຖື! 

- ພະນະທ່ານ ໄຊສົມ
ພອນ ພົມວິຫານ ປະທານສະ
ພາແຫ່ງຊາດແຫ່ງ ສປປ ລາວ 
ທີ່ນັບຖື!

ສູນທອນພົດຂອງທ່ານ ທອງລຸນ ສີສຸລິດ ປະທານປະເທດ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ 
ຕ່ໍພິທີເປີດກອງປະຊຸມສຸດຍອດລັດຖະສະພາ ກຳປູເຈຍ-ລາວ-ຫວຽດນາມ (CLV) ຄ້ັງທີ 1

- ບັນດາທ່ານຜູ້ແທນ, 
ແຂກຜູ້ມີກຽດ ທ່ານຍິງ ແລະ 

ທ່ານຊາຍ ທີ່ຮັກແພງທັງຫຼາຍ.
ມື້ນີ້, ຂ້າພະເຈົ້າຮູ້ສຶກ

ພາກພູມໃຈ ແລະ ມີຄວາມປິຕິ
ຍິນດີເປັນຢ່າງຍ່ິງ ທ່ີໄດ້ເຂ້ົາຮ່ວມ
ພິທີເປີດກອງປະຊຸມສຸດຍອດ
ລັດຖະສະພາ ກຳປູເຈຍ-ລາວ-
ຫວຽດນາມ (CLV) ຄັ້ງທີ 1, 
ເຊ່ິງເປັນກອງປະຊຸມຄ້ັງປະຫວັດ
ສາດຂອງອົງການນິຕິບັນຍັດ
ສາມປະເທດພວກເຮົາ ທີ່ໄດ້
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(ສພຊ) ໂດຍຕອບສະ
ໜອງຕາມການເຊ້ືອເຊີນຂອງ
ທ່ານ ປອ. ໄຊສົມພອນ ພົມວິ
ຫານ ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ
ແຫ່ງ ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິ
ປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ, ສົມເດັດ 
ມະຫາ ຣັດສະເພຍທິກາ ທິພະ
ໄດ ຄູນ ສຸດາຣີ ປະທານສະພາ
ແຫ່ງຊາດແຫ່ງລາຊະອານາ
ຈັກກໍາປູເຈຍ ພ້ອມດ້ວຍຄະນະ
ຜູ້ແທນຂັ້ນສູງ ຂອງສະພາແຫ່ງ
ຊາດກໍາປູເຈຍ ໄດ້ເດີນທາງມາ
ຢ້ຽມຢາມ ສາທາລະນະລັດ 
ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ 

ຄະນະຜູ້ແທນສະພາແຫ່ງຊາດ ລາຊະອານາຈັກກຳປູເຈຍ
 ຢ້ຽມຢາມ ສປປ ລາວ ແລະ ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມ CLV

ຢ່າງເປັນທາງການ ໃນລະຫວ່າງ 
ວັນທີ 2-4 ທັນວາ 2023 ແລະ 
ສືບຕ່ໍເຂ້ົາຮ່ວມກອງປະຊຸມສຸດ
ຍອດລັດຖະສະພາກໍາປູເຈຍ-

ລາວ-ຫວຽດນາມ (CLV) ຄັ້ງ
ທີ 1 ເຊິ່ງຈັດຂຶ້ນໃນລະຫວ່າງ

(ສພຊ) ໂດຍຕອບສະ
ໜອງຕາມການເຊ້ືອເຊີນຂອງ
ສະຫາຍ ປອ. ໄຊສົມພອນ ພົມ
ວິຫານ ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ 

ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດແຫ່ງ ສສ. ຫວຽດນາມ 
ຢ້ຽມຢາມ ແລະ ເຮັດວຽກ ຢູ່ ສປປ ລາວ 

ແຫ່ງ ສປປ ລາວ, ສະຫາຍ 
ເວືອງ ດິງ ເຫວະ ປະທານສະ
ພາແຫ່ງຊາດ ແຫ່ງ ສສ. ຫວຽດ
ນາມ ພ້ອມດ້ວຍຄະນະຜູ້ແທນ

ຂ້ັນສູງຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ
ຫວຽດນາມ ໄດ້ເດີນທາງມາ
ຢ້ຽມຢາມເຮັດວຽກ ແລະ ເຂົ້າ
ຮ່ວມກອງປະຊຸມສຸດຍອດລັດ
ຖະສະພາກໍາປູເຈຍ-ລາວ-ຫວຽດ
ນາມ (CLV) ຄັ້ງທີ 1 ເຊິ່ງໄດ້
ຈັດຂ້ຶນໃນລະຫວ່າງວັນທີ 4-7 
ທັນວາ 2023 ຢູ່ ສປປ ລາວ.

ວັນທີ 4 ທັນວາ 2023, 
ສະຫາຍ ເວືອງ ດິງ ເຫວະ 
ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ ສສ. 
ຫວຽດນາມ ພ້ອມດ້ວຍຄະນະ 
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ໝາຍສຳຄັນ, ສອດຄ່ອງກັບສະ
ພາບຄວາມເປັນຈິງຂອງ 3 ປະ
ເທດ ທັງຕອບສະໜອງຄວາມ
ຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການຂອງການ
ພັດທະນາດ້ານພ້ືນຖານໂຄງລ່າງ 
ແລະ ການພັດທະນາເສດຖະ
ກິດ-ສັງຄົມ ຢູ່ເຂດສາມຫຼ່ຽມ
ພັດທະນາໃນປັດຈຸບັນ. ຂ້າພະ
ເຈົ້າສະໜັບສະໜູນຕໍ່ອົງການນິ
ຕິບັນຍັດຂອງສາມປະເທດ ໃນ
ການຍົກສູງບົດບາດຂອງຕົນຂ້ຶນ 
ເພ່ືອປະກອບສ່ວນເຂ້ົາໃນການ
ຊຸກຍູ້, ສົ່ງເສີມ ແລະ ຕິດຕາມ
ກວດກາການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ
ບັນດາແຜນງານ ແລະ ໂຄງການ
ຮ່ວມມືຕ່າງໆໃຫ້ມີປະສິດທິ
ພາບ ແລະ ປະສິດທິຜົນ.

ໃນພິທີເປີດ, ທ່ານ ປອ. 
ໄຊສົມພອນ ພົມວິຫານ ໄດ້
ກ່າວວ່າ: ເພື່ອຕອບສະໜອງ
ຕາມຈຸດປະສົງ ແລະ ຄວາມ
ຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການໃນການພັດ
ທະນາເຂດສາມຫ່ຼຽມພັດທະນາ 
CLV, ກອງປະຊຸມສຸດຍອດຄ້ັງ
ນີ້ຈັດຂຶ້ນພາຍໃຕ້ຫົວຂໍ້: “ເພີ່ມ
ທະວີບົດບາດຂອງລັດຖະສະ
ພາໃນການສ່ົງເສີມການຮ່ວມມື
ຮອບດ້ານລະຫວ່າງ ກຳປູເຈຍ-
ລາວ-ຫວຽດນາມ“ ພ້ອມກັນນ້ີ, 
ຍັງໄດ້ກຳນົດຫົວຂ້ໍຍ່ອຍເພ່ືອລົງ
ເລິກຄ້ົນຄວ້າປຶກສາຫາລືກັນ
ໃນແຕ່ລະຂົງເຂດ ຄື: 1. ວຽກ
ງານຮ່ວມມືດ້ານການເມືອງ ແລະ 
ການຕ່າງປະເທດ: “ເພີ່ມທະວີ
ບົດບາດຂອງລັດຖະສະພາ ກຳ
ປູເຈຍ-ລາວ-ຫວຽດນາມ ໃນ
ການຊຸກຍູ້ການຮ່ວມມື, ການ
ເປັນຄູ່ຮ່ວມ, ຄວາມສາມັກຄີ 
ແລະ ຄວາມຈະເລີນຮຸ່ງເຮືອງ“;
2. ວຽກງານການຮ່ວມມືດ້ານ
ເສດຖະກິດ ແລະ ວັດທະນະ
ທຳ-ສັງຄົມ: “ເພີ່ມທະວີການ
ຮ່ວມມືຂອງລັດຖະສະພາ ໃນ
ການຊຸກຍູ້ການເຊ່ືອມຈອດທາງ
ດ້ານເສດຖະກິດ ຂອງກຳປູເຈຍ-
ລາວ-ຫວຽດນາມ ໄປສູ່ເປ້ົາໝາຍ
ການພັດທະນາແບບຍືນຍົງ ແລະ 
ກວມລວມ“; 3. ວຽກງານປ້ອງ
ກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະ
ຫງບົ: “ເພ່ີມທະວີພາລະບົດບາດ
ໃນການຕິດຕາມກວດກາ ຂອງ
ລັດຖະສະພາ ກຳປູເຈຍ-ລາວ-
ຫວຽດນາມ ຕ່ໍກັບວຽກງານປ້ອງ
ກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະ
ຫງົບ ເພື່ອຮັບປະກັນສັນຕິພາບ 
ແລະ ສະຖຽນລະພາບ“. ນອກ
ຈາກນີ້, ບັນດາສະມາຊິກສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ແລະ ຜູ້ແທນກອງ
ປະຊຸມ ຍັງຈະໄດ້ຮັບຟັງການ
ລາຍງານຄວາມຄືບໜ້າໃນການ
ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນດຳເນີນ
ງານຕ່າງໆໃນເຂດສາມຫ່ຼຽມ
ພັດທະນາຈາກພາກສ່ວນກ່ຽວ
ຂ້ອງຂອງລັດຖະບານ, ເປັນໂອ
ກາດແລກປ່ຽນຂ້ໍມູນ-ຂ່າວສານ, 

ບົດຮຽນ, ປະສົບການ, ສະແດງ
ຄຳຄິດຄຳເຫັນຕ່ໍວຽກງານໃນ
ທ້ອງຖິ່ນຂອງຕົນ, ແລກປ່ຽນ
ບົດຮຽນ ແລະ ປະສົບການໃນ
ການປະຕິບັດພາລະບົດບາດ, 
ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ ຂອງອົງການ
ນິຕິບັນຍັດ, ການຕິດຕາມກວດ
ກາ ແລະ ຊຸກຍູ້ການຈັດຕັ້ງປະ
ຕິບັດບັນດາສັນຍາຮ່ວມການມື 
ລະຫວ່າງລັດຖະບານສາມປະເທດ.

ພ້ອມນັ້ນ, ທ່ານ ປອ. 
ໄຊສົມພອນ ພົມວິຫານ ຍັງໄດ້
ຮຽກຮ້ອງມາຍັງຜູ້ແທນກອງ
ປະຊຸມ ໂດຍສະເພາະບັນດາຜູ້
ແທນທ່ີມາຈາກສາມຫ່ຼຽມພັດ
ທະນາຂອງແຕ່ລະປະເທດ ເຊິ່ງ
ເປັນຜູ້ທ່ີມີຄວາມໃກ້ຊິດຕິດ
ແທດກັບປະຊາຊົນ ຈົ່ງເປັນເຈົ້າ
ການໃນການຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ປະ
ກອບຄຳຄິດຄຳເຫັນໃສ່ແຕ່ລະ
ບັນຫາຢ່າງສ້າງສັນ ແລະ ກົງໄປ
ກົງມາ ເພື່ອຊອກຫາວິທີທາງ 
ແລະ ມາດຕະການທີ່ເໝາະສົມ 
ເພ່ືອສະເໜີແນະຕ່ໍລັດຖະບານ; 
ເປັນເຈ້ົາການປະກອບສ່ວນຊຸກ
ຍູ້ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດດ້ານນິຕິ
ກຳ, ການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ນະ
ໂຍບາຍການລົງທຶນໃນເຂດສາມ
ຫ່ຼຽມພັດທະນາໂດຍຜ່ານກົນ
ໄກລັດຖະສະພາ ແລະ ອົງການ
ລັດຖະສະພາພາກພື້ນ ແລະ 
ສາກົນ ເພື່ອດຶງດູດນັກລົງທຶນ
ພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ
ໃຫ້ເຫັນໄດ້ທ່າແຮງທາງດ້ານ
ເສດຖະກິດ ແລະ ມີຄວາມສົນ
ໃຈມາລົງທຶນໃນເຂດສາມຫ່ຼຽມ
ພັດທະນາໃຫ້ຫຼາຍຂຶ້ນ; ເອົາ
ໃຈໃສ່ສ່ົງເສີມການຮ່ວມມືດ້ານ
ການປົກປັກຮັກສາສ່ິງແວດ
ລ້ອມ, ການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ການ
ນຳໃຊ້ຊັບພະຍາກອນທຳມະ
ຊາດ ເພື່ອການພັດທະນາແບບ
ຍືນຍົງ; ຊຸກຍູ້ການຮ່ວມມືໃນ
ການຕ້ານ ແລະ ສະກັດກ້ັນການ
ຄ້າມະນຸດ, ຕ້ານການອາຊະຍາ
ກຳຂ້າມຊາດ, ຕ້ານການກໍ່ການ
ຮ້າຍ, ເກັບກູ້ລະເບີດທີ່ບໍ່ທັນ
ແຕກທ່ີຕົກຄ້າງຈາກສົງຄາມ 
ໃນເຂດສາມຫ່ຼຽມພັດທະນາ 
ແລະ ການຊອກຄ້ົນອັດຖິຂອງ
ບັນດາທະຫານທ່ີເສຍຊີວິດ ໃນ
ສົງຄາມຜ່ານມາກັບຄືນປະເທດ 
ແລະ ບັນຫາອ່ືນໆ ທ່ີເປັນຄວາມ
ສົນໃຈຂອງທັງສາມປະເທດ.

ຈັດຂ້ຶນພາຍໃຕ້ຫົວຂ້ໍ: “ເພ່ີມທະ
ວີບົດບາດຂອງລັດຖະສະພາ 
ໃນການສ່ົງເສີມການຮ່ວມມື
ຮອບດ້ານ ລະຫວ່າງ ກໍາປູເຈຍ-
ລາວ-ຫວຽດນາມ’’. 

ໃນນາມປະທານປະເທດ
ແຫ່ງ ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິ
ປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ  ກໍຄືຕາງ
ໜ້າໃຫ້ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜ່ົາ
ໃນທົ່ວປະເທດ, ຂ້າພະເຈົ້າຂໍ

ສະແດງຄວາມຊົມເຊີຍ ຕໍ່ສາມ
ອົງການນິຕິບັນຍັດ ຂອງ 3 ປະ
ເທດ ທີ່ໄດ້ຍົກລະດັບກົນໄກ
ການປະຊຸມຈາກລະດັບຫົວໜ້າ
ກໍາມາທິການ ຂຶ້ນເປັນລະດັບ
ປະທານສະພາ ແລະ ໄດ້ເລືອກ
ຫົວຂ້ໍກອງປະຊຸມທ່ີມີຄວາມ
ໝາຍສຳຄັນ, ສອດຄ່ອງກັບສະ
ພາບຄວາມເປັນຈິງຂອງ 3 ປະ
ເທດ ແລະ ທັງຕອບສະໜອງ
ຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການຂອງ
ການພັດທະນາດ້ານພ້ືນຖານ
ໂຄງລ່າງ ແລະ ການພັດທະນາ
ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຢູ່ເຂດສາມ
ຫ່ຼຽມພັດທະນາໃນປັດຈຸບັນ. 
ຂ້າພະເຈົ້າ ສະໜັບສະໜູນຕໍ່
ອົງການນິຕິບັນຍັດຂອງສາມ
ປະເທດ ໃນການຍົກສູງບົດບາດ
ຂອງຕົນຂ້ຶນ ເພ່ືອປະກອບສ່ວນ
ເຂົ້າໃນການຊຸກຍູ້, ສົ່ງເສີມ 
ແລະ ຕິດຕາມກວດກາ ການ
ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດບັນດາແຜນງານ 
ແລະ ໂຄງການຮ່ວມມືຕ່າງໆ
ໃຫ້ມີປະສິດທິພາບ ແລະ ປະ
ສິດທິຜົນ. 

ບັນດາທ່ານຜູ້ແທນ ທ່ານ
ຍິງ ແລະ ທ່ານຊາຍ ທີ່ນັບຖື,

ຄືດ່ັງພວກເຮົາຮັບຮູ້ນໍາ
ກັນແລ້ວວ່າ ສາມປະເທດຂອງ
ພວກເຮົາໄດ້ມີປະຫວັດສາດ 
ແລະ ມູນເຊ້ືອຮ່ວມສໍາພັນສູ້ຮົບ
ອັນຍາວນານໃນການຕ່ໍສູ້ຕ້ານ
ສັດຕູໂຕດຽວກັນ ເພື່ອເອກະ
ລາດແຫ່ງຊາດໃນເມື່ອກ່ອນ 
ຈົນສາມາດຍາດໄດ້ໄຊຊະນະ 
ແລະ ພ້ອມກັນສ້າງສາພັດທະ
ນາປະເທດຊາດຂອງຕົນ ເປັນ
ກ້າວໆມາ ແລະ ສືບຕໍ່ຄຽງບ່າ
ຄຽງໄຫຼ່, ຮ່ວມມື, ຊ່ວຍເຫຼືອ
ເຊິ່ງກັນ ແລະ ກັນ ໃນພາລະ
ກິດປົກປັກຮັກສາ ແລະ ສ້າງສາ
ປະເທດຊາດໃນປັດຈຸບັນ.

ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ໄດ້
ຈັດຂ້ຶນໃນທ່າມກາງສະພາບ
ການຂອງພາກພື້ນ ແລະ ສາກົນ 
ສືບຕ່ໍມີການຜັນແປໄປຢ່າງວ່ອງ
ໄວ, ສັບສົນ ແລະ ຄາດຄະເນ
ໄດ້ຍາກ, ຄຽງຄູ່ກັນນັ້ນ, ບັນ
ຫາໄພພິບັດທາງທໍາມະຊາດ, 
ການປ່ຽນແປງຂອງດິນຟ້າອາ
ກາດ ແລະ ຜົນກະທົບເສດຖະ
ກິດ ຫຼັງໂຄວິດ-19 ຍັງເປັນສິ່ງ
ທ້າທາຍທົດສອບ ຕໍ່ການພັດ
ທະນາຂອງບັນດາປະເທດຕ່າງໆ 
ໃນໂລກ, ລວມທັງສາມປະເທດ
ຂອງພວກເຮົາ. 

ຂ້າພະເຈ້ົາ ຕີລາຄາສູງຕ່ໍ
ຂໍ້ລິເລີ່ມ ຂອງການຈັດກອງ
ປະຊຸມສຸດຍອດລັດຖະສະພາ 
(CLV) ຄ້ັງທີ 1 ເຊ່ິງເປັນຄ້ັງທໍາ
ອິດທ່ີຜູ້ນໍາຂ້ັນສູງຂອງສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ສາມປະເທດ ຈະໄດ້
ຮ່ວມກັນປຶກສາຫາລື ກ່ຽວກັບ
ການຮ່ວມມືຮອບດ້ານ ຕາມບົດ
ບາດຂອງຕົນ ເພື່ອຊຸກຍູ້ ແລະ 
ຕິດຕາມກວດກາ ການປະຕິບັດ
ບັນດາແຜນງານ, ກິດຈະກໍາຕ່າງໆ
ຂອງບັນດາກະຊວງ, ຂະແໜງ
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ການທ່ີກ່ຽວຂ້ອງຂອງສາມປະ
ເທດ ໂດຍສະເພາະແມ່ນ ການ
ດຳເນີນໂຄງການຮ່ວມມື ແລະ 
ການລົງທຶນຂອງລັດຖະບານ
ສາມປະເທດ ກໍຄືໂຄງການຊ່ວຍ
ເຫືຼອສາກົນຢູ່ໃນເຂດສາມຫ່ຼຽມ
ພັດທະນາ (CLV) ເພ່ືອແນໃສ່ 
ເພ່ີມທະວີຄວາມສາມັກຄີ, ມິດ
ຕະພາບ ແລະ ການຮ່ວມມືເພ່ືອ
ການພັດທະນາຢູ່ໃນເຂດດ່ັງ
ກ່າວ ໃຫ້ມີປະສິດທິພາບ ແລະ 
ປະສິດທິຜົນ ເພື່ອຍົກລະດັບຊີ
ວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນ
ໃຫ້ດີຂຶ້ນເທື່ອລະກ້າວ.

ບັນດາທ່ານທ່ີນັບຖື ແລະ 
ຮັກແພງ,

ໄລຍະຜ່ານມາ, ເຂດ
ສາມຫຼ່ຽມພັດທະນາ ໄດ້ປະ
ເຊີນໜ້າກັບສ່ິງທ້າທາຍຫຼາຍຢ່າງ 
ເປັນຕ້ົນແມ່ນບັນຫາໄພພິບັດ
ທາງທຳມະຊາດ, ການແຜ່ລະ
ບາດຂອງ ໂຄວິດ-19, ບັນຫາ
ພື້ນຖານໂຄງລ່າງຊຸດໂຊມ, ບໍ່
ທັນສະດວກ ແລະ ອື່ນໆ ເຊິ່ງ
ໄດ້ສ່ົງຜົນກະທົບຫຼາຍສົມຄວນ
ຕ່ໍການພັດທະນາເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ ແລະ ຊີວິດການເປັນຢູ່
ຂອງປະຊາຊົນ. ຂ້າພະເຈົ້າ ຕີ
ລາຄາສູງຕ່ໍໝາກຜົນຂອງການ
ຮ່ວມມື, ການຊ່ວຍເຫືຼອເຊ່ິງກັນ 
ແລະ ກັນ ໃນການຮັບມືກັບ
ການແຜ່ລະບາດຂອງໂຄວິດ-
19, ເຮັດໃຫ້ເຂດສາມຫ່ຼຽມພັດ
ທະນາ CLV ໄດ້ມີການຟື້ນຟູ
ເສດຖະກິດ ພາຍຫັຼງທີ່ການລະ
ບາດຂອງພະຍາດດ່ັງກ່າວຜ່ອນ
ຄາຍລົງ.

ຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າ ການ
ຮ່ວມມືຢູ່ໃນເຂດສາມຫ່ຼຽມພັດ
ທະນາ CLV ມີການເຕີບໃຫຍ່
ຂະຫຍາຍຕົວຂ້ຶນເທ່ືອລະກ້າວ 
ບົນພ້ືນຖານສາຍພົວພັນມິດ
ຕະພາບ, ຄວາມສາມັກຄີຖານ
ເພື່ອນບ້ານໃກ້ຄຽງທີ່ດີ, ມີ
ຄວາມເຂົ້າອົກເຂົ້າໃຈກັນ, ມີ
ຄວາມໄວ້ເນ້ືອເຊ່ືອໃຈກັນ ແລະ 
ມີການຮ່ວມມືຮອບດ້ານນໍາກັນ 
ຊ່ຶງເປັນການປະກອບສ່ວນສໍາ
ຄັນເຂ້ົາໃນການສ່ົງເສີມການພັດ
ທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ, 
ຫຸຼດຜ່ອນຄວາມທຸກຍາກຂອງ
ປະຊາຊົນ ແລະ ສົ່ງເສີມການ
ເຊ່ືອມໂຍງເຊ່ືອມຈອດກັບພາກ
ພ້ືນ ໂດຍມີການແລກປ່ຽນການ
ຢ້ຽມຢາມຂອງການນໍາຂ້ັນຕ່າງໆ 
ທັງຢູ່ສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ
ຂອງ 3 ປະເທດ ເຮັດໃຫ້ເຂດ
ສາມຫ່ຼຽມພັດທະນາ ກາຍເປັນ
ເຂດແຫ່ງ ສັນຕິພາບ, ມິດຕະ
ພາບ ແລະ ການຮ່ວມມື ເພື່ອ
ການພັດທະນາແບບຍືນຍົງ.

ຂ້າພະເຈົ້າ ເຊື່ອໝັ້ນວ່າ 
ກອງປະຊຸມສຸດຍອດລັດຖະ
ສະພາ ກຳປູເຈຍ-ລາວ-ຫວຽດ
ນາມ (CLV) ຄັ້ງປະຖົມມະ
ເລີກນີ້ ຈະເປັນໂອກາດດີ ໃຫ້
ແກ່ຄະນະຜູ້ແທນສະພາແຫ່ງ
ຊາດທັງສາມປະເທດ ໄດ້ສະ

ແດງຄວາມຄິດຄວາມເຫັນ ແລະ 
ຈະໄດ້ແລກປ່ຽນທັດສະນະ
ຮ່ວມກັນຢ່າງກົງໄປກົງມາ ຕ່ໍບັນ
ຫາຕ່າງໆທ່ີມີຄວາມສົນໃຈ ແລະ 
ມີຜົນປະໂຫຍດຮ່ວມກັນ ບົນ
ຈິດໃຈຮັດແໜ້ນຄວາມສາມັກ
ຄີ, ມິດຕະພາບ ແລະ ການ
ຮ່ວມມືຮອບດ້ານລະຫວ່າງ 
ສາມສະພາແຫ່ງຊາດ ກຳປູເຈຍ, 
ລາວ ແລະ ຫວຽດນາມ ໂດຍ
ສະເພາະ ບັນດາແຂວງໃນເຂດ
ສາມຫຼ່ຽມພັດທະນາ ພ້ອມກັນ
ຊ່ວຍເຫຼືອ ສະໜັບສະໜູນເຊິ່ງ
ກັນ ແລະ ກັນ ໃນການພັດທະ
ນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ໃຫ້ນັບ
ມື້ນັບມີໝາກຜົນຕົວຈິງແລະ 
ຫວັງຢ່າງຍ່ິງວ່າກອງປະຊຸມຄ້ັງ
ນີ້ ຈະສາມາດພິຈາລະນາຮັບ
ຮອງເອົາຖະແຫຼງການຮ່ວມ
ຂອງກອງປະຊຸມຕາມຈຸດປະ
ສົງທີ່ວາງໄວ້.

ສຸດທ້າຍນີ້, ຂ້າພະເຈົ້າ 
ຂໍອວຍພອນອັນປະເສີດ ມາຍັງ 
ສົມເດັດ ມະຫາ ຣັດສະເພຍທິ
ກາ ທິພະໄດ ຄູນ ສຸດາຣີ ປະ
ທານສະພາແຫ່ງຊາດແຫ່ງລາ
ຊະອານາຈັກກຳປູເຈຍ, ພະນະ
ທ່ານ ເວື່ອງ ດິ່ງເຫວະ ປະທານ
ສະພາແຫ່ງຊາດແຫ່ງ ສສ. 
ຫວຽດນາມ, ພະນະທ່ານ ໄຊ
ສົມພອນ ພົມວິຫານ ປະທານ
ສະພາແຫ່ງຊາດແຫ່ງ ສປປ 
ລາວ ແລະ ຄະນະຜູ້ແທນກອງ
ປະຊຸມທຸກທ່ານ ຈ່ົງມີສຸຂະພາບ
ເຂັ້ມແຂງ, ມີຄວາມຜາສຸກ 
ແລະ ປະສົບຜົນສຳເລັດໃນໜ້າ
ທ່ີວຽກງານອັນສູງສ່ົງຂອງບັນ
ດາທ່ານ.

ອວຍພອນໃຫ້ກອງປະ
ຊຸມສຸດຍອດລັດຖະສະພາ 
ກຳປູເຈຍ-ລາວ-ຫວຽດນາມ 
(CLV) ຄັ້ງທີ 1 ນີ້ ຈົ່ງປະສົບ
ຜົນສຳເລັດຢ່າງຈົບງາມ.

ໄດ້ວາງພວງມາລາ ຢູ່ອານຸສາວະ
ລີນັກຮົບນິລະນາມ (ດາວແດງ)  
ແລະ ໄດ້ພົບປະທາງການກັບ
ສະຫາຍ ປອ. ໄຊສົມພອນ ພົມ
ວິຫານ ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ 
ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ພ້ອມດ້ວຍ
ບັນດາສະຫາຍຮອງປະທານ
ສະພາແຫ່ງຊາດ, ບັນດາສະຫາຍ
ຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ, 
ຮອງປະທານກໍາມາທິການ, 
ຮອງເລຂາທິການ ແລະ ພະນັກ
ງານ-ລັດຖະກອນ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ
ເຂົ້າຮ່ວມ. 

ໃນການພົບປະຄ້ັງນ້ີ, 
ໄດ້ດໍາເນີນໄປດ້ວຍບັນຍາກາດ
ໄມຕີຈິດມິດຕະພາບອັນອົບອຸ່ນ
ຖານສະຫາຍອ້າຍນ້ອງ ແລະ 
ບົນພ້ືນຖານສາຍພົວພັນມິດຕະ
ພາບອັນຍ່ິງໃຫຍ່, ຄວາມສາມັກ
ຄີພິເສດ ແລະ ການຮ່ວມມື
ຮອບດ້ານ ລະຫວ່າງ ສອງພັກ, 
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ສອງລັດ ແລະ ປະຊາຊົນສອງ
ຊາດ ລາວ-ຫວຽດນາມ, ຫວຽດ
ນາມ-ລາວ ກໍຄື ລະຫວ່າງ ສອງ
ອົງການນິຕິບັນຍັດ. ໃນການ
ພົບປະ, ສະຫາຍປະທານສະພາ
ແຫ່ງຊາດລາວ ໄດ້ຕີລາຄາສູງຕໍ່
ການມາຢ້ຽມຢາມ ແລະ ເຮັດ
ວຽກ ຢູ່ ສປປ ລາວ ຄັ້ງນີ້ ແລະ 
ໄດ້ແຈ້ງສະພາບການພ້ົນເດ່ັນ
ຂອງ ສປປ ລາວ ເຊິ່ງຢູ່ໃນບັນ
ຍາກາດສະເຫີຼມສະຫຼອງວັນສະ
ຖາປະນາ ສາທາລະນະລັດ ປະ
ຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ ຄົບ
ຮອບ 48 ປີ, ທັງເປັນໄລຍະ
ກາງສະໄໝແຫ່ງການຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດ
ຖະກິດ-ສັງຄົມ ແຫ່ງຊາດ 5 ປີ 
ຄ້ັງທີ IX ແລະ ເປັນປີທີ 3 ໃນ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດວາລະແຫ່ງ
ຊາດ ວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄວາມ
ຫຍຸ້ງຍາກດ້ານເສດຖະກິດ-ການ
ເງິນ, ວາລະແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍ
ການແກ້ໄຂບັນຫາຢາເສບຕິດ 
ແລະ ຜົນສໍາເລັດກອງປະຊຸມ
ສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 6 ຂອງ 
ສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ໃນ
ເດືອນພະຈິກຜ່ານມາ. ພ້ອມ
ນັ້ນ, ສະຫາຍປະທານສະພາ
ແຫ່ງຊາດລາວ ຍັງໄດ້ຕີລາຄາ
ສູງຕໍ່ຜົນສໍາເລັດຮອບດ້ານ ຂອງ 
ສສ. ຫວຽດນາມ ໃນການພັດ
ທະນາປະເທດຊາດໃນໄລຍະ
ຜ່ານມາ, ພິເສດ ແມ່ນຜົນສໍາ
ເລັດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ
ເທື່ອທີ 6 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ 
ຊຸດທີ XV.

ຈາກນ້ັນ, ສະຫາຍ ເວືອງ 
ດິງ ເຫວະ ປະທານສະພາແຫ່ງ
ຊາດຫວຽດນາມ ໄດ້ສະແດງ
ຄວາມປິຕິຍິນດີເປັນຢ່າງຍ່ິງທ່ີ
ໄດ້ມາຢ້ຽມຢາມ, ເຮັດວຽກ 
ແລະ ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມສຸດ
ຍອດລັດຖະສະພາ ກຳປູເຈຍ-
ລາວ-ຫວຽດນາມ (CLV) ຢູ່ 
ສປປ ລາວ; ພ້ອມທັງຕີລາຄາ
ສູງຕ່ໍກອງປະຊຸມສຸດຍອດລັດ
ຖະສະພາ ກຳປູເຈຍ-ລາວ-
ຫວຽດນາມ ກໍຄື ບົດບາດຂອງ
ປະທານກອງປະຊຸມຂອງລາວ 
ແລະ ໄດ້ແຈ້ງສະພາບການພົ້ນ
ເດັ່ນຂອງ ສສ. ຫວຽດນາມ ກໍ
ຄືສະພາແຫ່ງຊາດຫວຽດນາມ 
ໃນໄລຍະຜ່ານມາ. 

ໂອກາດດັ່ງກ່າວ, ສອງ
ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ ໄດ້
ຮ່ວມກັນຕີລາຄາຄືນການຈັດ
ຕ້ັງປະຕິບັດບົດບັນທຶກຄວາມ
ເຂົ້າໃຈ ວ່າດ້ວຍການຮ່ວມມື 
ລະຫວ່າງ ສອງສະພາແຫ່ງຊາດ
ລາວ-ຫວຽດນາມ ທ່ີໄດ້ລົງນາມ
ຮ່ວມກັນໃນປີ 2022 ແລະ 
ເປັນເອກະພາບກັນກໍານົດທິດ
ທາງແຜນການຮ່ວມມືໃນຕ່ໍໜ້າ 
ໃນການເພ່ີມທະວີການຮ່ວມມື
ສອງຝ່າຍ ໂດຍຜ່ານການແລກ
ປ່ຽນບົດຮຽນ, ຂ້ໍມູນ-ຂ່າວສານ, 
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ພາກທີ II: ທິດທາງແຜນການ
ທ້າຍສະໄໝຮອດ ປີ 2025 ແລະ
ທິດທາງແຜນການ ປະຈໍາປີ 2024.

1.1. ທິດທາງລວມ
ແຕ່ນ້ີຮອດທ້າຍປີ 2025 

ລັດຖະບານຈະໄດ້ສືບຕ່ໍຍຶດໝ້ັນ 
ແລະ ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດບັນດາທິດ
ທາງ, ຄາດໝາຍ ວຽກງານຈຸດ
ສຸມທ່ີກໍານົດໄວ້ໃນມະຕິກອງ
ປະຊຸມໃຫຍ່ ຄັ້ງທີ XI ຂອງ
ພັກ, ມະຕິຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ 
ວ່າດ້ວຍແຜນພັດທະນາເສດ
ຖະກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດ, ແຜນ
ງົບປະມານແຫ່ງລັດ ແລະ ແຜນ
ເງິນຕາ 5 ປີ ຄ້ັງທີ IX (2021-
2025) ຕິດພັນກັບການຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດ 2 ວາລະແຫ່ງຊາດ 
ບົນຈິດໃຈສືບຕ່ໍສ້າງການຫັນ
ປ່ຽນໃໝ່ຢ່າງແຂງແຮງ, ເລິກ
ເຊິ່ງ ແລະ ຮອບດ້ານ; ຮັບປະ
ກັນໃຫ້ປະເທດຊາດສືບຕ່ໍມີ
ຄວາມສະຖຽນລະພາບທາງ

ດ້ານການເມືອງ, ສັງຄົມມີຄວາມ
ສະຫງົບເປັນລະບຽບຮຽບຮ້ອຍ
ໂດຍພ້ືນຖານ, ເສດຖະກິດ-ສັງ
ຄົມ ສືບຕ່ໍຂະຫຍາຍຢ່າງຕ່ໍເນ່ືອງ, 
ມີຄຸນນະພາບ, ໝັ້ນທ່ຽງ ແລະ 
ຍືນຍົງຕາມທິດສາມາດກຸ້ມຕົນ
ເອງ, ເພິ່ງຕົນເອງ, ສ້າງຄວາມ
ເຂັ້ມແຂງດ້ວຍຕົນເອງ ເພື່ອສາ
ມາດແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ
ດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງິນໄດ້
ເປັນກ້າວໆ; ຍົກສູງສະຕິປ້ອງ
ກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ 
ທ່ົວປວງຊົນຮອບດ້ານຕິດພັນ
ກັບການພັດທະນາເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ ແລະ ການພົວພັນຮ່ວມ
ມືກັບຕ່າງປະເທດ ນັບມ້ືໄດ້ຮັບ

ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ລາຍງານສະພາບການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ
ທີ່ພົ້ນເດັ່ນກາງສະໄໝ 5 ປີ ຄັ້ງທີ IX 

8+9kdlt[a[djvoDDD ການພັດທະນາຕາມທິດເຊ່ືອມ
ໂຍງ, ເຊື່ອມຈອດກັບພາກພື້ນ 
ແລະ ສາກົນ ໃນເງື່ອນໄຂໃໝ່ 
ເພ່ືອສ້າງພ້ືນຖານອັນໜັກແໜ້ນ
ໃຫ້ແກ່ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນ
ພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ
ແຫ່ງຊາດ ແຕ່ນີ້ຮອດປີ 2025 
ແລະ ກ້າວໄປສູ່ການສ້າງ ແລະ 
ປະຕິບັດແຜນການ 5 ປີ ຄັ້ງທີ 
X (2026-2030).

1.2. ຄາດໝາຍສູ້ຊົນ
ສືບຕ່ໍຕັດຕ້ັງປະຕິບັດບັນ

ດາຄາດໝາຍສູ້ຊົນທ່ີກໍານົດໃນ
ແຜນ 5 ປີ ຄັ້ງທີ IX ຕາມມະ
ຕິຂອງສະພາ ແຫ່ງຊາດ ສະບັບ
ເລກທີ 20/ສພຊ, ລົງວັນທີ 
21 ມີນາ 2021, ໃນນັ້ນ ຈະ
ໄດ້ສະເໜີປັບປຸງບາງຕົວເລກ
ຄາດໝາຍຈຳນວນໜຶ່ງ.

1.3. ວຽກງານຈຸດສຸມ
ສືບຕ່ໍສຸມໃສ່ຊ້ີນຳການ

ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດບັນດາມາດຕະ

ທະນາຄານທ່ົວລະບົບ
ມີຈຳນວນທັງໝົດ 40 ແຫ່ງ 
(ຫຼຸດລົງ 2 ແຫ່ງ ໂດຍຍຸບເລີກ
ດ້ວຍຄວາມສະໝັກໃຈ) ໃນນີ້
ມີທະນາຄານທຸລະກິດລັດ 1 
ແຫ່ງ, ທະນາຄານສະເພາະກິດ 
1 ແຫ່ງ, ທະນາຄານລັດຮ່ວມ
ທຶນ 5 ແຫ່ງ, ທະນາຄານເອ
ກະຊົນ 8 ແຫ່ງ (ໃນນີ້ມີ 1 
ແຫ່ງ ຢູ່ໃນໄລຍະດຳເນີນການ
ຂະບວນການຍຸຕິທຳ) ທະນາ
ຄານທຸລະກິດທ່ີເປັນບໍລິສັດລູກ
ຂອງທະນາຄານທຸລະກິດຕ່າງ
ປະເທດ 8 ແຫ່ງ ແລະ ສາຂາ
ທະນາຄານທຸລະກິດຕ່າງປະເທດ 
17 ແຫ່ງ (ໃນນີ້ມີ 4 ທະນາ
ຄານໄດ້ຮັບອະນຸຍາດໃຫ້ຍຸບ
ເລີກ ດ້ວຍຄວາມສະໝັກໃຈ 
ເພ່ືອສ້າງຕ້ັງເປັນທະນາຄານທຸ

ທະນາຄານທຸລະກິດພາຍໃນ 
117 ສາຂາ(ເພ່ີມຂ້ຶນ 3 ແຫ່ງ), 
550 ໜ່ວຍບໍລິການ (ເພ່ີມຂ້ຶນ 
14 ໜ່ວຍ) ແລະ ຕູ້ ATM 
1.502 ຕູ້ (ເພ່ີມຂ້ຶນ 68 ໜ່ວຍ) 
ເມື່ອທຽບໃສ່ທ້າຍປີ 2022. 
ໄດ້ຊຸກຍູ້ ທທກ ຈຳນວນ 27 
ແຫ່ງ ໃຫ້ເພີ່ມທຶນຈົທະບຽນ

ແລະ ເງິນລົງທຶນ ໃນນ້ີ ສຳເລັດ
ການເພ່ີມທຶນຈົດທະບຽນ ແລະ 
ເງິນລົງທຶນຄົບຖ້ວນ ລວມເປັນ
ເງິນທັງໝົດ ຈຳນວນ 4.537,63 
ຕື້ກີບ ກວມເອົາ 90,66% 
ຂອງທຶນຈົດທະບຽນ ແລະ ເງິນ
ລົງທຶນທ່ີທະນາຄານທຸລະກິດ
ຕ້ອງເພີ່ມທັງໝົດ.

ສໍາລັບສະຖາບັນການ
ເງິນທ່ີບ່ໍແມ່ນທະນາຄານ, ທຫລ 
ໄດ້ຄຸ້ມຄອງ, ຕິດຕາມ ແລະ 
ກວດກາການເຄື່ອນໄຫວ ຕາມ
ລະບຽບການຢ່າງເປັນປົກກະຕິ; 
ໄດ້ສ້າງນິຕິກຳ ແລະ ປັບປຸງລະ
ບຽບການທີ່ຕິດພັນ ເພື່ອຄຸ້ມ
ຄອງຄວາມໝ້ັນຄົງຂອງສະຖາ
ບັນການເງິນທຸກຮູບແບບ ຈຳ
ນວນ 17 ສະບັບ ໃນນັ້ນ, ພົ້ນ
ເດັ່ນແມ່ນ ອອກດຳລັດວ່າດ້ວຍ

ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນເງິນຕາໃນໄລຍະກາງສະໄໝ 
ຕໍ່ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ 5 ປີ

8+9kdlt[a[djvoDDD ລະກິດເຕັມຮູບແບບ ແລະ ມີ 
1 ສາຂາທີ່ຢູ່ໃນຂ້ັນຕອນການ
ຍຸບເລີກສາຂາ ເພື່ອໂຮມເຂົ້າ
ກັນ). ນອກຈາກນີ້, ມີສາຂາ
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ການປະສານສົມທົບກັນຕິດ
ຕາມກວດກາການຈັດຕ້ັງປະຕິ
ບັດບັນດາສັນຍາ, ສົນທິສັນຍາ 
ແລະ ຂໍ້ຕົກລົງ ລະຫວ່າງ ສອງ
ລັດຖະບານຂອງສອງປະເທດ
ໄດ້ລົງນາມຮ່ວມກັນ, ສືບຕໍ່ສະ
ໜັບສະໜູນ ແລະ ຮ່ວມມືກັນ 
ໃນການເຄ່ືອນໄຫວໃນອົງການ
ລັດຖະສະພາພາກພື້ນ ແລະ 
ສາກົນ; ພ້ອມກັນນີ້, ສະພາ
ແຫ່ງຊາດຫວຽດນາມ ຍິນດີ
ໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນ ແລະ 
ຊ່ວຍເຫືຼອສະພາແຫ່ງຊາດລາວ 
ເພ່ືອເຮັດສໍາເລັດໜ້າທ່ີໃນການ
ເປັນເຈ້ົາພາບຈັດກອງປະຊຸມ
ສະມັດຊາລັດຖະສະພາລະ
ຫວ່າງຊາດອາຊຽນ (AIPA)
ຄັ້ງທີ 45 ໃນປີ 2024 ເຊິ່ງ
ເປັນການປະກອບສ່ວນອັນສໍາ
ຄັນເຂ້ົາໃນການຮັດແໜ້ນ ແລະ 
ເສີມຂະຫຍາຍສາຍພົວພັນມິດ
ຕະພາບອັນຍ່ິງໃຫຍ່, ຄວາມສາ
ມັກຄີພິເສດ ແລະ ການຮ່ວມ
ມືຮອບດ້ານ ລະຫວ່າງ ສອງພັກ, 
ສອງລັດ ແລະ ປະຊາຊົນສອງ
ຊາດ ລາວ-ຫວຽດນາມ ກໍຄື ລະ
ຫວ່າງ ສອງອົງການນິຕິບັນຍັດ. 

ນອກຈາກນີ້, ສະຫາຍ 
ເວືອງ ດິງ ເຫວະ ຍັງໄດ້ຢ້ຽມ
ພົບ ສະຫາຍ ບຸນຍັງ ວໍລະຈິດ 
ອະດີດເລຂາທິການໃຫຍ່, ອະ
ດີດປະທານປະເທດ ແລະ ສະ
ຫາຍ ທອງສິງ ທໍາມະວົງ, ອະ
ດີດນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ແຫ່ງ 

ສປປ ລາວ; ເຂົ້າຮ່ວມງານລ້ຽງ
ຈັດໂດຍສະຫາຍ ປອ. ໄຊສົມ
ພອນ ພົມວິຫານ ປະທານສະ
ພາແຫ່ງຊາດລາວ ແລະ ເຂົ້າ
ຮ່ວມພິທີເປີດສາຍການບິນ
ຫວຽດແຈັດ ຈາກນະຄອນ
ຫຼວງວຽງຈັນ ສູ່ນະຄອນໂຮ່ຈີມິງ. 

xtmkoltrkDDD
   (ຕ່ໍຈາກໜ້າ 2)

ວັນທີ 4-7 ທັນວາ 2023.
ໃນວັນທີ 3 ທັນວາ 

2023, ສົມເດັດ ມະຫາ ຣັດ
ສະເພຍທິກາ ທິພະໄດ ຄູນ ສຸ
ດາຣີ ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ 
ແຫ່ງລາຊະອານາຈັກກຳປູເຈຍ
ພ້ອມດ້ວຍຄະນະ ໄດ້ເຂົ້າວາງ
ພວງມາລາຢູ່ອານຸສາວະລີນັກ
ຮົບນິລະນາມ (ດາວແດງ) ທີ່
ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ; ຈາກ
ນັ້ນ, ສົມເດັດ ມະຫາ ຣັດສະ
ເພຍທິກາ ທິພະໄດ ຄູນ ສຸດາຣີ 
ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດແຫ່ງ 
ລາຊະອານາຈັກກຳປູເຈຍ ແລະ 
ຄະນະຜູ້ແທນຂັ້ນສູງ ໄດ້ເຂົ້າ
ຮ່ວມພິທີຕ້ອນຮັບຢ່າງເປັນທາງ
ການ ແລະ ສົມກຽດ ຢູ່ຕ່ໍໜ້າຫໍ
ສະພາແຫ່ງຊາດລາວ ໂດຍມີ
ທ່ານ ປອ. ໄຊສົມພອນ ພົມວິ
ຫານ ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ 
ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ພ້ອມດ້ວຍ
ບັນດາທ່ານຮອງປະທານສະພາ
ແຫ່ງຊາດ, ບັນດາທ່ານໃນຄະ
ນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ, ຮອງ
ປະທານກໍາມາທິການ, ຮອງເລ
ຂາທິການ ແລະ ພະນັກງານ-
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ລັດຖະກອນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເຂົ້າ
ຮ່ວມໃນພິທີຕ້ອນຮັບໃນຄ້ັງນ້ີ. 
ພາຍຫັຼງພິທີຕ້ອນຮັບຢ່າງເປັນ
ທາງການ, ຄະນະຜູ້ແທນຂ້ັນສູງ 
ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດລາວ ແລະ 
ກຳປູເຈຍ ໄດ້ດໍາເນີນການພົບ
ປະສອງຝ່າຍ ເຊ່ິງໄດ້ດໍາເນີນໄປ
ດ້ວຍບັນຍາກາດໄມຕີຈິດມິດ
ຕະພາບອັນອົບອຸ່ນຖານບ້ານ
ໃກ້ເຮືອນຄຽງ ແລະ ບົນພື້ນ
ຖານການເປັນຄູ່ຮ່ວມຍຸດທະ
ສາດຮອບດ້ານ, ໝັ້ນຄົງຍາວ
ນານ. ໃນການພົບປະສອງຝ່າຍ 
ທ່ານປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ
ລາວ ໄດ້ຕີລາຄາສູງຕໍ່ການມາ
ຢ້ຽມຢາມ ສປປ ລາວ ຢ່າງເປັນ
ທາງການຄັ້ງນີ້ ແລະ ໄດ້ແຈ້ງ
ສະພາບການພ້ົນເດ່ັນຂອງ ສປປ 
ລາວ ເຊິ່ງຢູ່ໃນບັນຍາກາດສະ
ເຫີຼມສະຫຼອງວັນສະຖາປະນາ 
ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະ
ໄຕ ປະຊາຊົນລາວ ຄົບຮອບ 
48 ປີ, ທັງເປັນໄລຍະກາງສະ
ໄໝ ແຫ່ງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ
ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງ
ຄົມ ແຫ່ງຊາດ 5 ປີ ຄັ້ງທີ IX 
ແລະ ເປັນປີທີ 3 ໃນການຈັດ
ຕັ້ງປະຕິບັດວາລະແຫ່ງຊາດ ວ່າ
ດ້ວຍການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງ
ຍາກດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງິນ, 
ວາລະແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການ
ແກ້ໄຂບັນຫາຢາເສບຕິດ ແລະ 
ສະພາແຫ່ງຊາດ ຫາກໍສໍາເລັດ
ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທ່ືອ
ທີ 6 ຂອງຕົນ ໃນທ້າຍເດືອນ
ພະຈິກຜ່ານມາ.

ທ່ານປະທານສະພາແຫ່ງ

ຊາດລາວ ຍັງໄດ້ຕີລາຄາສູງຜົນ
ສໍາເລັດຮອບດ້ານຂອງລາຊະ
ອານາຈັກກໍາປູເຈຍ ໃນການພັດ
ທະນາປະເທດຊາດ ໃນໄລຍະ
ຜ່ານມາ, ພິເສດ ແມ່ນຜົນສໍາ
ເລັດໃນການເລືອກຕ້ັງສະມາ
ຊິກສະພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ VII 
ໃນເດືອນກໍລະກົດຜ່ານມາ ແລະ 
ການຈັດຕ້ັງລັດຖະບານໃໝ່, 
ການເລືອກຕ້ັງຄະນະນໍາຊຸດໃໝ່
ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດກໍາປູເຈຍ.

ໃນໂອກາດພົບປະສອງ
ຝ່າຍ, ສົມເດັດ ຄູນ ສຸດາຣີ ປະ
ທານສະພາແຫ່ງຊາດກໍາປູເຈຍ 
ໄດ້ສະແດງຄວາມປິຕິຍິນດີເປັນ
ຢ່າງຍິ່ງ ທີ່ໄດ້ມາຢ້ຽມຢາມ
ສປປ ລາວ ເປັນຄັ້ງທໍາອິດ 
ພາຍຫັຼງຖືກເລືອກຕ້ັງເປັນປະ 
ທານສະພາແຫ່ງຊາດກໍາປູເຈຍ 
ເຊ່ິງທ່ານໄດ້ແຈ້ງສະພາບການ
ອັນພ້ົນເດ່ັນຂອງລາຊະອານາ
ຈັກກໍາປູເຈຍໃນໄລຍະມໍ່ໆມາ
ນີ້. ສອງປະທານສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ໄດ້ຮ່ວມກັນຕີລາຄາຄືນ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດບົດບັນທຶກ
ຄວາມເຂ້ົາໃຈວ່າດ້ວຍການຮ່ວມ
ມື ລະຫວ່າງ ສອງສະພາແຫ່ງ
ຊາດລາວ-ກໍາປູເຈຍ, ກຳປູເຈຍ-
ລາວ ທີ່ໄດ້ເຊັນຮ່ວມກັນໃນປີ 
2022 ຜ່ານມາ ແລະ ເປັນເອ
ກະພາບກັນກໍານົດທິດທາງແຜນ
ການຮ່ວມມືໃນຕ່ໍໜ້າ ກໍຄື ການ
ປະກອບສ່ວນອັນສໍາຄັນເຂ້ົາ
ໃນການຮັດແໜ້ນ ແລະ ເສີມ
ຂະຫຍາຍສາຍພົວພັນມິດຕະ
ພາບທີ່ເປັນມູນເຊື້ອ, ການເປັນ
ຄູ່ຮ່ວມຍຸດທະສາດຮອບດ້ານ 
ແລະ ໝັ້ນຄົງຍາວນານ ລະ
ຫວ່າງ ສປປ ລາວ ແລະ ລາຊະ
ອານາຈັກກໍາປູເຈຍ. 

ພາຍຫັຼງການພົບປະສອງ

ຝ່າຍ ລະຫວ່າງ ສອງປະທານ
ສະພາແຫ່ງຊາດລາວ-ກໍາປູເຈຍ 
ແລ້ວ. ສອງທ່ານປະທານກໍາມາ
ທິການການຕ່າງປະເທດ, ສອງ
ເລຂາທິການສະພາແຫ່ງຊາດ 
ແລະ ສອງປະທານຄະນະມິດ
ຕະພາບລັດຖະສະພາ ລາວ-ກໍາ
ປູເຈຍ ແລະ ກຳປູເຈຍ-ລາວ 
ໄດ້ສືບຕໍ່ພົບປະສອງຝ່າຍ ເພື່ອ
ປຶກສາຫາລື ແລະ ຊຸກຍູ້ເສີມ
ຂະຫຍາຍການພົວພັນຮ່ວມມື
ນໍາກັນ ແລະ ບັນດາເນື້ອໃນທີ່
ຈະນໍາມາຄົ້ນຄວ້າ, ພິຈາລະນາ 
ແລະ ຮັບຮອງເອົາໃນກອງປະ
ຊຸມສຸດຍອດລັດຖະສະພາກໍາ
ປູເຈຍ-ລາວ-ຫວຽດນາມ ຄັ້ງ
ທີ 1.

ໂອກາດດຽວກັນ, ສອງ
ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ ລາວ-
ກໍາປູເຈຍ ໄດ້ປູກຕົ້ນໄມ້ຮ່ວມ
ກັນ. ຫຼັງຈາກນັ້ນ, ປະທານສະ
ພາແຫ່ງຊາດກໍາປູເຈຍ ຍັງໄດ້
ພົບປະກັບນັກສຶກສາກໍາປູເຈຍ 
ທ່ີມາສຶກສາຢູ່ ສປປ ລາວ; ຢ້ຽມ
ຊົມຫໍພິພິທະພັນ ວຽງຈັນສິລະ
ປະຮ່ວມສະໄໝ ແລະ ພິພິທະ
ພັນຫັດຖະກໍາແຜ່ນແພລາວ ຢູ່
ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ແລະ 
ໃນຕອນຄ່ໍາຂອງວັນດຽວກັນ
ນັ້ນ, ທ່ານ ປະທານສະພາແຫ່ງ
ຊາດລາວ ກໍໄດ້ເປັນເຈົ້າພາບ
ຈັດງານລ້ຽງຕ້ອນຮັບຢ່າງເປັນ
ທາງການ ເພື່ອເປັນກຽດແກ່ 
ສົມເດັດ ຄູນ ສຸດາຣີ ພ້ອມ
ດ້ວຍຄະນະຜູ້ແທນ ເຊ່ິງດຳເນີນ
ໄປດ້ວຍບັນຍາກາດໄມຕີຈິດ
ມິດຕະພາບ, ອົບອຸ່ນ ແລະ 
ຄວາມສາມັກຄີຮັກແພງສະໜິດ
ສະໜົມແຕ່ຕົ້ນຕະຫຼອດປາຍ. 

ໃນວັນທີ 4 ທັນວາ 
2023 ສົມເດັດ ມະຫາ ຣັດ

ສະເພຍທິກາ ທິພະໄດ ຄູນ ສຸ
ດາຣີ ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ 
ແຫ່ງ ລາຊະອານາຈັກກໍາປູເຈຍ 
ພ້ອມດ້ວຍຄະນະ ໄດ້ເຂົ້າຢ້ຽມ
ຂໍ່ານັບທ່ານ ທອງລຸນ ສີສຸລິດ 
ປະທານປະເທດແຫ່ງ ສປປ 
ລາວ ແລະ ຢ້ຽມພົບປະ ກັບ
ທ່ານ ສອນໄຊ ສີພັນດອນ ນາ
ຍົກລັດຖະມົນຕີແຫ່ງ ສປປ 
ລາວ. ໃນການພົບປະດັ່ງກ່າວ, 
ການນໍາຂັ້ນສູງທັງສອງຝ່າຍ ໄດ້
ຕີລາຄາການພົວພັນຮ່ວມມືທ່ີມີ
ມູນເຊ້ືອອັນດີງາມຖານບ້ານໃກ້
ເຮືອນຄຽງ, ບ້ານແກ່ວເມືອງ
ດອງ ແລະ ຄວາມສາມັກຄີຮັກ
ແພງຂອງສອງປະເທດ ແລະ 
ປະຊາຊົນສອງຊາດລາວ-ກຳປູ
ເຈຍ. ພ້ອມດຽວກັນນ້ັນ, ການ
ນໍາ ຂອງ ສປປ ລາວ ຕາງໜ້າ
ໃຫ້ແກ່ລັດຖະບານ, ສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ແລະ ປະຊາຊົນລາວບັນ
ດາເຜ່ົາ ສະແດງຄວາມຂອບໃຈ
ຢ່າງຈິງໃຈຕ່ໍການສະໜັບສະ
ໜູນ ແລະ ຊ່ວຍເຫຼືອຂອງລັດ
ຖະບານ, ສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ 
ປະຊາຊົນກໍາປູເຈຍ ທ່ີມີຕ່ໍ ສປປ 
ລາວ ທັງໃນພາລະກິດປົດປ່ອຍ
ປະເທດຊາດ ກໍຄືໃນໄລຍະປົກ
ປັກຮັກສາ ແລະ ສ້າງສາພັດທະ
ນາປະເທດຊາດ ໃນປັດຈຸບັນ. 

ພາຍຫັຼງ ສ້ິນສຸດການ
ຢ້ຽມຢາມ ສປປ ລາວ ຢ່າງເປັນ
ທາງການແລ້ວ, ຄະນະຜູ້ແທນ
ຂ້ັນສູງຂອງສະພາແຫ່ງຊາດກໍາ
ປູເຈຍ ໄດ້ສືບຕໍ່ເຂ້ົາຮ່ວມກອງ
ປະຊຸມສຸດຍອດລັດຖະສະພາ
ກໍາປູເຈຍ-ລາວ-ຫວຽດນາມ 
(CLV) ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 
4-7 ທັນວາ 2023 ທ່ີນະຄອນ
ຫຼວງວຽງຈັນ.
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ຂ. ຂໍ້ຫຍຸ້ງຍາກ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດກົດ

ໝາຍວ່າດ້ວຍນາຍທະຫານ
ກອງທັບປະຊາຊົນລາວ ໃນໄລ
ຍະຜ່ານມາ ເຫັນວ່າຍັງພົບຄວາມ
ຫຍຸ້ງຍາກບາງດ້ານ ເປັນຕົ້ນ:

- ການປະຕິບັດຫັຼກການ
ພ້ືນຖານໃນການຄຸ້ມຄອງນາຍ
ທະຫານ, ການປະຕິບັດນະໂຍ
ບາຍຕໍ່ນາຍທະຫານ ເປັນຕົ້ນ 
ກ່ຽວກັບອາຍຸກະສຽນປະດັບ
ຊັ້ນ, ເລື່ອນຊັ້ນ, ປະດັບທຽບ
ຊ້ັນ ໃຫ້ນາຍທະຫານແຕ່ລະຂ້ັນ 

ເຫັນວ່າຍັງມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ 
ແລະ ບໍ່ທັນໄດ້ດີເທົ່າທີ່ຄວນ;

- ການປະດັບຊ້ັນ ແລະ 
ປະດັບທຽບຊັ້ນ ເປັນນາຍທະ
ຫານຕາມວຸດທິການສຶກສາ ຍັງ
ບ່ໍທັນສອດຄ່ອງ ແລະ ເໝາະສົມ
ກັບສະພາບຕົວຈິງ ເທ່ົາທ່ີຄວນ;

- ການກໍານົດຕໍາແໜ່ງ
ບັນຊາຂອງນາຍທະຫານ ມີບາງ
ອັນຍັງບ່ໍສາມາດຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ
ໄດ້ຕາມກົດໝາຍ ເປັນຕ້ົນແມ່ນ  
ຂັ້ນເຂດທະຫານ ແລະ ຂັ້ນ 
ກອງພົນນ້ອຍ;

- ການກໍານົດຊັ້ນໃສ່ຕໍາ
ແໜ່ງບັນຊາຂອງນາຍທະຫານ 
ຍັງມີລັກສະນະປົນເປກັນ, ບໍ່
ທັນຄົບຖ້ວນຕາມຕໍາແໜ່ງບັນ
ຊາ, ຂອດການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ
ຕົວຈິງບາງອັນບ່ໍເປັນໄປຕາມກົດ
ໝາຍກໍານົດໄວ້.

- ບາງກົມກອງ ແລະ 
ບາງກອງບັນຊາການ ປກສ 
ແຂວງ ຍັງບໍ່ໃຫ້ຄວາມຮ່ວມມື 
ໃນການປະເມີນຜົນການຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ກຳ
ລັງປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບປະ
ຊາຊົນ ໂດຍສະເພາະການສະ
ໜອງຂໍ້ມູນ;

- ນາຍ ແລະ ພົນຕຳ
ຫຼວດຈຳນວນໜຶ່ງ ຄວາມຮູ້, 
ຄວາມສາມາດ ປະສົບການ 

ແລະ ບົດຮຽນຍັງຈຳກັດ, ຍັງ
ກຳເນື້ອໃນຂອງກົດໝາຍ ແລະ 
ນິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍບ່ໍທັນໜັກ
ແໜ້ນ ເຮັດໃຫ້ການປະຕິບັດ

ກົດໝາຍຍັງບ່ໍໄດ້ດີເທ່ົາທ່ີຄວນ.
3. ຕໍ່ບັນຫາທີ່ຕັ້ງຂຶ້ນ
+ ບັນຫາທີ່ບໍ່ທັນໄດ້

ກໍານົດໃສ່ໃນກົດໝາຍສະບັບ
ປັດຈຸບັນ ແຕ່ຜ່ານການຈັດຕັ້ງ
ປະຕິບັດ ເຫັນວ່າຄວນກໍານົດ
ໃສ່ການກຳນົດເນ້ືອໃນກ່ຽວ
ກັບການກຳນົດນະໂຍບາຍເລ່ືອນ
ຊັ້ນ , ເລື່ອນຂັ້ນ, ຕໍາແໜ່ງ, ອາ
ຍຸກະສຽນ ແລະ ອື່ນໆ ຈິດໃຈ
ສະເໜີຢາກໃຫ້ກຳນົດເປັນເອ
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ການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍໃນຂົງເຂດປ້ອງກັນຊາດ
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ລາຍງານການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ
ວ່າດ້ວຍກຳລັງປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບປະຊາຊົນ
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ແລະ ມີຄວາມພາກພູມໃຈເປັນ
ຢ່າງຍິ່ງ ທີ່ບັນດາພະນະທ່ານປະ
ທານ ແລະ ແຂກຜູ້ມີກຽດ ໄດ້
ໃຫ້ກຽດຕອບຮັບ ແລະ ສະຫຼະ
ເວລາອັນມີຄ່າ ເຂົ້າຮ່ວມກອງ
ປະຊຸມຄ້ັງປະຫວັດສາດດ່ັງກ່າວ
ຕາມການເຊ້ືອເຊີນຂອງຂ້າພະ
ເຈົ້າ ແລະ ເຊື່ອໝັ້ນວ່າ ການ
ເຂົ້າຮ່ວມ ແລະ ການປະກອບ
ສ່ວນຢ່າງຫ້າວຫັນຂອງບັນດາ
ທ່ານ ຈະເຮັດໃຫ້ກອງປະຊຸມ
ສຸດຍອດຂອງພວກເຮົາໃນຄ້ັງ
ນີ້ ໄດ້ຮັບຜົນສຳເລັດຕາມຈຸດ
ປະສົງ ແລະ ລະດັບຄາດໝາຍ
ທຸກປະການ.

ບັນດາທ່ານຜູ້ແທນ, ທ່ານ
ຍິງ ແລະ ທ່ານຊາຍ ທີ່ນັບຖື,

ດ່ັງທ່ີບັນດາທ່ານຮັບຮູ້
ແລ້ວວ່າ, ກອງປະຊຸມສຸດຍອດ
ລັດຖະສະພາ CLV ຄັ້ງນີ້ ໄດ້
ຈັດຂຶ້ນໃນທ່າມກາງ ທີ່ສະພາບ
ການຂອງພາກພື້ນ ແລະ ສາກົນ 
ສືບຕ່ໍຜັນແຜໄປຢ່າງສະຫລັບ
ຊັບຊ້ອນ, ເຄັ່ງຮ້ອນ ແລະ ມີ
ຄວາມຫຼໍ່ແຫຼມຫຼາຍດ້ານ ແລະ 
ມີທ່າອ່ຽງແກ່ຍາວເປັນວົງກວ້າງ 
ເຊ່ິງໄດ້ສ່ົງຜົນກະທົບໂດຍກົງຕ່ໍ
ປະເທດຕ່າງໆໃນໂລກ ລວມ
ທັງ 3 ປະເທດຂອງພວກເຮົາ, 
ສປປ ລາວ ກໍພວມປະເຊີນໜ້າ
ກັບຄວາມທຸກຍາກດ້ານເສດ
ຖະກິດ-ການເງິນ, ເກີດມີບັນ
ຫາເງິນເຟີ້້, ລາຄານໍ້າມັນຂຶ້ນສູງ 
ຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນ
ມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກຢ່າງ ຫີຼກ
ລ້ຽງບໍ່ໄດ້. 

ໃນທ່າມກາງສະພາບ
ການທ່ີມີຄວາມອ່ອນໄຫວຄືດ່ັງ
ກ່າວ, ມີຄວາມຈຳເປັນຢ່າງຍິ່ງ 
ທີ່ສາມປະເທດ CLV ຂອງ
ພວກເຮົາ ຕ້ອງເພີ່ມທະວີການ
ຮ່ວມມືກັນຢ່າງສະໜິດແໜ້ນ 
ເພ່ືອຊອກຫາວິທີທາງແກ້ໄຂ
ບັນຫາ ເພື່ອສາມາດຮັບມືກັບ

ສ່ິງທ້າທາຍນາໆປະການ, ພ້ອມ
ກັນສືບຕ່ໍນຳໃຊ້ທ່າແຮງທ່ີມີ
ຂອງ 3 ປະເທດ ໃຫ້ເກີດຜົນ
ປະໂຫຍດສູງສຸດແກ່ປະຊາຊົນ
ໃນເຂດສາມຫ່ຼຽມພັດທະນາ 
CLV ຢ່າງແທ້ຈິງ. 

ບັນດາທ່ານຜູ້ແທນ ທ່ານ
ຍິງ ແລະ ທ່ານຊາຍ ທີ່ນັບຖື.

ກອງປະຊຸມຄ້ັງປະຫວັດ
ສາດນ້ີ ເປັນການຍົກລະດັບກົນ
ໄກການປະຊຸມ ຈາກຂັ້ນກຳມາ
ທິການຕ່າງໆຂອງສະພາແຫ່ງ
ຊາດສາມປະເທດ (CLV) ຂ້ຶນ
ເປັນກອງປະຊຸມສຸດຍອດລັດ
ຖະສະພາ ແນໃສ່ເພີ່ມທະວີ 
ແລະ ເສີມຂະຫຍາຍສາຍພົວ
ພັນມິດຕະພາບ, ຄວາມສາມັກ
ຄີຢ່າງແໜ້ນແຟ້ນ ແລະ ຮ່ວມ
ມືີຮອບດ້ານ, ໂດຍສຸມໃສ່ຊຸກ
ຍູ້ການພັດທະນາເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ, ການຮ່ວມມືວຽກງານ
ປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມ
ສະຫງົບ ແລະ ການພົວພັນດ້ານ
ວັດທະນະທຳ ແລະ ສັງຄົມ, 
ການພົວພັນລະຫວ່າງປະຊາຊົນ
ກັບປະຊາຊົນ ເພ່ືອການພັດທະ
ນາແບບຍືນຍົງ ລະຫວ່າງສາມ
ປະເທດ ແລະ ຢູ່ໃນພາກພື້ນ. 
ພ້ອມກັນນີ້, ກໍເພື່ອຍົກສູງບົດ
ບາດຂອງສະພາແຫ່ງຊາດໃນ
ການຊຸກຍູ້ສົ່ງເສີມ ແລະ ຕິດ
ຕາມກວດກາໃນການຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດບັນດາສັນຍາ, ແຜນ
ງານ ແລະ ໂຄງການຮ່ວມມື
ຕ່າງໆ ເຊ່ິງລັດຖະບານຂອງສາມ
ປະເທດໄດ້ລົງນາມຮ່ວມກັນ 
ກໍຄືສັນຍາຫຼາຍຝ່າຍ ເຊິ່ງທັງ
ສາມປະເທດເປັນພາຄີ; ເພື່ອ
ສ້າງເປັນເວທີໃຫ້ສະມາຊິກ
ສະພາແຫ່ງຊາດຂອງສາມປະ
ເທດໄດ້ມີການແລກປ່ຽນຂ້ໍ
ມູນຂ່າວສານ, ປະສົບການ, 
ບົດຮຽນ ແລະ ພຶດທິກໍາທີ່ດີ 
ກ່ຽວກັບການປະຕິບັດໜ້າທ່ີ 
ແລະ ພາລະບົດບາດ ຂອງສາມ
ສະພາແຫ່ງຊາດ CLV; ພ້ອມ
ທັງຮ່ວມກັນປຶກສາຫາລື ກ່ຽວ
ກັບການຈັດສັນງົບປະມານ 

ແລະ ການຄົ້ນຄວ້າຊ່ອງທາງ
ໃນການລະດົມທຶນຈາກພາຍ
ໃນ ແລະ ຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາສາ
ກົນຂອງ CLV ແລະ ການ
ຮ່ວມມືໃນຂົງເຂດອື່ນໆ.

ຂ້າພະເຈ້ົາຕີລາຄາສູງ 
ແລະ ສະແດງຄວາມຊົມເຊີຍຕໍ່
ຄວາມພະຍາຍາມຂອງລັດຖະ
ບານສາມປະເທດ ທີ່ໄດ້ເອົາໃຈ
ໃສ່ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດບັນດາສັນ
ຍາ, ສົນທິສັນຍາ, ແຜນງານ 
ແລະ ໂຄງການຮ່ວມມືຕ່າງໆ 
ໃນໄລຍະຜ່ານມາ ດ້ວຍຜົນສໍາ
ເລັດໃນຫຼາຍດ້ານ ເຊ່ິງເປັນການ
ສົ່ງເສີມ ແລະ ອຳນວຍຄວາມ
ສະດວກໃຫ້ແກ່ການຄ້າ, ການ
ລົງທຶນ ແລະ ການທ່ອງທ່ຽວຢູ່
ເຂດສາມຫ່ຼຽມພັດທະນາ. 
ພ້ອມກັນນີ້, ຂ້າພະເຈົ້າຕີລາ
ຄາສູງຕໍ່ລັດຖະບານ ກໍຄືອຳ
ນາດການປົກຄອງທ້ອງຖ່ິນ 
ຂອງ 3 ປະເທດ ທີ່ໄດ້ເອົາໃຈ
ໃສ່ປະສານງານ ແລະ ປຶກສາ
ຫາລືຮ່ວມກັນຢ່າງເປັນປົກກະ
ຕິຕ່ໍກັບການຮ່ວມມືທາງດ້ານ
ຄວາມໝັ້ນຄົງ ຢູ່ບໍລິເວນເຂດ
ຊາຍແດນ ແລະ ແກ້ໄຂບັນຫາ
ປະກົດການຫຍໍ້ທໍ້ຕ່າງໆທາງສັງ
ຄົມ ເປັນຕົ້ນ: ຢາເສບຕິດ, 
ການຄ້າມະນຸດ, ຄ້າຂາຍເຖື່ອນ
ທີ່ຜິດກົດໝາຍ ແລະ ອາດຊະ
ຍາກຳຂ້າມຊາດ ລວມທັງການ
ຮ່ວມມືເກັບກູ້ລະເບີດທ່ີຍັງບ່ໍ
ທັນແຕກ ແລະ ຕົກຄ້າງແຕ່ປາງ
ສົງຄາມ ທີ່ເປັນໄພຂົ່ມຂູ່ ຕໍ່ການ
ດຳລົງຊີວິດຂອງປະຊາຊົນ ແລະ 
ການພັດທະນາເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ.

ຂ້າພະເຈົ້າ, ສະແດງ
ຄວາມຊົມເຊີຍຕ່ໍຜົນສໍາເລັດ
ຂອງການລົງຕິດຕາມກວດກາ
ຮ່ວມລະຫວ່າງສະພາແຫ່ງຊາດ 
ຂອງ 3 ປະເທດໃນລະຫວ່າງ 
ວັນທີ່ 17-21 ຕຸລາ 2023 
ຜ່ານມາ ເຊ່ິງເປັນກົນໄກການຕິດ
ຕາມກວດກາຮ່ວມກັນຄ້ັງທໍາ
ອິດ ແລະ ໄດ້ຮັບການຮ່ວມມື
ຈາກອໍານາດການປົກຄອງບັນ

ດາແຂວງ ໃນຂົງເຂດສາມຫ່ຼຽມ 
ແລະ ຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງ
ຂອງລັດຖະບານຂອງທັງ 3 
ປະເທດເປັນຢ່າງດີ; ເຊິ່ງຜົນ
ສໍາເລັດຂອງການຕິດຕາມກວດ
ກາຄ້ັງນ້ັນ ຈະເປັນຂ້ໍມູນພ້ືນຖານ
ໃຫ້ແກ່ການຄ້ົນຄວ້າປຶກສາຫາ
ລື ແລະ ປະກອບຄໍາເຫັນ ເພື່ອ
ຊອກຫາວິທີທາງແກ້ໄຂບັນຫາ
ຮ່ວມກັນ ໃຫ້ທັນການ.

ເພ່ືອຕອບສະໜອງຕາມ
ຈຸດປະສົງ ແລະ ຄວາມຮຽກ
ຮ້ອງຕ້ອງການໃນການພັດທະ
ນາເຂດສາມຫ່ຼຽມພັດທະນາ 
CLV, ກອງປະຊຸມສຸດຍອດຄ້ັງ
ນີ້ຈັດຂຶ້ນພາຍໃຕ້ຫົວຂໍ້: “ເພີ່ມ
ທະວີບົດບາດຂອງລັດຖະສະ
ພາໃນການສ່ົງເສີມການຮ່ວມມື
ຮອບດ້ານລະຫວ່າງ ກຳປູເຈຍ-
ລາວ-ຫວຽດນາມ“ ພ້ອມກັນນີ້, 
ຍັງໄດ້ກຳນົດຫົວຂ້ໍຍ່ອຍເພ່ືອລົງ
ເລິກຄ້ົນຄວ້າປຶກສາຫາລືກັນ
ໃນແຕ່ລະຂົງເຂດ ຄື:

1. ວຽກງານຮ່ວມມື
ດ້ານການເມືອງ ແລະ ການຕ່າງ
ປະເທດ: “ເພີ່ມທະວີບົດບາດ
ຂອງລັດຖະສະພາ ກຳປູເຈຍ-
ລາວ-ຫວຽດນາມ ໃນການຊຸກ
ຍູ້ການຮ່ວມມື, ການເປັນຄູ່
ຮ່ວມ, ຄວາມສາມັກຄີ ແລະ 
ຄວາມຈະເລີນຮຸ່ງເຮືອງ“;

2. ວຽກງານການຮ່ວມ
ມືດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ວັດ
ທະນະທຳ-ສັງຄົມ: “ເພີ່ມທະວີ
ການຮ່ວມມືຂອງລັດຖະສະພາ 
ໃນການຊຸກຍູ້ການເຊ່ືອມຈອດ
ທາງດ້ານເສດຖະກິດ ຂອງກຳ
ປູເຈຍ-ລາວ-ຫວຽດນາມ ໄປ
ສູ່ເປ້ົາໝາຍການພັດທະນາແບບ
ຍືນຍົງ ແລະ ກວມລວມ“;

3. ວຽກງານປ້ອງກັນ
ຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ: 
“ເພ່ີມທະວີພາລະບົດບາດໃນ
ການຕິດຕາມກວດກາ ຂອງລັດ
ຖະສະພາ ກຳປູເຈຍ-ລາວ-
ຫວຽດນາມ ຕໍ່ກັບວຽກງານ
ປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມ
ສະຫງົບ ເພື່ອຮັບປະກັນສັນຕິ

ພາບ ແລະ ສະຖຽນລະພາບ“.
ນອກຈາກນີ້, ບັນດາ

ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ 
ຜູ້ແທນກອງປະຊຸມ ຍັງຈະໄດ້
ຮັບຟັງການລາຍງານຄວາມຄືບ
ໜ້າໃນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ
ແຜນດຳເນີນງານຕ່າງໆ ໃນເຂດ
ສາມຫ່ຼຽມພັດທະນາ ຈາກພາກ
ສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຂອງລັດຖະບານ, 
ເປັນໂອກາດແລກປ່ຽນຂ້ໍມູນ-
ຂ່າວສານ, ບົດຮຽນ, ປະສົບ
ການ ແລະ ສະແດງຄຳຄິດຄຳ
ເຫັນຕ່ໍວຽກງານໃນທ້ອງຖ່ິນ
ຂອງຕົນ ແລະ ແລກປ່ຽນບົດ
ຮຽນ ແລະ ປະສົບການໃນການ
ປະຕິບັດພາລະບົດບາດ, ສິດ 
ແລະ ໜ້າທີ່ ຂອງອົງການນິຕິ
ບັນຍັດ, ການຕິດຕາມກວດກາ 
ແລະ ຊຸກຍູ້ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ
ບັນດາສັນຍາຮ່ວມການມື ລະ
ຫວ່າງລັດຖະບານສາມປະເທດ.

ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍຮຽກຮ້ອງ
ມາຍັງຜູ້ແທນກອງປະຊຸມ ໂດຍ
ສະເພາະບັນດາຜູ້ແທນທ່ີມາ
ຈາກສາມ ຫຼ່ຽມພັດທະນາຂອງ
ແຕ່ລະປະເທດ, ຊຶ່ງເປັນຜູ້ທີ່່ມີ
ຄວາມໃກ້ຊິດຕິດແທດກັບປະ
ຊາຊົນ ຈົ່ງເປັນເຈົ້າການໃນການ
ຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ປະກອບຄຳຄິດ
ຄຳເຫັນໃສ່ແຕ່ລະບັນຫາຢ່າງ
ສ້າງສັນ ແລະ ກົງໄປກົງມາ 
ເພື່ອຊອກຫາວິທີທາງ ແລະ 
ມາດຕະການທີ່ເໝາະສົມ ເພື່ອ
ສະເໜີແນະຕ່ໍລັດຖະບານ;
ເປັນເຈ້ົາການປະກອບສ່ວນຊຸກ
ຍູ້ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດດ້ານນິຕິ
ກຳ, ການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ນະ
ໂຍບາຍການລົງທຶນໃນເຂດສາມ
ຫ່ຼຽມພັດທະນາໂດຍຜ່ານກົນ
ໄກລັດຖະສະພາ ແລະ ອົງການ
ລັດຖະສະພາພາກພື້ນ ແລະ 
ສາກົນ ເພື່ອດຶງດູດນັກລົງທຶນ
ພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດໃຫ້
ເຫັນໄດ້ທ່າແຮງທາງດ້ານເສດ
ຖະກິດ ແລະ ມີຄວາມສົນໃຈ
ມາລົງທຶນໃນເຂດສາມຫ່ຼຽມພັດ
ທະນາ ໃຫ້ຫຼາຍຂ້ຶນ; ເອົາໃຈ
ໃສ່ສ່ົງເສີມການຮ່ວມມືດ້ານ

ການປົກປັກຮັກສາສ່ິງແວດ
ລ້ອມ, ການຄຸ້ມຄອງ ແລະ 
ການນຳໃຊ້ຊັບພະຍາກອນທຳ
ມະຊາດ ເພື່ອການພັດທະນາ
ແບບຍືນຍົງ, ຊຸກຍູ້ການຮ່ວມ
ມືໃນການຕ້ານ ແລະ ສະກັດ
ກັ້ນການຄ້າມະນຸດ, ຕ້ານການ
ອາດຊະຍາກຳຂ້າມຊາດ, ຕ້ານ
ການກ່ໍການຮ້າຍ, ເກັບກູ້ລະເບີດ
ທີ່ບໍ່ທັນແຕກ ຕົກຄ້າງຈາກສົງ
ຄາມ ໃນເຂດສາມຫ່ຼຽມພັດທະ
ນາ ແລະ ການຊອກຄົ້ນອັດຖິ
ຂອງບັນດາທະຫານທ່ີເສຍຊີວິດ 
ໃນສົງຄາມຜ່ານມາກັບຄືນປະເທດ 
ແລະ ບັນຫາອ່ືນໆ ທ່ີເປັນຄວາມ
ສົນໃຈຂອງທັງສາມປະເທດ.

ສຸດທ້າຍນີ້, ຂ້າພະເຈົ້າ 
ຕາງໜ້າໃຫ້ສະພາແຫ່ງຊາດ ແຫ່ງ 
ສປປ ລາວ, ຂໍສະແດງຄວາມ
ຂອບໃຈເປັນຢ່າງສູງ ແລະ ຂໍ
ອວຍພອນໄຊອັນປະເສີດມາຍັງ 
ພະນະທ່ານ ທອງລຸນ ສີສຸລິດ
ເລຂາທິການໃຫຍ່ຄະນະບໍລິ
ຫານງານສູນກາງພັກ, ປະທານ
ປະເທດ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ, ບັນ
ດາທ່ານປະທານ, ບັນດາທ່ານຜູ້
ແທນ, ແຂກຜູ້ມີກຽດທຸກທ່ານ
ທ່ີໄດ້ສະຫຼະເວລາອັນມີ ຄ່ າ
ຂອງຕົນເຂ້ົາຮ່ວມກອງປະຊຸມ
ຄັ້ງນີ້ ຈົ່ງມີພາລານາໄມສົມບູນ, 
ມີຄວາມຜາສຸກໃນຊີວິດຄອບ
ຄົວ ຂໍອວຍພອນໃຫ້ກອງປະ
ຊຸມຈ່ົງດຳເນີນໄປດ້ວຍຜົນສໍາ
ເລັດ ບົນຈິດໃຈສັນຕິພາບ, 
ມິດຕະພາບ, ສາມັກຄີ ແລະ 
ການຮ່ວມມື ເພື່ອຄວາມຈະ
ເລີນຮຸ່ງເຮືອງ ແລະ ຍືນຍົງໃນ
ພາກພື້ນ. 

ໃນໂອກາດອັນສະຫງ່າ
ລາສີນີ້, ຂ້າພະເຈົ້າ ໃນນາມປະ
ທານຮ່ວມ ຂໍປະກາດເປີດກອງ
ປະຊຸມສຸດຍອດລັດຖະສະພາ 
ກຳປູເຈຍ-ລາວ-ຫວຽດນາມ 
(CLV) ຄັ້ງທີ 1 ຂຶ້ນຢ່າງເປັນ
ທາງການ ນັບແຕ່ເວລານີ້ເປັນ
ຕົ້ນໄປ.
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ທ່ານ ຄໍາດີ ວົງລ້ອມ 

ປະທານຄະນະສະມາຊິກສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ປະຈໍາເຂດເລືອກຕ້ັງ
ທີ 4 ແຂວງອຸດົມໄຊ ໄດ້ໃຫ້
ສຳພາດໃນໂອກາດເຂ້ົາຮ່ວມ
ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທ່ືອ
ທີ 6 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດ
ທີ IX ທ່ານໄດ້ໃຫ້ຮູ້ກ່ຽວກັບ
ບັນຫາ ທ່ີ ພ້ົ ນ ເ ດ່ັ ນພ າຍໃນ
ແຂວງວ່າ:

ວຽກງານການເມືອງ-ນໍາ
ພາແນວຄິດ: ເອົາໃຈໃສ່ສຶກສາ
ອົບຮົມວຽກງານການເມືອງ-
ແນວຄິດໃຫ້ພະນັກງານ, ສະ
ມາຊິກພັກ ຕະຫຼອດຮອດປະ
ຊາຊົນບັນດາເຜ່ົາພາຍໃນແຂວງ 
ໃຫ້ຮັບຮູ້, ເຂົ້າໃຈ ແລະ ພ້ອມ
ກັນເປັນເຈ້ົາການບຸກບືນສູ້ຊົນ
ປະຄັບປະຄອງ ຜ່ານຜ່າຄວາມ
ຫຍຸ້ງຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດ-
ການເງິນ ທ່ີພວມປະເຊີນຢູ່ໂດຍ
ລວມແມ່ນຍັງມີຄວາມສະຫງົບ
ໂດຍພື້ນຖານ.

ວຽກງານປ້ອງກັນຊາດ-
ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ: ຕິດ
ພັນກັບການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດວາ
ລະແຫ່ງງຊາດ ວ່າດ້ວຍແກ້ໄຂ
ບັນຫາຢາເສບຕິດ ແລະ ປາກົດ
ການຫຍໍ້ທໍ້ຢ່າງຈິງຈັງ ເປັນຕົ້ນ
ແມ່ນສາມາດມ້າງຄະດີຢາເສບ
ຕິດໄດ້ 182 ລາຍ, ຈັບຜູ້ຕ້ອງ
ຫາໄດ້ 231 ຄົນ, ຍິງ 32 ຄົນ, 
ຍຶດຂອງກາງຢາເສບຕິດໄດ້ 
12.639.163 ເມັດ, ທໍາລາຍ
ສວນຢາຝິ່ນໄດ້ 138 ຕອນ, 
ເນ້ືອທ່ີ 24,127 ເຮັກຕາ. ພ້ອມ
ນີ້, ກໍໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ແກ້ໄຂບັນ
ຫາຄົນຕ່າງປະເທດ, ແອັບຕິກ
ຕ໋ອກ, ຕູ້ເກມອອນລາຍ, ອຸປະ
ກອນຫ້ິຼນການພະນັນທ່ີຕ້ອງ
ຫ້າມ, ຮ້ານເກັບຊື້ເຫຼັກເສດ, 
ຮ້ານບັນເທີງບໍລິການເປີດກາຍ
ໂມງເວລາ ແລະ ບັນຫາອື່ນໆ 
ເຊ່ິງເຮັດໃຫ້ສັງຄົມມີຄວາມສະ
ຫງົບ ແລະ ຄວາມເປັນລະບຽບ

ບັນຫາທີ່ພົ້ນເດັ່ນ ແລະ ເຄັ່ງຮ້ອນຂອງແຂວງອຸດົມໄຊ
ຮຽບຮ້ອຍໂດຍພື້ນຖານ.

ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດບັນ
ດາມະຕິ, ຄໍາສັ່ງ ແລະ ນິຕິກໍາ 
ທ່ີເລ່ັງດ່ວນຂອງລັດຖະບານ 
ແລະ ຂອງແຂວງ ເປັນຕ້ົນແມ່ນ
ມະຕິເລກທີ 09/ລບ ວ່າດ້ວຍ
ນະໂຍບາຍ ແລະ ມາດຕະການ
ແກ້ໄຂບັນຫາການຂາດແຄນ
ຄູ, ການປະລະການຮຽນ ແລະ
ການສົ່ງເສີມເຂົ້າຮຽນວິຊາຊີບ; 
ຄໍາສ່ັງເລກທີ 11/ນຍ ວ່າດ້ວຍ 
ການເພ່ີມທະວີຄວາມເຂ້ັມງວດ 
ໃນການຄຸ້ມຄອງປົກປັກຮັກສາ
ປ່າໄມ້ ແລະ ທ່ີດິນປ່າໄມ້, ຕ້ານ 
ແລະ ສະກັດກັ້ນການບຸກລຸກ
ທໍາລາຍປ່າໄມ້, ທີ່ດິນປ່າໄມ້ 
ແລະ ໄຟໄໝ້ລາມປ່າ; ຂ້ໍຕົກລົງ
ເລກທີ 93/ນຍ ວ່າດ້ວຍການ
ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດສິນເຊ່ືອເພ່ືອກະ
ຕຸ້ນເສດຖະກິດ ແລະ ນະໂຍ
ບາຍສິນເຊ່ືອເພ່ືອກະຈາຍແຫ່ຼງ
ທຶນສູ່ທ້ອງຖິ່ນ; ຄໍາສັ່ງເລກທີ 
10/ນຍ ວ່າດ້ວຍການຄຸ້ມຄອງ
ເງິນຕາຕ່າງປະເທດ; ຄໍາສ່ັງເລກ
ທີ 13/ນຍ ວ່າດ້ວຍການເພີ່ມ
ທະວີແກ້ໄຂບັນຫາເຄ່ັງຮ້ອນ
ຂອງເສດຖະກິດ-ການເງິນ, ບັນ
ຫາເງິນເຟີ້, ອັດຕາແລກປ່ຽນ, 
ລາຄາສິນຄ້າ ແລະ ໜີ້ສິນຕ່າງ
ປະເທດ.

ວຽກງານເສດຖະກິດ
ຕິດພັນກັບການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ
ວາລະແຫ່ງຊາດ: ວ່າດ້ວຍການ
ແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທາງ
ດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງິນ ເປັນ
ຕ້ົນແມ່ນເອົາໃຈໃສ່ດຶງດູດການ
ລົງທຶນຈາກພາກລັດ, ພາກເອ
ກະຊົນພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະ
ເທດ ເຂົ້າໃສ່ການພັດທະນາ
ແຂວງ ໃນນີ້, ແຜນການລົງທຶນ
ຂອງລັດ 45.549,92 ລ້ານ
ກບີ, ການລົງທຶນພາກເອກະຊົນ 

30.774.671,35 ລ້ານກີບ, 
ແກ້ໄຂບັນຫາໜ້ີສິນການລົງທຶນ
ຂອງລັດ ທັງໃນແຜນ ແລະ 
ນອກແຜນທ່ີຄຸມເຄືອມາແຕ່ດົນ 
ຈາກຈໍານວນ 291,73 ຕື້ກີບ 
ຫຼຸດລົງຍັງເຫືຼອ 286,68 ຕ້ືກີບ; 
ຈັດເກັບລາຍຮັບເຂ້ົາງົບປະມານ 
ມາຮອດປັດຈຸບັນປະຕິບັດໄດ້ 
98,9% ໃນນີ້, ພູດສູນກາງ 
ປະຕິບັດໄດ້ 180,71%, ພູດ
ທ້ອງຖ່ິນປະຕິບັດໄດ້ 80,39%. 
ສ່ວນລາຍຈ່າຍປະຕິບັດໄດ້ 
80,91%; ພ້ອມນີ້, ກໍໄດ້ສໍາ
ເລັດການດັດສົມລົດລັດ ແລະ 
ຕິດສະຕິກເກີໃນທ່ົວແຂວງ, 
ແກ້ໄຂລົດຕົກຄ້າງທ່ີບ່ໍທັນໄດ້
ເສຍພາສີຢ່າງຈິງຈັງ, ຍຸບເລີກ
ຮ້ານແລກປ່ຽນເງິນຕາທ່ົວໄປ, 
ຄຸ້ມຄອງການເຄ່ືອນໄຫວຂອງ
ບັນດາທະນາຄານທຸລະກິດ, 
ສະຖາບັນການເງິນເຂ້ັມງວດດີ
ຂຶ້ນເທື່ອລະກ້າວ. ສຸມໃສ່ສົ່ງ
ເສີມການຜະລິດກະສິກໍາການ
ປູກ, ການລ້ຽງ ເພື່ອທົດແທນ
ການນໍາເຂົ້າ ແລະ ຜະລິດເປັນ
ສິນຄ້າສ່ົງອອກ ຕິດພັນກບັການ
ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກຂອງປະ
ຊາຊົນ. ອັນພົ້ນເດ່ັນແມ່ນການ
ຜະລິດເຂ້ົານາແຊງໄດ້ເກີນແຜນ 
23% ນອກຈາກນີ້ ແມ່ນການ
ເກັບກູ້ຢາງພາລາ, ການປູກສາ
ລີແຂງ ແລະ ພືດລົ້ມລຸກອື່ນໆ 
ເປັນສິນຄ້າສ່ົງອອກໄປ ສປ ຈີນ.

ວຽກງານຂົງເຂດວັດທະ
ນະທໍາ-ສັງຄົມ: ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ
ບັນດາຄາດໝາຍຂອງແຕ່ລະ
ຂະແໜງການ. ພ້ອມນີ້, ກໍໄດ້
ເປີດສົກຮຽນໃໝ່ໃນທ່ົວແຂວງ 
ສົກຮຽນ 2023-2024; ສຸມ
ໃສ່ຊັກວັກຊິນຮອບປົກກະຕິ, 
ວັກຊິນໂຄວິດ-19; ສະກັດກັ້ນ 
ແລະ ແກ້ໄຂການແຜ່ລະບາດ
ຂອງພະຍາດໄຂ້ຍຸງລາຍ ແລະ
ພະຍາດຄໍຕີບ ທ່ີເກີດຂ້ຶນຢູ່ເມືອງ
ງາ; ໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ຂໍ້ມູນຜົນ
ງານການເຄ່ືອນໄຫວຂອງແຂວງ 
ອອກສູ່ສັງຄົມໂດຍຜ່ານສ່ືຕ່າງໆ. 
ເອົາໃຈໃສ່ພັດທະນາສີມືແຮງ
ງານ, ຈັດຫາງານຢູ່ພາຍໃນ ແລະ 
ສ່ົງໄປອອກແຮງງານຢູ່ຕ່າງປະ
ເທດເປັນລະບົບດີຂຶ້ນ.

ໂອກາດນີ້, ປະທານສະ
ພາປະຊາຊົນແຂວງອຸດົມໄຊ ຍັງ
ໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນບັນຫາທ່ີເຄ່ັງ
ຮ້ອນຂອງແຂວງວ່າ: ບັນຫາຄ່າ
ຄອງຊີບແພງ ໂດຍສະເພາະໄພ
ເງິນເຟີ້, ນໍ້າມັນແພງ, ສິນຄ້າອຸ
ປະໂພກ-ບໍລິໂພກ ແລະ ອື່ນໆ 
ທ່ີມີຜົນກະທົບຕ່ໍພະນັກງານ 
ແລະ  ພ່ໍແມ່ປະຊາຊົນບັນດາເຜ່ົາ
ພາຍໃນແຂວງ;  ບັນຫາການພັດ
ທະນາພື້ນຖານໂຄງຮ່າງ ຍັງບໍ່
ທັນໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂເທ່ົາທ່ີ
ຄວນ ໂດຍສະເພາະແມ່ນຖະ
ໜົນຫົນທາງ, ຍັງມີບາງບ້ານບໍ່
ມີໄຟຟ້າໃຊ້, ການຊົດເຊີຍຜົນ
ກະທົບຈາກໂຄງການລົງທຶນ
ຂອງລັດ  ແລະ  ເອກະຊົນຊັກຊ້າ, 
ລາຄາຊົດຊົດເຊີຍຍັງຕ່ໍາ ບ່ໍເໝາະ
ສົມ, ການຊອກຕະຫຼາດຈໍາໜ່າຍ-
ການກໍານົດລາຄາສິນຄ້າການ
ກະເສດໃຫ້ປະຊາຊົນຍັງບ່ໍທັນ
ໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂ ແລະ ບັນ
ຫາອື່ນໆ; ບັນຫາການວ່າງ
ງານຂອງປະຊາຊົນໂດຍສະເພາະ

ແມ່ນໄວໜຸ່ມຍິງ-ຊາຍຈໍານວນ
ໜ່ຶງບ່ໍມີວຽກເຮັດງານທໍາທ່ີຫັຼງ
ຈາກຮຽນຈົບວິຊາສະເພາະມາ.

ການຈັດຕ້ັງການຕິດຕາມ
ກວດກາ 2 ວາລະແຫ່ງຊາດ ຄື: 
ຜົນໄດ້ຮັບ: ເຮັດໃຫ້ສັງຄົມມີ
ຄວາມສະຫງົບ, ມີຄວາມເປັນ
ລະບຽບຮຽບຮ້ອຍໂດຍພ້ືນ
ຖານ; ເຮັດໃຫ້ແຂວງສືບຕໍ່
ສະຖຽນລະພາບທາງດ້ານການ
ເມືອງທີ່ໜັກແໜ້ນ ສ້າງໄດ້ສະ
ຕິເຄົາລົບລະບຽບ, ກົດໝາຍ,
ຄວາມຕ່ືນຕົວໃຫ້ແກ່ພ່ໍແມ່ປະ
ຊາຊົນບັນດາເຜ່ົາໃນທ່ົວແຂວງ
ຮັບຮູ້ ແລະ ເຂົ້າໃຈຕໍ່ກັບບັນ
ດາແນວທາງຂອງພັກ, ນະໂຍ
ບາຍຂອງລັດຢ່າງເລິກເຊ່ິງ ພ້ອມ
ກັນຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແລະ ເປັນ
ເຈົ້າການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ 2 ວາ
ລະແຫ່ງຊາດ ເພື່ອເປັນເຈົ້າການ
ບຸກບືນສູ້ຊົນໄປດ້ວຍກັນຢ່າງ
ພ້ອມພຽງຮຽງໜ້າ.

ຂ້ໍຫຍຸ້ງຍາກໃນການຈັດ
ຕ້ັງປະຕິບັດການຕິດຕາມກວດ
ກາຈັດຕ້ັງປະຕິບັດບັນດາມະຕິ, 
ຄໍາສັ່ງ, ນິຕິກໍາຕ່າງໆເຂົ້າສູ່ວຽກ
ງານຕົວຈິງຂອງສະພາປະຊາຊົນ
ແຂວງຕ່ໍການເຄ່ືອນໄຫວຂອງ
ອົງການປົກຄອງແຂວງບາງດ້ານ
ຍັງຊັກຊ້າ, ບ່ໍທັນຕາມກໍານົດເວ
ລາ ແລະ ບາງໜ້າວຽກແມ່ນບໍ່
ໄປຕາມແຜນ. ການຕິດຕາມ
ກວດກາ ຕໍ່ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ 
2 ວາລະແຫ່ງຊາດຜ່ານມາ ເຖິງ
ວ່າອົງການປົກຄອງຈະສຸມໃສ່
ແກ້ໄຂແລ້ວກໍຕາມ ແຕ່ເຫັນໄດ້
ວ່າຍັງມີບາງດ້ານຍັງບ່ໍທັນເອົາ
ໃຈໃສ່ໄດ້ເທົ່າທີ່ຄວນ ເປັນຕົ້ນ
ແມ່ນການຜັນຂະຫຍາຍບັນມະ
ຕິ, ຄໍາສັ່ງ ແລະ ກົດໝາຍຍັງ
ເຮັດໄດ້ໜ້ອຍ, ບ່ໍທ່ົວເຖິງ ແລະ 
ບ່ໍໄປຕາມແຜນການ, ປະຊາຊົນ

ບາງສ່ວນຍັງບ່ໍທັນຮັບຮູ້ກ່ຽວ
ກັບຢ່າງເລິກເຊິ່ງ.

ຈາກບັນຫາທ່ີເຄ່ັງຮ້ອນ
ກ່າວມາຂ້າງເທິງນັ້ນ, ສະພາປະ
ຊາຊົນແຂວງ ກໍຄືແຂວງຂອງ
ພວກເຮົາ ໄດ້ມີວິທີແກ້ໄຂບາງ
ຈຸດສຸມດັ່ງກ່າວໃນຕໍ່ໜ້າຄື: ສືບ
ຕ່ໍພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ
ໃຫ້ຂະຫຍາຍຕົວຢ່າງວ່ອງໄວ, 
ໜັກແໜ້ນ ແລະ ຍືນຍົງຕາມ
ທິດສ້າງແຂວງອຸດົມໄຊກາຍ
ເປັນໃຈກາງດ້ານເສດຖະກິດ 
ໂດຍສຸມໃສ່ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດບັນ
ດາຄາດໝາຍ, ວຽກງານຈຸດສຸມ
ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງ
ຄົມໃຫ້ບັນລຸແຕ່ລະດ້ານ ແລະ 
ເອົາໃຈໃສ່ຄຸ້ມຄອງລາຄາສິນຄ້າ, 
ການບໍລິການຕາມທ້ອງຕະຫຼາດ
ໃຫ້ເຂ້ັມງວດກ່ວາເກ່ົາ; ສ່ົງເສີມ
ການຜະລິດກະສິກໍາເພ່ືອຄ້ໍາ
ປະກັນສະບຽງອາຫານ ແລະ 
ຜະລິດເປັນສິນຄ້າ ຕິດພັນກັບ
ການປຸງແຕ່ງດ້ວຍການນໍາໃຊ້
ເຕັກນິກວິທະຍາສາດ ເຮັດໃຫ້
ຜະລິດຕະພັນມີສະມັດຕະພາບ
ດີຂຶ້ນ ສາມາດຕອບສະໜອງ
ຕາມຄວາມຕ້ອງການພາຍໃນ 
ແລະ ສົ່ງອອກ; ສຸມໃສ່ປັບປຸງ 
ແລະ ກ່ໍສ້າງພ້ືນຖານໂຄງລ່າງທ່ີ
ຈໍາເປັນ ເປັນຕົ້ນແມ່ນກໍ່ສ້າງ, 
ປົກປັກຮັກສາ, ສ້ອມແປງເສັ້ນ 
ທາງທ່ີເຊ່ືອມຕ່ໍໄປຫາຊົນນະບົດ, 
ບັນດາເມືອງ, ແຂວງ ພ້ອມທັງ
ຂະຫຍາຍເສ້ັນທາງໄປຫາບັນດາ
ບ້ານຢູ່ຊົນນະບົດໃຫ້ໄດ້ທ່ົວ
ເຖິງ; ສຸມໃສ່ຄຸ້ມຄອງປ່າໄມ້ ແລະ 
ຊັບພະຍາກອນປ່າໄມ້ໃຫ້ເຂ້ັມ
ງວດ ເພີ່ມອັດຕາການປົກຫຸ້ມ
ເນ້ືອທ່ີປ່າໄມ້ໃຫ້ໄດ້ 55% ຂອງ
ເນ້ືອທ່ີທ່ົວແຂວງ, ລົງສໍາຫຼວດ, 
ກວດກາ ແລະ ກໍ່ສ້າງ, ສ້ອມ
ແປງຊົນລະປະທານ ເພື່ອໃຫ້
ຕອບສະໜອງແກ່ການລົງມືທໍາ
ການຜະລິດຂອງປະຊາຊົນໃຫ້
ທັນເວລາ.

(ສພຊ) ທ່ານ ບຸນສອນ 
ເພັດລາວັນ ປະທານສະພາປະ
ຊາຊົນແຂວງວຽງຈັນ ພ້ອມດ້ວຍ
ຄະນະ ໄດ້ຕ້ອນຮັບຄະນະຜູ້
ແທນສະພາປະຊາຊົນແຂວງ 
ກີຢອງຊັງນໍາ-ໂດ ສ.ເກົາຫຼີ ນຳ
ໂດຍທ່ານ ຄິມ ຈິນບູ ປະທານ
ສະພາປະຊາຊົນແຂວງກິຢອງ
ຊັງນໍາ-ໂດ ພ້ອມດ້ວຍຄະນະ 
ທ່ີໄດ້ມາພົບປະ ແລະ ຢ້ຽມຢາມ
ສະພາປະຊາຊົນແຂວງວຽງຈັນ 
ໃນບໍ່ດົນມານີ້.

ໃນການພົບປະ, ທ່ານ 
ບຸນສອນ ເພັດລາວັນ ໄດ້ຕາງ
ໜ້າຄະນະປະຈໍາສະພາປະຊາ

ສະພາປະຊາຊົນແຂວງວຽງຈັນ ຕ້ອນຮັບຄະນະຜູ້ແທນສະພາປະຊາຊົນແຂວງກີຢອງຊັງນໍາ -ໂດ ສ. ເກົາຫຼີ

ຊົນແຂວງວຽງຈັນ ກ່າວຕ້ອນ
ຮັບຄະນະຜູ້ແທນສະພາປະຊາ
ຊົນແຂວງກີຢອງຊັງນໍາ-ໂດ 
ສ.ເກົາຫີຼ ທ່ີມາຢ້ຽມຢາມສະພາ

ປະຊາຊົນແຂວງວຽງຈັນຄ້ັງນ້ີ 
ທັງໄດ້ລາຍງານສະພາບລວມ
ຂອງແຂວງວຽງຈັນ ແລະ ການ
ເຄ່ືອນໄຫວວຽກງານຂອງສະ

ພາປະຊາຊົນແຂວງໂດຍຫຍ້ໍ 
ເຊ່ິງທ່ານໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນສະພາບ
ທ່ີຕ້ັງ ແລະ ພູມສັນຖານບັນດາ
ທ່າແຮງດ້ານການຜະລິດສິນຄ້າ 

ມີຄວາມອຸດົມສົມບູນທາງດ້ານ
ທິວທັດທໍາມະຊາດ, ມີທາງດ່ວນ
ຈາກນະຄອນຫຼວງຫາວັງວຽງ 
ແລະ ມີເສັ້ນທາງລົດໄຟແລ່ນ
ຜ່ານ ເຊ່ິງເປັນສ່ິງອໍານວຍຄວາມ
ສະດວກດ້ານຄົມມະຄົມຂົນສ່ົງ
ໂດຍສານ ແລະ ສິນຄ້າ. ຈາກ
ນັ້ນ, ທ່ານ ຄິມ ຈິນບູ ປະທານ
ສະພາປະຊາຊົນແຂວງກິຢອງ
ຊັງນໍາ-ໂດ ກໍໄດ້ກ່າວສະແດງ
ຄວາມຂອບໃຈປະທານສະພາ
ປະຊາຊົນແຂວງວຽງຈັນ ພ້ອມ
ດ້ວຍຄະນະ ທີ່ໃຫ້ການຕ້ອນ
ຮັບຢ່າງອົບອຸ່ນໃນຄັ້ງນີ້ ພ້ອມ
ກ່າວລາຍງານຫຍ້ໍກ່ຽວກັບສະ

ພາບລວມຂອງແຂວງກິຢອງຊັງ
ນໍາ-ໂດ ແລະ ແຈ້ງສະພາບອ່ືນໆ
ໂດຍຫຍໍ້. ພ້ອມນ້ັນ, ຄະນະຜູ້
ແທນທັງສອງຝ່າຍກໍໄດ້ແລກ
ປ່ຽນຄໍາເຫັນເຊ່ິງກັນແລະກັນ 
ທັງຮ່ວມກັນລົງລາຍເຊັນໃນບົດ
ບັນທຶກຊ່ວຍຈໍາການຮ່ວມມື
ຂອງສອງສະພາອີກດ້ວຍ.

ຕອນບ່າຍວັນດຽດກັນ
ນີ້, ຄະນະຜູ້ແທນສະພາປະຊາ
ຊົນແຂວງກີຢອງຊັງນໍາ-ໂດ 
ສ. ເກົາຫຼີ ຍັງໄດ້ເຂົ້າຢ້ຽມຂ່ຳ
ນັບທ່ານເຈົ້າແຂວງ ແຂວງວຽງ
ຈັນຕື່ມອີກ.

(ບູລາຕີ ແສນທະວົງ)
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(ສພຊ) ພິທີ ປະກາດ
ຮັບຮອງເອົາການຍົກຍ້າຍ ແລະ  
ແຕ່ງຕ້ັງພະນັກງານ-ລັດຖະກອນ
 ເຂົ້າ ໃສ່ ກົງຈັກການຈັດຕັ້ງ  ແລະ  
ບຸກຄະລາກອນ ຂອງສະພາປະ
ຊາຊົນແຂວງອັດຕະປື  ເມື່ອບໍ່
ດົນມານ້ີທ່ີ ຫ້ອງປະຊຸມ ສະພາ
ປະຊາຊົນແຂວງ  ໂດຍການ ເຂົ້າ
ຮ່ວມ ຂອງທ່ານ  ແຫວນຄໍາ 
ປະທຸມມະແສງ  ຄະນະປະຈໍາ 
ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ປະ
ທານຄະນະກໍາມະການວັດທະ
ນະທໍາ-ສັງຄົມ  ແລະ  ບັນດາ
ເຜົ່າ, ມີ ບັນດາທ່ານ ຄະນະປະ
ຈໍາ, ຄະນະກຳມະການ, ຄະນະ
ເລຂາທິການ,  ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວ
ໜ້າ ຂະແໜງ  ແລະ  ພະນັກງານ
ວິຊາການ ພາຍໃນ ສະພາປະ
ຊາຊົນແຂວງເຂົ້າຮ່ວມ.

ກອງປະຊຸມ ໄດ້ຜ່ານມະ
ຕິຂອງຄະນະປະຈໍາ ສະພາປະ
ຊາຊົນແຂວງ  ວ່າດ້ວຍການຮັບ
ຮອງເອົາການຍົກຍ້າຍ  ແລະ  
ແຕ່ງຕ້ັງ ພະນັກງານ-ລັດຖະກອນ  
ເຂົ້າ ໃສ່ ກົງຈັກການຈັດຕັ້ງ  ແລະ  
ບຸກຄະລາກອນ ຂອງສະພາປະ

ປະກາດຍົກຍ້າຍ ແຕ່ງຕັ້ງພະນັກງານ-ລັດຖະກອນ
 ພາຍໃນກົງຈັກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ

ຊາຊົນແຂວງ  ເຊິ່ງ ໃນນັ້ນ ໄດ້
ຮັບຮອງເອົາການຍົກຍ້າຍ ແລະ  
ແຕ່ງຕັ້ງ ທ່ານ  ນາງ  ອາລຸນນີີ 
ໄຊຍະ ຈັກ  ຮອງຂະແໜງຍຸຕິທໍາ 
ເປັນຫົວໜ້າຂະແໜງ ປກຊ-
ປກສ; ທ່ານ  ນາງ ພຸດທະວີ  
ຫຼວງອາໄພ ວິຊາການຂະແໜງ
ຍຸຕິທໍາ ເປັນຮອງຫົວໜ້າຂະ
ແໜງ  ປກຊ-ປກສ  ແລະ  ທ່ານ  
ນາງ  ພວງຈັນ ຂຸນພິນິດ ວິຊາ
ການຂະແໜງບໍລິຫານ ແລະ  
ການເງິນ  ເປັນຮອງຫົວໜ້າຂະ
ແໜງຍຸຕິທໍາ.

ໃນໂອກາດນີ້, ທ່ານ  
ແຫວນຄໍາ  ປະທຸມມະແສງ ໄດ້

ກ່າວມີຄໍາເຫັນໂອ້ລົມຕ່ໍການ
ປະກາດຍົກຍ້າຍແຕ່ງຕ້ັງໜ້າທ່ີ
ໃນຄ້ັງນ້ີ ແມ່ນເພ່ືອຕອບສະໜອງ
ຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການໃນ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດວຽກງານ
ໃນໄລຍະໃໝ່ ຮັບປະກັນໃນ
ການເປັນເສນາທິການໃຫ້ແກ່
ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ  ຕາມ
ພາລະບົດບາດຂອງຕົນ  ແລະ  
ຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການຂອງ
ໜ້າທີ່ການເມືອງຂອງພັກ ເພື່ອ
ຍົກສູງບົດບາດການນໍາພາໃນ
ຂະແໜງການທ່ີຈຳເປັນໃຫ້ມີ
ຜົນສໍາເລັດອັນໃໝ່. ພ້ອມນັ້ນ, 
ທ່ານຍັງໄດ້ເນ້ັນໜັກໃຫ້ຜູ້ທ່ີໄດ້
ຮັບການແຕ່ງຕ້ັງໜ້າທ່ີໃໝ່ຄ້ັງນ້ີ 
ຈ່ົງສືບຕ່ໍເພ່ີມທະວີການປະຕິ
ບັດໜ້າທ່ີທ່ີພັກ-ລັດມອບໝາຍ
ໃຫ້ມີຜົນສໍາເລັດ, ເພີ່ມທະວີ
ຄວາມສາມັກຄີໃນໝູ່ຄະນະ
ໃຫ້ໜັກແໜ້ນ, ແບ່ງວຽກໃຫ້
ບຸກຄົນຮັບຜິດຊອບຢ່າງຈະແຈ້ງ 
ພ້ອມກັນສູ້ ຊົນນໍາພາ- ຊ້ີ ນໍ າ 
ວຽກງານໃຫ້ປະສົບຜົນສໍາເລັດ.

(ວິນັດ)

(ສພຊ) ໃນວັນທີ 30 
ພະຈິກ 2023 ທ່ີສໍານັກງານອົງ
ການປົກຄອງນະຄອນຫຼວງວຽງ
ຈັນ, ທ່ານ ນະຄະເສນ ສີຫາ
ລາດ ເລຂາທິການສະພາປະຊາ
ຊົນນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ໄດ້
ຖະແຫຼງຂ່າວຕ່ໍສ່ືມວນຊົນ ກ່ຽວ
ກັບການດຳເນີນກອງປະຊຸມສະ
ໄໝສາມັນເທື່ອທີ 6 ຂອງສະພາ
ປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງວຽງ
ຈັນ ເຊ່ິງດຳເນີນໃນລະຫວ່າງ
ວັນທີ 5-8 ທັນວາ 2023 ຢູ່ທີ່
ຫ້ອງປະຊຸມສໍານັກງານອົງການ
ປົກຄອງນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ 
ເພ່ືອຈະສຸມໃສ່ພິຈາລະນາ ແລະ 
ຮັບຮອງເອົາບັນຫາສຳຄັນພ້ືນ
ຖານຂອງນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ 
ດັ່ງນີ້:

ພິຈາລະນາ ແລະ ຮັບ
ຮອງເອົາບົດລາຍງານຂອງທ່ານ
ເຈ້ົາຄອງນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ 
ກ່ຽວກັບຜົນການຈັດຕ້ັງປະຕິ
ບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ, ແຜນງົບປະມານ ປະ
ຈໍາປີ 2023 ແລະ ທິດທາງແຜນ
ການ ປະຈໍາປີ 2024 ຂອງນະ
ຄອນຫຼວງ, ຕິດພັນກັບການຈັດ
ຕ້ັງປະຕິບັດ 2 ວາລະແຫ່ງຊາດ 
ໃນໄລຍະປີ 2021-2023 ຢູ່
ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ; ພິຈາ
ລະນາ, ຮັບຮອງເອົາຮ່າງຂໍ້ຕົກ
ລົງຂອງເຈ້ົາຄອງນະຄອນຫຼວງ
ວຽງຈັນ ຈໍານວນ 2 ສະບັບຄື: 
ຮ່າງຂ້ໍຕົກລົງວ່າດ້ວຍການກໍາ
ນົດລາຄາຫົວໜ່ວຍຊົດເຊີຍທົດ
ແທນຄ່າເສຍຫາຍຂອງໂຄງການ
ກໍ່ສ້າງປ້ອງກັນຕາຝັ່ງ ແລະ ພັດ
ທະນາແຄມຂອງ ໄລຍະ II ແລະ 
ຮ່າງຂ້ໍຕົກລົງວ່າດ້ວຍກອງທຶນ
ພັດທະນາກິລາ-ກາຍະກໍາ ນະ
ຄອນຫຼວງວຽງຈັນ; ພິຈາລະນາ 
ແລະ ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານ
ຜົນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນ
ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ປະ
ຈໍາປີ 2023 ແລະ ທິດທາງແຜນ
ການປະຈໍາປີ 2024 ຂອງອົງ
ການກວດສອບ ປະຈໍາພາກກາງ; 
ຜົນການກວດສອບປະຈໍາປີ 
2022 ຂອງອົງການກວດສອບ 
ປະຈໍາພາກກາງ 1; ພິຈາລະນາ 
ແລະ ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານ
ຜົນການຕິດຕາມກວດກາ ຕາມ
ມະຕິ 007/ສປນວ, ສະບັບ
ເລກທີ 10 ກຸມພາ 2023; 
ຜົນການຕິດຕາມກວດກາຕາມ
ຜົນການກວດສອບ ການຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດແຜນງົບປະມານແຫ່ງ
ລັດ ປະຈໍາປີ 2018 ຢູ່ບາງພະ
ແນກການ; ພິຈາລະນາ ແລະ 

ຖະແຫຼງຂ່າວການດຳເນີນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 6 
ຂອງສະພາປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ

ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານຜົນ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນການ
ເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ປະຈໍາປີ 
2023 ແລະ ທິດທາງແຜນການ 
ປະຈໍາປີ 2024 ຂອງອົງການ
ໄອຍະການປະຊາຊົນພາກກາງ 
ແລະ ອົງການໄອຍະການປະຊາ
ຊົນ ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ; ພິ
ຈາລະນາ ແລະ ຮັບຮອງເອົາບົດ
ລາຍງານຜົນການຈັດຕ້ັງປະຕິ
ບັດແຜນການເຄ່ືອນໄຫວວຽກ
ງານ ປະຈໍາປີ 2023 ແລະ ທິດ
ທາງແຜນການ ປະຈໍາປີ 2024 
ຂອງສານປະຊາຊົນ ພາກກາງ 
ແລະ ສານປະຊາຊົນ ນະຄອນ
ຫຼວງວຽງຈັນ; ພິຈາລະນາ ແລະ 
ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານຜົນ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນການ
ເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ປະຈໍາປີ 
2023 ແລະ ທິດທາງແຜນການ 
ປະຈໍາປີ 2024 ຂອງສະພາປະ
ຊາຊົນນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ 
ຊຸດທີ II ຕິດພັນກັບແຜນການ
ເຄ່ືອນໄຫວພົບປະຜູ້ມີສິດເລືອກ
ຕັ້ງ ເພື່ອເຜີຍແຜ່ຜົນສໍາເລັດ
ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທ່ືອ
ທີ 6 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດ
ທີ IX ແລະ ສະພາປະຊາຊົນ
ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ຊຸດທີ II.

ພ້ອມນ້ັນ, ຍັງຈະໄດ້ຮັບ
ຟັງການປະກອບຄຳເຫັນຂອງ
ອົງການແນວລາວສ້າງຊາດນະ
ຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ຕໍ່ຜົນການ
ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນການເຄ່ືອນ
ໄຫວວຽກງານ ປະຈໍາປີ 2023 
ແລະ ທິດທາງແຜນການ ປະຈໍາ
ປີ 2024 ຂອງສະພາປະຊາຊົນ
ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ; ຮັບ
ຟັງການລາຍງານຊ້ີແຈງບາງ
ບັນຫາສຳຄັນສຳຄັນ ແລະ ພົ້ນ
ເດ່ັນ ຂອງນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ 
ຈຳນວນໜຶ່ງ ເປັນຕົ້ນວີິທີ ການ, 
ມາ ດ ຕະ ການ ໃນ ການ ຊຸກ ຍູ້ ສົ່ງ
 ເສີມ ແລະ ຂະ ຫຍາຍແຫ່ຼງລາຍ
ຮັບໃໝ່ຂອງນະຄອນຫຼວງວຽງ
ຈັນ ທີ່ຕິດພັນກັບຂົງເຂດກະສິ
ກໍາ ແລະ ປ່າໄມ້, ຂົງເຂດອຸດ
ສະຫະກໍາ ແລະ ການຄ້າ, ຂົງ
ເຂດຖະແຫຼງຂ່າວ, ວັດທະນະ

ທໍາ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວ ແລະ ຂົງ
ເຂດເຂດເສດຖະກິດພິເສດ; 
ກົນໄກ, ມາດຕະການສົ່ງເສີມ 
ແລະ ປົກປ້ອງການຜະລິດພາຍ
ໃນ ລວມທັງການແບ່ງຄວາມ
ຮັບຜິດຊອບຂອງພາກສ່ວນ
ກ່ຽວຂ້ອງ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິ
ບັດ; ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດຜັງ
ເມືອງ ແລະ ມາດຕະການຄຸ້ມ
ຄອງຜັງເມືອງ ຢູ່ນະຄອນຫຼວງ
ວຽງຈັນ; ການຄຸ້ມຄອງຄົນຕ່າງ
ປະເທດ ທີ່ຢູ່ນະຄອນຫຼວງວຽງ
ຈັນ; ການຄຸ້ມຄອງ, ຕິດຕາມ
ກວດກາ ການສຶກສາສໍາຫຼວດ, 
ຂຸດຄົ້ນ ຫຼື ສໍາປະທານແຮ່ເກືອ
ໂປຕັສ (ເກືອກາລີ) ຢູ່ນະຄອນ
ຫຼວງວຽງຈັນ; ການຈັດສັນ
ຄວາມບ່ໍເປັນລະບຽບຮຽບຮ້ອຍ
ໃນສັງຄົມ ເພື່ອຕ້ອນຮັບການ
ເປັນເຈ້ົາພາບກອງປະຊຸມສຸດ
ຍອດອາຊຽນ ແລະ ປີທ່ອງ
ທ່ຽວລາວ 2024 ແລະ ການ
ແກ້ໄຂບັນຫາເລ່ືອງປ້າຍໂຄສະ
ນາທ່ີບ່ໍຖືກຕ້ອງ ຢູ່ນະຄອນຫຼວງ
ວຽງຈັນ. 

ນອກຈາກບັນດາເນ້ືອ
ໃນທ່ີໄດ້ກ່າວມາຂ້າງເທິງແລ້ວ, 
ກອງປະຊຸມຍັງຈະໄດ້ຮັບຟັງ
ການຊ້ີແຈງບາງບັນຫາທ່ີສະມາ
ຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ, ສະມາຊິກ
ສະພາປະຊາຊົນ ນະຄອນຫຼວງ 
ຊັກຖາມໃນກອງປະຊຸມຈາກ
ພາກສ່ວນທ່ີກ່ຽວຂ້ອງຕ່ືມອີກ.

ການດໍາເນີນກອງປະຊຸມ
ຄັ້ງນີ້ ແມ່ນການປະຕິບັດພາລະ
ບົດບາດຂອງສະພາປະຊາຊົນ 
ໃນຖານະເປັນອົງການ ອໍານາດ
ລັດຂັ້ນນະຄອນຫຼວງ ທີ່ເປັນ
ຕົວແທນແຫ່ງສິດ ແລະ ຜົນປະ
ໂຫຍດຂອງປະຊາຊົນ ຊາວນະ
ຄອນຫຼວງວຽງຈັນ. ດ່ັງນ້ັນ, ຈ່ຶງ
ຂໍເຊີນຊວນບັນດາອົງການຈັດ
ຕັ້ງພັກ-ລັດ, ອົງການຈັດຕັ້ງສັງ
ຄົມທຸກພາກສ່ວນ, ພະນັກງານ, 
ທະຫານ, ຕຳຫຼວດ ຕະຫຼອດ
ຮອດພ່ໍແມ່ປະຊາຊົນບັນດາເຜ່ົາ 
ໂດຍສະເພາະຊາວນະຄອນຫຼວງ
ວຽງຈັນ ຈົ່ງໃຫ້ການຕິດຕາມ
ຂ່າວສານທາງໂທລະພາບ, ວິ
ທະຍຸກະຈາຍສຽງ, ສື່ສິ່ງພິມ
ຕ່າງໆ ແລະ ສາມາດມີຄຳຄິດ
ຄຳເຫັນ ຫຼື ຄຳສະເໜີເຂົ້າໃນ
ກອງປະຊຸມຜ່ານທາງໂທລະ
ສັບສາຍດ່ວນ ໝາຍເລກ 1156 
ຫຼື ໝາຍເລກໂທລະສັບ 021 
260 251, 260242 ເຊ່ິງເລ່ີມ
ເປີດຮັບຄຳສະເໜີ, ຄຳຄິດຄຳ
ເຫັນຕໍ່ກອງປະຊຸມ ນັບແຕ່ມື້ນີ້
ເປັນຕົ້ນໄປ.

(ສພຊ) ຕອນເຊົ້າຂອງ
ວັນທີ 29 ພະຈິກ 2023 ສະ
ພາປະຊາຊົນແຂວງໄຊສົມບູນ
ໄດ້ເປີດກອງປະຊຸມການປະເມີນ
ຜົນການປະຕິບັດວຽກງານຂອງ
ພະນັກງານ-ລັດຖະກອນ ສະ
ພາປະຊາຊົນແຂວງໄຊສົມບູນ
ປະຈໍາປີ 2023 ພາຍໃຕ້ການ
ເປັນປະທານຂອງທ່ານ ຄໍາພູ
ທອນ ວົງພະຈັນ ຮອງປະທານ
ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ; ເຂົ້າ
ຮ່ວມມີທ່ານ ພັອ. ວິໄຊທໍ່ ເພຍ
ຫຼວງຈົ່ງເສີ ຮອງປະທານສະພາ
ປະຊາຊົນແຂວງ, ມີປະທານ-
ຮອງປະທານ 3 ຄະນະກໍາມະ
ການ ແລະ ຄະນະເລຂາທິການ. 
ນອກນັ້ນ, ຍັງມີຫົວໜ້າ-ຮອງ
ຫົວໜ້າຂະແໜງຕ່າງໆ ຕະຫຼອດ
ຮອດພະນັກງານວິຊາການພາຍ
ໃນສະພາປະຊາຊົນແຂວງໄຊ
ສົມບູນ ເຂ້ົາຮ່ວມຢ່າງພ້ອມພຽງ.

ໂອກາດດັ່ງກ່າວ, ທ່ານ
ຢີຊົ່ງ ຕົ່ງເລັ່ງ ຮອງເລຂາທິການ
ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ໄດ້ກ່າວ

ປະເມີນຜົນການປະຕິບັດວຽກງານຂອງພະນັກງານ-ລັດຖະກອນ

ຈຸດປະສົງຂອງການເປີດກອງ
ປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ເຊິ່ງແມ່ນການປະ
ຕິບັດຕາມສິດ, ພາລະບົດບາດ 
ແລະ ໜ້າທີ່ ເພາະເປັນກົດລະ
ບຽບຂອງລັດຖະກອນທ່ີພັກ 
ແລະ ລັດ ໄດ້ກໍານົດໄວ້ ທີ່ມີ
ຄວາມຈໍາເປັນຕ້ອງໄດ້ປະເມີນ
ຜົນການປະຕິບັດວຽກງານຂອງ
ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າຂະແໜງ 
ແລະ ວິຊາການຂອງທຸກໆປີ. 
ພ້ອມດຽວກັນນີ້, ທ່ານ ຄໍາພູ
ທອນ ວົງພະຈັນ ປະທານກອງ
ປະຊຸມ ໄດ້ມີຄໍາເຫັນຊ້ີນໍາຕ່ໍການ
ປະເມີນ ເພື່ອໃຫ້ການປະເມີນ
ໃນຄ້ັງ ນ້ີ ດໍາເນີນໄປຢ່າງຖືກ
ຕ້ອງຕາມຂ້ັນຕອນ ທັງໄດ້ເຊ່ືອມ
ຊຶມນິຕິກໍາ ແລະ ແນະນໍາແບບ
ຟອມການປະເມີນ. 

ໃນການປະເມີນໄດ້ແບ່ງ
ອອກເປັນ 3 ຈຸຄື: ຈຸທີ 1 ແມ່ນ 
ຄະນະເລຂາທິການ ມີ 15 ທ່ານ 
ຍິງ 6 ທ່ານ; ຈຸທີ 2 ຄະນະກໍາ
ມະການເສດຖະກິດ, ແຜນການ 
ແລະ ການເງິນ, ຄະນະກໍາມະ

ການຍຸຕິທໍາ ແລະ ປ້ອງກັນຊາດ 
ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ ຈໍານວນ 
9 ທ່ານ ຍິງ 4 ທ່ານ; ຈຸທີ 3 
ຄະນະກໍາມະການວັດທະນະ
ທໍາ-ສັງຄົມ ແລະ ບັນດາເຜົ່າ 
ຈໍານວນ 7 ທ່ານ ຍິງ 2 ທ່ານ.

ໃນແຕ່ລະຈຸ ໄດ້ປະຕິ
ບັດຈັດຕັ້ງ ແລະ ປະເມີນຜົນ 
ໂດຍແຕ່ລະທ່ານໄດ້ຜ່ານໃບ
ເກັບກ່ຽວຜົນງານປະຈໍາປີຂອງ
ຕົນ ແລະ ໄດ້ເລີ່ມຈາກຫົວໜ້າ-
ຮອງຫົວໜ້າຂະແໜງ ລົງມາ
ຮອດ ພະນັກງານວິຊາການ ແຕ່
ລະກຸ່ມມີຄະນະຕາງໜ້າຈາກ 
ພະແນກພາຍໃນແຂວງ, ອົງການ
ກວດກາລັດແຂວງ ເຂົ້າຮ່ວມ
ຮັບຟັງ ເພື່ອສັງລວມຜົນການ
ປະເມີນໃນຄັ້ງນີ້. 

ພາຍຫັຼງທ່ີສໍາເລັດການ
ປະເມີນດັ່ງກ່າວແລ້ວ ທ່ານ 
ປະທານກອງປະຊຸມໄດ້ແຈ້ງຜົນ
ການປະເມີນໃຫ້ທ່ີປະຊຸມຮູ້ຄື: 
ພະນັກງານ-ລັດຖະກອນສະພາ
ປະຊາຊົນແຂວງໄຊສົມບູນ ຜູ້
ຖືກປະເມີນທັງໝົດ ຈໍານວນ 
29 ທ່ານ ໃນນັ້ນ, ປະເພດດີ
ຫຼາຍ ມີຈໍານວນ 13 ທ່ານ ຍິງ 
1 ທ່ານ; ປະເພດດີ 15 ທ່ານ 
ຍິງ 7 ທ່ານ ແລະ ປະເພດກາງ 
ຍິງ 1 ທ່ານ.
(ນາງ ອໍາໄພພອນ ແກ້ວວິໄລ)
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ເມື່ອວັນທີ 1 ພະຈິກ 
2023 ໃນກອງປະຊຸມສະໄໝ
ສາມັນເທ່ືອທີ 6 ສະພາແຫ່ງຊາດ
ຊຸດທ ີIX ໂອກາດດັ່ງກ່າວ ທ່ານ 
ສາຍທອງ ໄຊຍະວົງ ສະມາຊິກ
ສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈໍາເຂດ
ເລືອກຕັ້ງທີ 15 ແຂວງຈຳປາ
ສັກ ໄດ້ປະກອບຄໍາເຫັນຕໍ່ບົດ
ລາຍງານແຜນພັດທະນາເສດ
ຖະກິດ-ສັງຄົມ ທີ່ລັດຖະບານ
ໄດ້ນໍາສະເໜີໃນກອງປະຊຸມ
ດັ່ງກ່າວ ໂດຍທ່ານໄດ້ສະແດງ
ຄວາມຊົມເຊີຍຕໍ່ລັດຖະບານທີ່
ມີຄວາມພະຍາຍາມໃນການຈັດ
ຕ້ັງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດ
ຖະກິດ-ສັງຄົມ ເຊິ່ງຢູ່ໃນທ່າມ
ກາງທີ່ສະພາບຂອງໂລກ ກໍຄື
ພາກພື້ນ ທີ່ປະສົບກັບຄວາມ
ຫຍຸ້ງຍາກຄວາມສັບສົນ ແລະ 
ສະພາບເສດຖະກິດຂອງປະ
ເທດເຮົາກໍຢູ່ໃນສະພາບທ່ີມີ
ຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ ແຕ່ໃນການ
ປະຕິບັດຕົວຈິງ ລັດຖະບານກໍ
ມີຄວາມພະຍາຍາມ ແລະ ມີ
ຜົນສຳເລັດ ແຕ່ບາງດ້ານກໍມີ
ຄວາມສ່ຽງ ທີ່ຈະບໍ່ປະສົບຜົນ
ສຳເລັດ.

ທ່ານໄດ້ກ່າວວ່າ: ກ່ຽວ
ກັບບັນຫາຂອງອັດຕາເງິນເຟ້ີ 
ບັນຫາຂອງລາຄາສິນຄ້າ, ບັນ
ຫາຂອງອັດຕາແລກປ່ຽນ ຕໍ່ບັນ
ຫາດັ່ງກ່າວ ເວົ້າງ່າຍໆແມ່ນ
ຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການຂອງ
ສັງຄົມ ກໍຄືຂອງປະຊາຊົນ ຢາກ
ໃຫ້ທາງລັດຖະບານໄດ້ເລ່ັງລັດ
ໃຫ້ມີການແກໄຂສະພາບດ່ັງ
ກ່າວ ເພ່ືອໃຫ້ເຂ້ົາສູ່ສະພາບປົກ

ເງິນເຟ້ີ, ລາຄາສິນຄ້າແພງ ແລະ ອັດຕາແລກປ່ຽນ ບັນຫາທ່ີປະຊາຊົນ ຢາກໃຫ້ທາງລັດຖະບານແກ້ໄຂຢ່າງຮີບດ່ວນ
ກະຕິ ແຕ່ຂ້າພະເຈົ້າກໍເຂົ້າໃຈ 
ວ່າລັດຖະບານກໍທຸ່ມຢ່າງສຸດ
ຂີດ ເຮັດໃຫ້ບັນຫາດັ່ງກ່າວ 
ຄ່ອຍໆດີຂ້ຶນມາຮອດປັດຈຸບັນ
ແລະ ກໍເຂົ້າໃຈວ່າ ມັນໃຊ້ເວລາ
ໃນການແກ້ໄຂສະພາບເສດຖະ
ກິດ ໃນເມື່ອຮາກມັນຖືກຜົນ
ກະທົບ ເພາະໃນສະພາບຂອງ
ໂລກປັດຈຸບັນກໍບ່ໍທັນລົດລະ
ບັນຫາທ່ີມີຜົນກະທົບຢູ່ຂ້າງ
ນອກ ແລະ ຂ້າງໃນມີຫຼາຍ ຈ່ັງ
ຊ້ັນ ກ່ຽວກັບການແກ້ໄຂອັດຕາ
ເງິນເຟີ້ນີ້ ຄຶດວ່າມີຫຼາຍບັນຫາ
ທີ່ຕິດພັນ ອາດຈະແມ່ນລາຄາ
ສິນຄ້າ ອັດຕາແລກປ່ຽນ ບັນ
ຫາຂອງ M2 ກໍເປັນບັນຫາຍາກ 
ທີ່ພວກເຮົາຈະແກ້ໄຂໄດ້ ແຕ່
ວ່າບັນຫາທ່ີຂ້າພະເຈ້ົາຢາກສະ
ເໜີ ອັນທີ່ເຮົາພໍທ່ີຈະສາມາດ
ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດໄດ້ໃນບາງດ້ານ
ເພ່ືອເຮັດໃຫ້ສະພາບເສດຖະ
ກິດຂອງພວກເຮົາຄ່ອຍໆຄາຍໆ
ຂຶ້ນມາ ກໍຄື:

1. ການຄຸ້ມຄອງເງິນຕາ
ຕ່າງປະເທດ ເພາະບັນຫາການ
ຄຸ້ມຄອງເງິນຕາຕ່າງປະເທດນ້ີ 
ຕິດພັນການຄຸ້ມຄອງການນຳ
ເຂົ້າ-ສົ່ງອອກສິນຄ້າ ບັນຫາດັ່ງ
ກ່າວນີ້ ກໍເຂົ້າໃຈວ່າໃນເບື້ອງ
ຂອງລັດຖະບານ ແລະ ໃນບົດ
ສະຫຼຸບ ກໍໄດ້ເວົ້າແຈ້ງວ່າ ຢູ່ໃນ
ປີ 2020 ພວກເຮົາໄດ້ 41 
ຄາດໝາຍ ໝົດປີນີ້ພວກເຮົາກໍ
ຈະບັນລຸໄດ້ 50 ແຕ່ວ່າເຮັດ
ແນວໃດ ເພື່ອໃຫ້ສະພາບການ
ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດໄດ້ຮັດແໜ້ນ
ເຂົ້າໄປຕື່ມ ໃນອັນທີ່ພວກເຮົາ

ສາມາດເຮັດໄດ້ ປັດຈຸບັນ ບາງ
ບ່ອນ ບາງຈຸດ ຍັງບໍ່ທັນຖືກຈັດ
ຕັ້ງປະຕິບັດ ຕົວຢ່າງ: ການນຳ
ອອກສິນຄ້າ ນຳເຂົ້າສິນຄ້າ ຜ່ານ
ລະບົບທະນາຄານ ຍັງບ່ໍທັນເຮັດ
ໄດ້ດີ ສະນັ້ນ, ຕໍ່ບັນຫາດັ່ງກ່າວ
ນີ້ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກໃຫ້ທາງເບື້ອງ
ລັດຖະບານຊຸກຍູ້ຕື່ມ ໃຫ້ບັນ
ຫາດ່ັງກ່າວນ້ີໄດ້ຮັບການຈັດ
ຕັ້ງປະຕິບັດຢ່າງເຂັ້ມງວດ ເວົ້າ
ງ່າຍໆກໍຄືບັນດາບໍລິສັດໃດທ່ີ
ບໍ່ຜ່ານລະບົບທະນາຄານ ສະ
ເໜີໃຫ້ປະຕິບັດຢ່າງເດັດຂາດ 
ແລະ ເຂັ້ມງວດ ເພື່ອໃຫ້ບັນຫາ
ດັ່ງກ່າວ ຖືກຈັດຕ້ັງປະຕິບັດເອ
ກະພາບກັນໃນທົ່ວປະເທດ.

2. ເພື່ອເປັນການສ້າງ
ລາຍຮັບ ວຽງານການທ່ອງທ່ຽວ
ນີ້ ກໍເປັນຂະແໜງໜຶ່ງທີ່ມີ
ຄວາມສຳຄັນໃນການສ້າງລາຍ
ຮັບໃຫ້ແກ່ປະເທດຊາດ ກໍຄືໃນ
ທ້ອງຖິ່ນ ແຕ່ບັນຫາດັ່ງກ່າວນີ້ 
ຖ້າຈະເປັນການສ້າງລາຍຮັບ 
ກໍມີຫຼາຍເງື່ອນໄຂ ມີຫຼາຍປັດ
ໄຈ ພວກເຮົາຕ້ອງສ້າງໃນສິ່ງ
ອຳນວຍຄວາມສະດວກຕ່າງໆ 

ເພ່ືອໃຫ້ບັນຫາດ່ັງກ່າວນ້ີໄດ້
ຖືກຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ເຊິ່ງດ້ານ
ຄວາມສະດວກ ຫຼາຍທ່ານກໍ
ໄດ້ຍົກຂ້ຶນໃຫ້ເຫັນກ່ຽວກັບ
ເສັ້ນທາງ ເພາະປີໜ້ານີ້ ພວກ
ເຮົາກໍຈະເປີດປີທ່ອງທ່ຽວ ສະ
ນັ້ນ, ໃນການເປີດການທ່ອງ
ທ່ຽວນີ້ ນັກທ່ອງທ່ຽວກໍຈະເຂົ້າ
ມາຫຼາຍ ແຕ່ບັນຫາເສັ້ນທາງ
ຂອງພວກເຮົາຍັງຫຍຸ້ງຍາກຫຼາຍ
ຢາກໃຫ້ທາງລັດຖະບານສຸມ
ທຶນຮອນໃນການສ້ອມແປງ
ເສ້ັນທາງຫັຼກ ບ່ອນມັນເປັນຂຸມ 
ເປັນບ່ໍ ຢາກໃຫ້ມີການສ້ອມແປງ
ໄປ-ມາໄດ້ມາສະດວກ ບໍ່ໃຫ້
ເຖິງຂ້ັນວ່າຕ້ອງທຸ່ມເທທຶນຮອນ
ທີ່ຫຼວງຫຼາຍ ເພາະພວກເຮົາກໍ
ເຂົ້າໃຈຢູ່ວ່າ ປັດຈຸບັນນີ້ ພວກ
ເຮົາມີສະພາບຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ
ຫຼາຍອັນ ແຕ່ວ່າຈະເຮັດແນວ
ໃດເສ້ັນທາງຂອງພວກເຮົາຈ່ຶງ
ຈະສະດວກກວ່າເກົ່າ ເພາະປີ
ທ່ອງທ່ຽວນີ້ ເສັ້ນທາງເປັນບັນ
ຫາສຳຄັນ ຈະຕ້ອງໄດ້ແກ້ໄຂ
ດ່ວນ ເພ່ືອດຶງດູດການທ່ອງທ່ຽວ 
ໂດຍສະເພາະແມ່ນເສ້ັນທາງ
ຈາກນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນເຖິງ
ປາກເຊ ຢາກສະເໜີໃຫ້ທາງລັດ
ຖະບານສຸມທຶນຮອນໃສ່ການ
ສ້ອມແປງ. 

3. ເລື່ອງການຄຸ້ມຄອງ
ລາຄາສິນຄ້າ ກໍເປັນບັນຫາຍາກ 
ເພາະວ່າມັນຕິດພັນກັບອັດຕາ
ແລກປ່ຽນ ສ່ວນສະພາບຕ່າງໆ
ກໍຫັນນໍາກັນ ແຕ່ວ່າ ຂ້າພະເຈົ້າ 
ກໍຢາກສະເໜີບາງຈຸດຄື: ໃນ
ການຄຸ້ມຄອງລາຄາ ອັນທີ່ພວກ

ເຮົາສາມາດເຮັດໄດ້ ຕົວຢ່າງວ່າ
ພວກເຮົາຄວນມີການກຳນົດ
ໂຄງສ້າງລາຄາສິນຄ້າ ກຳນົດ
ລາຄາເຂົ້າ, ລາຄາຊີ້ນ ຊິແມ່ນ
ຊີ້ນງົວ, ຊີ້ນຄວາຍ, ຊີ້ນໝູ ຫຼື
ວ່າໄຂ່ ທີ່ພວກເຮົາສາມາດຜະ
ລິດຢູ່ພາຍໃນ ແລະ ພວກເຮົາ
ກໍຄິດວ່າສາມາດທ່ີຈະສ້າງເປັນ
ໂຄງສ້າງຂອງລາຄາສິນຄ້າ ເພື່ອ
ໃຫ້ມີຄວາມຈະແຈ້ງ ໃຫ້ມີ
ຄວາມຖືກຕ້ອງ ໃຫ້ມີຄວາມ
ເໝາະສົມ ວາງລາຄາໃນທ້ອງ
ຕະຫຼາດ ເພື່ອໃຫ້ຄວາມເປັນ
ທຳ ທັງຜູ້ບໍລິໂພກ ທັງຜູ້ຜະລິດ 
ໃຫ້ມີລາຄາເປັນເອກະພາບກັນ 
ສະນັ້ນ, ພວກເຮົາຈະຕ້ອງສ້າງ
ໂຄງສ້າງຂອງລາຄາສິນຄ້າໃຫ້
ໄດ້ ອັນນີ້ພວກເຮົາສາມາດ
ເຮັດໄດ້.

ການຄຸ້ມຄອງລາຄາ ສິນ
ຄ້າຂາເຂົ້າ ພວກເຮົາກໍຄວນຄຸ້ມ
ຄອງນັບແຕ່ຕົ້ນທາງ ກໍຄືເລີ່ມ
ແຕ່ລາຄາສິນຄ້າເຂົ້າມາ ພາສີທໍ່
ໃດ, ຂົນສົ່ງທໍ່ໃດ, ອາກອນທໍ່
ໃດ ຈົນຮອດຂາຍຍົກ ຂາຍຍ່ອຍ 
ແລະ ພວກເຮົາຈະຕ້ອງມີກົນ
ໄກຄຸ້ມຄອງ ເຮັດຈັ່ງໃດໃຫ້ລາ
ຄາຢູ່ໃນຄວາມເປັນທຳ ບໍ່ໃຫ້
ຊະບໍ່ໃຫ້ຊາຍ ໝາຍວ່າທຸກສິນ
ຄ້າທີ່ເຂົ້າມາ ຕ້ອງຢູ່ໃນການຄຸ້ມ
ຄອງຂອງລັດຖະບານ ເພາະເຖິງ
ວ່າມັນຈະແພງ ກໍແພງຢູ່ໃນ
ຄວາມທີ່ເໝາະສົມ ແລະ ອີກ
ບັນຫາໜ່ຶງໄປພ້ອມໆກັນນ້ັນ
ພວກເຮົາກາຄວນຈໍາກັດ, ຫຼີກ
ລ່ຽງ ການນຳເຂົ້າສິນຄ້າອັນໃດ
ທ່ີພວກເຮົາສາມາດຜະລິດໄດ້ຢູ່

ພາຍໃນ ລາຄາ ຫືຼ ວ່າຄຸນນະພາບ 
ຈຳພວກເຮົາສາມາດສະໜອງ
ໄດ້ ກໍຂໍໃຫ້ລັດຖະບານໄດ້ຄົ້ນ
ຄວ້າ ມີການສະກັດກ້ັນ ເຮັດຈ່ັງ
ໃດຈະໄດ້ປົກປ້ອງການຜະລິດ
ພາຍໃນຂອງພວກເຮົາ ເພ່ືອເຮັດ
ໃຫ້ມີການກະຕຸ້ນສິນຄ້າພາຍ
ໃນ ທີ່ສາມາດຜະລິດໄດ້.

ອີກບັນຫາໜ່ຶງທ່ີຂ້າພະ
ເຈ້ົາຢາກສະເໜີ ກ່ຽວກັບການ
ຜະລິດຢູ່ແຂວງຈໍາປາສັກ ກໍ
ເຫັນວ່າມີຫຼາກຫຼາຍສ່ວນໃຫຍ່
ແມ່ນການຜະລິດທາງດ້ານກະ
ສິກຳ ໃນນັ້ນ, ແມ່ນການຜະລິດ
ກາເຟ ພວກເຮົາກໍຮັບຮູ້ວ່າເປັນ
ກາເຟທີ່ມີຄຸນນະພາບສູງ ຜະ
ລິດຢູ່ໃນພູພຽງບໍລິເວນ ສະນັ້ນ
ຈະແມ່ນການຜະລິດສຳເລັດຮູບ 
ຫຼືບໍ່ສຳເລັດຮູບ ພວກເຮົາກໍສາ
ມາດຕອບສະໜອງໄດ້ໝົດ ຕໍ່
ບັນຫາດັ່ງກ່າວນີ້ ຖ້າເປັນໄປໄດ້
ຂ້າພະເຈ້ົາກໍຢາກສະເໜີໃຫ້ລັດ
ຖະບານເບິ່ງຕື່ມ ໃນການສະ
ກັດກັ້ນການນຳເຂົ້າ.

4. ກ່ຽວກັບການສົ່ງ
ເສີມການຜະລິດ ຫຼື ທົດແທນ
ການນຳເຂົ້າ ໄປພ້ອມໆກັນນັ້ນ
ເຮັດແນວໃດ ເພື່ອສົ່ງເສີມການ
ຜະລິດສົ່ງອອກ ຈຶ່ງຢາກສະເໜີ
ໃຫ້ລັດຖະບານ ຄວນມີນະໂຍ
ບາຍແນວໃດບໍ່? ເພື່ອເຮັດໃຫ້
ການຜະລິດຂອງພ່ໍແມ່ປະຊາຊົນ 
ກໍຄືບັນດາບໍລິສັດຕ່າງໆມີການ
ແຂ່ງຂັນ ແລະ ບັນຫາການເຂົ້າ
ເຖິງແຫຼ່ງທຶນ.

ຮຽບຮຽງໂດຍ: ກົງໃຈ ແສງອໍາພັນ

(ສພຊ) ວັນທີ 29 ພະ
ຈິກ 2023 ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມ ສະ
ພາປະຊາຊົນແຂວງຄໍາມ່ວນ
(ສພຂ), ຄະນະກໍາມະການວັດ
ທະນະທໍາ-ສັງຄົມ ແລະ ບັນດາ
ເຜົ່າ (ຄວສຜ) ສພຂ ໄດ້ສໍາເລັດ
ກອງປະຊຸມຄົບຄະນະ ປະຈໍາປີ 
2023 ໂດຍການເປັນປະທານ
ຂອງທ່ານ ນາງ ກ້ອນແກ້ວ ຫຼວງ
ໄຊມຸງຄຸນ ປະທານ ຄວສຜ; 
ເຂົ້າຮ່ວມມີທ່ານ ບົວພັນ ແສງ
ຈັນ ຮອງປະທານສະພາປະຊາ
ຊົນແຂວງ, ມີບັນດາທ່ານຄະ
ນະປະຈໍາ ສພຂ, ຄະນະກໍາມະ
ການ, ຄະນະເລຂາທິການ, ສະ
ມາຊິກ ສພຂ ທີ່ເປັນ ຄວສຜ, 
ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າພະແນກ 
ແລະ ພາກສ່ວນທ່ີກ່ຽວຂ້ອງໃນ
ຂົງເຂດວັດທະນະທໍາ-ສັງຄົມ.

ໃນກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບ
ຟັງຮ່າງບົດສະຫຸຼບການເຄ່ືອນ
ໄຫວວຽກງານ ປະຈຳປີ 2023 
ແລະ ທິດທາງແຜນການເຄື່ອນ
ໄຫວປີ 2024 ຂອງກຳມະການ

ກອງປະຊຸມຄົບຄະນະ ຄວສຜ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງຄໍາມ່ວນ
ວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມ ແລະ 
ບັນດາເຜ່ົາ, ເພ່ືອຕີລາຄາຜົນງານ
ທີ່ຜ່ານມາ ເຊິ່ງຄະນະກຳມະ
ການວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມ 
ແລະ ບັນດາເຜົ່າ; ຮັບຟັງການ
ລາຍງານກ່ຽວກັບການຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດວຽກງານຂອງພະແນກ
ສຶກສາທິການ ແລະ ກິລາແຂວງ, 
ພະແນກສາທາລະນະສຸກແຂວງ, 
ພະແນກແຮງງານ ແລະ ສະ
ຫວັດດີການສັງຄົມແຂວງ, ພະ
ແນກຖະແຫຼງຂ່າວ, ວັດທະນະ
ທຳ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວແຂວງ, 
ພະແນກພາຍໃນແຂວງ ແລະ 
ວຽກງານຊົນເຜົ່າ ແລະ ສາສະ
ໜາ, ວຽກງານພັດທະນາຊົນ
ນະບົດ ແລະ ລຶບລ້າງຄວາມ
ທຸກຍາກ, ການຕິດຕາມກວດ
ກາວຽກງານຄໍາຮ້ອງຄໍາສະເໜີ
ໃນຂົງເຂດວັດທະນະທໍາ-ສັງ
ຄົມ ແລະ ບັນດາເຜ່ົາ. ຈາກນ້ັນ, 
ບັນດາຜູ້ເຂ້ົາຮ່ວມກອງປະຊຸມ 

ໄດ້ພ້ອມກັນຄ້ົນຄວ້າປະກອບ
ຄຳຄິດຄຳເຫັນຢ່າງກົງໄປກົງມາ.

ໂອກາດດັ່ງກ່າວ, ທ່ານ 
ບົວພັນ ແສງຈັນ  ໄດ້ມີຄຳເຫັນ
ໂອ້ລົມຕໍ່ກອງປະຊຸມວ່າ: ຕາງ
ໜ້າຄະນະປະຈໍາສະພາປະຊາ
ຊົນແຂງຄໍາມ່ວນ ຂໍສະແດງ
ຄວາມຊົມເຊີຍ ແລະ ຕີລາຄາ
ສູງ ຕ່ໍກຳມະການວັດທະນະທໍາ-
ສັງຄົມ ແລະ ບັນດາເຜົ່າ ກໍຄື
ບັນດາທ່ານສະມາຊິກສະພາ
ປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ທີ່ສັງກັດ
ຄະນະກໍາມະການ ທ່ີໄດ້ມີຄວາມ
ເອົາໃຈໃສ່, ມີຄວາມພະຍາຍາມ

ສູງ ໃນການນໍາພາການເຄື່ອນ
ໄຫວປະຕິບັດວຽກງານໃນໄລ
ຍະ 1 ປີຜ່ານມາ, ພ້ອມນັ້ນ 
ທ່ານຮອງປະທານສະພາປະຊາ
ຊົນແຂວງ ຍັງໄດ້ເນັ້ນໃຫ້ບັນ
ດາຜູ້ເຂ້ົາຮ່ວມກອງປະຊຸມເອົາ
ໃຈໃສ່ທົບທວນຄືນ, ກໍາແໜ້ນ
ທີ່ຕັ້ງ, ພາລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ 
ໜ້າທ່ີຂອງກຳມະການວັດທະ
ນະທໍາ-ສັງຄົມ ແລະ ບັນດາເຜົ່າ 
ເປັນຕົ້ນ: ການເຄື່ອນໄຫວຂອງ
ສະພາປະຊາຊົນແຂວງຄໍາມ່ວນ 
2023-2025 ໂດຍຕິດພັນກັບ
ຂົງເຂດວັດທະນະທໍາ-ສັງຄົມ 

ນັບທັງແຜນພັດທະນາເສດຖະ
ກິດ-ສັງຄົມ 5 ປີ ຄ້ັງທີ IX ຂອງ
ລັດຖະບານ ເປັນຕ້ົນແມ່ນການ
ຕິດຕາມກວດກາ, ຊຸກຍູ້ການ
ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດບັນດາຕົວຊ້ີວັດ 
(ຄາດໝາຍ) ຂອງຂະແໜງການ
ວັດທະນະທໍາ-ສັງຄົມ; ສືບຕໍ່
ເອົາໃຈໃສ່ຕິດຕາມກວດກາວຽກ
ງານຂົງເຂດວັດທະນະທໍາ-ສັງ
ຄົມ ເປັນຕ້ົນຂະແໜງການສຶກ
ສາ ເຊິ່ງປັດຈຸບັນເຫັນວ່າມີຜົນ
ກະທົບດ້ານສັງຄົມຢູ່ບ່ໍໜ້ອຍ
ເປັນຕົ້ນ ອັດຕາການເຂົ້າຮຽນ
ໃນຊ້ັນຕ່າງໆ, ສະພາບການຮຽນ-
ການສອນຢູ່ເຂດຊົນນະບົດ-
ເຂດຫ່າງໄກສອກຫີຼກ; ຂົງເຂດ
ແຮງງານ ແລະ ສະຫວັດດີການ
ສັງຄົມ ການຕິດຕາມ ການປັບ
ປຸງຄຸນນະພາບຂອງແຮງງານ 
(ຄວາມເຂ້ັມແຂງຂອງແຮງງານ), 
ການສ້າງວຽກເຮັດງານທໍາ, ການ
ແຕກໂຕນກັນ ລະຫວ່າງສັງ

ຄົມຊົນນະບົດ ແລະ ສັງຄົມຕົວ
ເມືອງ; ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ບັນດາ
ທ່ານລົງເລິກບັນດາວຽກງານໃນ
ຂົງເຂດຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງ
ຕົນ ແລະ ຂົງເຂດຂອງກໍາມາທິ
ການວັດທະນະທໍາ-ສັງຄົມ ເພ່ືອ
ລົງເລິກ, ກໍາແໜ້ນບັນຫາ, ພ້ອມ
ນ້ັນ ກໍໃຫ້ເອົາໃຈໃສ່ໃນລະບົບ
ການສ່ອງແສງລາຍງານໃຫ້
ກໍ າມະການເ ດືອນລະເ ທ່ືອ 
ຕາມໜ້າວຽກຕົວຈິງ; ກໍາມະ
ການ ສືບຕໍ່ເອົາໃຈໃສ່ເພີ່ມທະ
ວີວຽກງານການສ້າງຄວາມເຂ້ັມ
ແຂງ ເປັນຕົ້ນແມ່ນການເຝິກ
ອົບຮົມໃຫ້ ສະມາຊິກສະພາ
ປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ທີ່ສັງກັດ
ກຳມະການ ຕະຫຼອດຮອດພະ
ນັກງານທ່ີເປັນເສນາທິການຂົງ
ເຂດວັດທະນະທໍາ-ສັງຄົມ; 
ເພ່ືອຍົກລະດັບຄວາມຮູ້-ຄວາມ
ສາມາດ ໃຫ້ມີຄວາມເລິກເຊິ່ງ, 
ເຂັ້ມແຂງຂຶ້ນເປັນກ້າວໆ.

(ເອື້ອ ມະໂນສິງ)
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2. ຜັນຂະຫຍາຍນະໂຍບາຍ, ແຜນຍຸດທະສາດ, ແຜນ
ພັດທະນາ ແລະ ກົດໝາຍກ່ຽວກັບຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ 
ເປັນລະບຽບການ, ແຜນການ, ແຜນງານ, ໂຄງການ ແລະ ຈັດຕັ້ງ
ປະຕິບັດ;

3. ໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ ແລະ ສຶກສາອົບຮົມນະໂຍບາຍ, 
ແຜນຍຸດທະສາດ, ແຜນພັດທະນາ ແລະ ກົດໝາຍ ກ່ຽວກັບຄວາມ
ປອດໄພຂອງເຂື່ອນ;

4. ຊີ້ນຳ ແລະ ຕິດຕາມ ກວດກາ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກ່ຽວ
ກັບຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ ໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ;

5. ຮັບຮອງເອົາການແຕ່ງຕັ້ງຫົວໜ້າວິສະວະກອນ ຕາມ
ການສະເໜີຂອງຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນ;

6. ຊີ້ນຳການສຳຫຼວດ ເກັບກຳຂໍ້ມູນ, ການຂຶ້ນສະຖິຕິ 
ກ່ຽວກັບຄວາມປອດໄພຂອງເຂ່ືອນໃນຂອບເຂດທ່ົວປະເທດ 
ລວມທັງສ້າງຖານຂໍ້ມູນຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ;

7. ແຈ້ງເຕືອນ ເພື່ອໃຫ້ຜູ້ພັດທະນາເຂື່ອນປັບປຸງ ຫຼື ແກ້
ໄຂບັນຫາທີ່ພົວພັນກັບຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ ໃນກໍລະນີເຫັນ
ວ່າບັນຫາດັ່ງກ່າວ ຈະສົ່ງຜົນເສຍຫາຍຕໍ່ລັດຖະບານ ຫຼື ຄວາມປອດ
ໄພດ້ານ ຊີວິດ,     ສຸຂະພາບ ແລະ ຊັບສິນຂອງປະຊາຊົນ;

8. ປະສານສົມທົບກັບຂະແໜງການອື່ນ ແລະ ອົງການ
ປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ໃນການຄຸ້ມຄອງຄວາມປອດໄພ
ຂອງເຂື່ອນ;

9. ສະຫຼຸບ, ລາຍງານ ຜົນຂອງການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກ
ງານຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ ໃຫ້ລັດຖະບານ ຢ່າງເປັນປົກກະຕິ;

10. ນຳໃຊ້ສິດ ແລະ ປະຕິບັດໜ້າທີ່ອື່ນ ຕາມທີ່ໄດ້ກຳນົດ
ໄວ້ໃນກົດໝາຍ.
ມາດຕາ  65  ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງຂະແໜງການອື່ນ ແລະ ອົງ
ການປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ

ຂະແໜງການ, ອົງການປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນ ແລະ ພາກສ່ວນ
ອື່ນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ມີ ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ປະສານສົມທົບ ແລະ ໃຫ້
ຄວາມຮ່ວມມືກັບອົງການຄຸ້ມຄອງວຽກງານຄວາມປອດໄພຂອງ
ເຂື່ອນ, ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້, ກະຊວງໂຍທາທິການ ແລະ 
ຂົນສົ່ງ ຕາມພາລະບົດບາດ ແລະ ຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງຕົນ ໃນ
ການຄຸ້ມຄອງ, ຕິດຕາມ ກວດກາ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານ
ຄຸ້ມຄອງຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ.

ໝວດທີ 2
ການກວດກາວຽກງານຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ

ມາດຕາ  66  ອົງການກວດກາວຽກງານຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ
ອົງການກວດກາວຽກງານຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ ປະ

ກອບດ້ວຍ:
1. ອົງການກວດກາພາຍໃນ ຊຶ່ງແມ່ນ ອົງການດຽວກັນກັບ

ອົງການຄຸ້ມຄອງວຽກງານຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ ຕາມທີ່ໄດ້ກຳ
ນົດໄວ້ໃນມາດຕາ 60 ຂອງກົດໝາຍສະບັບນີ້; 

2. ອົງການກວດກາພາຍນອກ ຊຶ່ງແມ່ນສະພາແຫ່ງຊາດ, 
ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ, ອົງການກວດກາແຫ່ງລັດ, ອົງການ
ກວດສອບແຫ່ງລັດ, ສະຫະພັນນັກຮົບເກົ່າລາວ, ອົງການຈັດຕັ້ງ
ມະຫາຊົນ, ປະຊາຊົນ ແລະ ສື່ມວນຊົນ.
ມາດຕາ  67  ເນື້ອໃນການກວດກາ

ການກວດກາວຽກງານຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ ມີເນື້ອ
ໃນ ດັ່ງນີ້: 

1. ການປະຕິບັດຂ້ັນຕອນຂອງການດຳເນີນວຽກງານຄວາມ
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ປອດໄພຂອງເຂື່ອນ;
2. ການປະຕິບັດກຳນົດເວລາຂອງການດຳເນີນວຽກງານ

ຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ;
3. ການປະຕິບັດບົດວິພາກເສດຖະກິດເຕັກນິກການເງິນ 

ກ່ຽວກັບວຽກງານຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ;
4. ການປະຕິບັດແຜນການດຳເນີນງານ ກ່ຽວກັບວຽກງານ

ຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ;
5. ການປະຕິບັດມາດຕະການຄວາມປອດໄພ ທາງດ້ານວິ

ຊາການ;
6. ການປະຕິບັດ ກົດໝາຍ ແລະ ສັນຍາ ກ່ຽວກັບວຽກ

ງານຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ;
7. ການປະຕິບັດມາດຕະຖານອຸປະກອນເຂື່ອນ;
8. ການອອກແບບ, ການກໍ່ສ້າງ, ການຕິດຕັ້ງ ແລະ ການ

ຄຸ້ມຄອງອຸປະກອນ ແລະ ສິ່ງປະກອບສ້າງຂອງເຂື່ອນ;
9. ການນຳໃຊ້ມາດຕະການ ຈຳກັດຜົນກະທົບຕ່ໍສ່ິງແວດລ້ອມ;
10. ການໃຊ້ແທນຄ່າເສຍຫາຍຕໍ່ ຊີວິດ, ສຸຂະພາບ, ຊັບ

ສິນຂອງປະຊາຊົນ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ;
11.  ລະບົບການເງິນ, ນະໂຍບາຍ ແລະ ສະຫວັດດີການ

ສັງຄົມ.
ມາດຕາ  68  ຮູບການ ການກວດກາ

ການກວດກາວຽກງານຄວາມປອດໄພຂອງເຂ່ືອນມີສາມ
ຮູບການ ດັ່ງນີ້:

1. ການກວດກາປົກກະຕິ ຊ່ຶງແມ່ນ ການກວດກາຕາມແຜນ
ຂອງອົງການບໍລິຫານຢ່າງເປັນປະຈຳ ແລະ ມີກຳນົດເວລາອັນແນ່ນອນ;

2. ການກວດກາ ໂດຍມີການແຈ້ງໃຫ້ຮູ້ລ່ວງໜ້າ ຊຶ່ງແມ່ນ 
ການກວດກາຕາມ ຄຳສັ່ງ, ຂໍ້ຕົກລົງ, ຄຳແນະນຳ, ແຈ້ງການຂອງອົງ
ການບໍລິຫານ, ຄະນະກວດກາແຕ່ລະຂັ້ນ ແລະ ຄຳສະເໜີຂອງພົນ
ລະເມືອງ ໂດຍແຈ້ງໃຫ້ເປົ້າໝາຍຖືກກວດກາ ຮູ້ລ່ວງໜ້າ;

3. ການກວດກາແບບກະທັນຫັນ ຊຶ່ງແມ່ນການກວດກາ
ແບບຮີບດ່ວນ ໂດຍບໍ່ແຈ້ງໃຫ້ເປົ້າໝາຍຖືກກວດກາ ຮູ້ລ່ວງໜ້າ.

ໃນການກວດກາວຽກງານຄວາມປອດໄພຂອງເຂ່ືອນນ້ັນ 
ຕ້ອງປະຕິບັດໜ້າທີ່ໃຫ້ຖືກຕ້ອງຕາມກົດ ໝາຍຢ່າງເຂັ້ມງວດ.

ພາກທີ IX
ນະໂຍບາຍຕໍ່ຜູ້ມີຜົນງານ ແລະ ມາດຕະການຕໍ່ຜູ້ລະເມີດ

ມາດຕາ  69  ນະໂຍບາຍຕໍ່ຜູ້ມີຜົນງານ
ບຸກຄົນ, ນິຕິບຸກຄົນ ຫຼື ການຈັດຕ້ັງ ທີ່ມີຜົນງານດີເດັ່ນ 

ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍສະບັບນີ້ ເປັນຕົ້ນ ໃນການເຄື່ອນ
ໄຫວວຽກງານຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ ຈະໄດ້ຮັບການຍ້ອງຍໍ
ສັນລະເສີນ ແລະ ນະໂຍບາຍອື່ນຕາມລະບຽບການ. 
ມາດຕາ  70  ມາດຕະການຕໍ່ຜູ້ລະເມີດ

ບຸກຄົນ, ນິຕິບຸກຄົນ ຫຼື ການຈັດຕັ້ງ ທີ່ໄດ້ລະເມີດກົດໝາຍ
ສະບັບນີ້ ຈະຖືກສຶກສາອົບຮົມ, ກ່າວເຕືອນ, ລົງວິໄນ, ປັບໃໝ, 
ໃຊ້ແທນຄ່າເສຍຫາຍທາງແພ່ງ ຫຼື ລົງໂທດທາງອາຍາ ຕາມແຕ່ກໍ
ລະນີ ເບົາ ຫຼື ໜັກ.

ພາກທີ X
ບົດບັນຍັດສຸດທ້າຍ

ມາດຕາ  71  ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ
ລັດຖະບານ ແຫ່ງ ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາ

ຊົນລາວ ເປັນຜູ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍສະບັບນີ້.
ມາດຕາ  72  ຜົນສັກສິດ

ກົດໝາຍສະບັບນີ້ ມີຜົນສັກສິດນັບແຕ່ວັນທີ 1 ຕຸລາ 
2022 ພາຍຫຼັງປະທານປະເທດ ແຫ່ງ ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິ
ປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ ອອກລັດຖະດຳລັດປະກາດໃຊ້ ແລະ ໄດ້
ລົງຈົດໝາຍເຫດທາງລັດຖະການ ເປັນຕົ້ນໄປ.

ປະທານ ສະພາ ແຫ່ງ ຊາດ

ປອ. ໄຊສົມພອນ ພົມວິຫານ 

ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ
ສັນຕິພາບ ເອກະລາດ ປະຊາທິປະໄຕ ເອກະພາບ ວັດທະນະຖາວອນ

ສະພາແຫ່ງຊາດ                  ເລກທີ  29 /ສພຊ
                 ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ວັນທີ 29 ທັນວາ 2022

ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍພິພິທະພັນ

ພາກທີ I
ບົດບັນຍັດທົ່ວໄປ

ມາດຕາ 1  ຈຸດປະສົງ
ກົດໝາຍສະບັບນີ້ ກໍານົດຫຼັກການ, ລະບຽບການ ແລະ 

ມາດຕະການ ກ່ຽວກັບການຄຸ້ມຄອງ, ຕິດຕາມ ກວດກາວຽກງານ
ພິພິທະພັນ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ວຽກງານດັ່ງກ່າວເຄື່ອນໄຫວຢ່າງເປັນ
ລະບົບ ແລະ ຖືກຕ້ອງ ແນໃສ່ສະສົມ ທ້ອນໂຮມ, ອະນຸລັກ, ປົກ
ປັກຮັກສາວັດຖຸພັນ, ພັດທະນາ ແລະ ສົ່ງເສີມວຽກງານພິພິທະ
ພັນ ແລະ ປູກຈິດສຳນຶກໃຫ້ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າມີນ້ຳໃຈ
ຮັກຊາດ, ຮັກມູນເຊື້ອອັນດີງາມຂອງຊາດ, ເປັນພື້ນຖານທາງດ້ານ
ຈິດໃຈ ສາມາດເຊື່ອມໂຍງກັບພາກພື້ນ ແລະ ສາກົນ ປະກອບ
ສ່ວນເຂົ້າໃນການປົກປັກຮັກສາ ແລະ ພັດທະນາປະເທດຊາດ.
ມາດຕາ 2  ພິພິທະພັນ 

ພິພິທະພັນ ແມ່ນສະຖາບັນ ຫຼື ສະຖານທີ່  ທີ່ບໍລິການສັງ
ຄົມໂດຍບໍ່ຫວັງຜົນກຳໄລ ຊຶ່ງໄດ້ຮັບອະນຸຍາດ ແລະ ສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນ 
ເພື່ອເປັນບ່ອນສະສົມ ທ້ອນໂຮມ, ຄົ້ນຄວ້າ, ອະນຸລັກ, ປົກປັກ
ຮັກສາ ແລະ ວາງສະແດງວັດຖຸພັນ ເປັນຕົ້ນ ວັດຖຸບູຮານ, ສິລະ
ປະວັດຖຸ ເພື່ອໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ປະຫວັດຄວາມເປັນມາ, ມູນ
ເຊື້ອພິລະອາດຫານ, ຄວາມດຸໝັ່ນຂະຫຍັນພຽນຂອງບັນພະບູລຸດ, 
ຄວາມອຸດົມຮັ່ງມີຂອງຊາດລາວ ແລະ ຮັບໃຊ້ການຄົ້ນຄວ້າ, ວິໄຈ, 
ສຶກສາ, ຮຽນຮູ້, ອົບຮົມ, ສົ່ງເສີມການທ່ອງທ່ຽວ ແລະ ຈັດກິດ
ຈະກຳອື່ນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.
ມາດຕ 3  ການອະທິບາຍຄໍາສັບ

ຄໍາສັບທີ່ນໍາໃຊ້ໃນກົດໝາຍສະບັບນີ້ ມີຄວາມໝາຍ ດັ່ງນີ້:
1. ພິພິທະພັນວິທະຍາ ໝາຍເຖິງການຄົ້ນຄວ້າກ່ຽວກັບ

ວັດຖຸພັນ ຊຶ່ງທຸກຂັ້ນຕອນຕ້ອງປະຕິບັດໃຫ້ຖືກຕ້ອງຕາມຫຼັກວິ
ທະຍາສາດ;

2. ວັດຖຸພັນ ໝາຍເຖິງສິ່ງທີ່ເປັນວັດຖຸ ເປັນຕົ້ນ ພະພຸດ
ທະຮູບ, ອຸປະກອນການຜະລິດ, ອາວຸດເສິກ, ຜົນງານການຄົ້ນຄວ້າ
ວິທະຍາສາດ ແລະ ສິ່ງທີ່ບໍ່ເປັນວັດຖຸ ເປັນຕົ້ນ ສຽງແຄນເຊື້ອຊາດ
ລາວ, ງານບຸນປະເພນີ, ຕຳລາຢາພື້ນເມືອງ ຊຶ່ງມີຄຸນຄ່າທາງດ້ານ
ວັດທະນະທໍາ, ປະຫວັດສາດ, ທຳມະຊາດ ທີ່ຢູ່ພາຍໃຕ້ການຄຸ້ມ
ຄອງ ແລະ ປົກປັກຮັກສາຂອງພິພິທະພັນ;

3. ວັດຖຸພັນເຄົ້າເດີມ ໝາຍເຖິງ ວັດຖຸພັນທີ່ເປັນຫຼັກຖານ
ທາງດ້ານວັດທະນະທໍາ, ປະຫວັດສາດ ແລະ  ທຳມະຊາດ, ວິທະ
ຍາສາດ, ເຕັກນິກ ຊຶ່ງໄດ້ເກັບກຳ, ສະສົມ ທ້ອນໂຮມ, ຂຶ້ນບັນຊີ 
ແລະ ອະນຸລັກ, ປົກປັກຮັກສາໄວ້ໃນຄັງສາງຫໍພິພິທະພັນ;

4.  ສິລະປະວັດຖຸ ໝາຍເຖິງວັດຖຸອັນເປັນຜົນງານສ້າງ
ສັນທີ່ປະກອບດ້ວຍສິລະປະລັກສະນະ ເຊັ່ນ ຮູບແຕ້ມ, ຮູບປັ້ນ
ເຄື່ອງລາຍຄາມ, ເຄື່ອງແກະສະຫຼັກ, ການຖັກແສ່ວ, ສິ່ງທີ່ເຮັດ
ດ້ວຍສີມືຢ່າງປານີດ ແລະ  ມີຄຸນຄ່າສູງທາງດ້ານສິລະປະ;

5. ວິລະສະຕີ ໝາຍເຖິງຜູ້ກ້າຫານ, ນັກຮົບ, ຜູ້ມີຄວາມ
ພຽນທີ່ເປັນເພດຍິງ;

6. ອະນຸລັກ ໝາຍເຖິງ ການຮັກສາວັດຖຸພັນໃຫ້ຄົງເດີມ;
7. ເຈົ້າຂອງພິພິທະພັນ ໝາຍເຖິງບຸກຄົນ, ນິຕິບຸກຄົນ, 

ການຈັດຕັ້ງລັດ, ລວມໝູ່, ເອກະຊົນ ຜູ້ກໍ່ຕັ້ງພິພິທະພັນທີ່ຖືກ
ຕ້ອງຕາມກົດໝາຍ;
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•	 	 									ມາລະຍາດ	ແລະ	ຄຸນສົມບັດຂອງນັກປະຕິວັດ	(ຕ່ໍ)
•	
ມັນເປັນແນວດຽວກັນກັບຄົນຜູ້ທີ່ເຄີຍທ້ອງຂີ້ພົ່ງຢູ່ໝົດມື້ໝົດຄືນ,	 ຍ້ອນມີຂີ້ຕົມ,	 ມີ

ກິ່ນເໝັນຂອງຝຸ່ນຕິດຕົວຢູ່.	ສິ່ງທີ່ເປັນແນວນັ້ນ	ກໍບໍ່ມີຫຍັງແປກປະຫຼາດ	ເພາະວ່າປົນຢູ່ນຳຂີ້ຕົມ
ຍ່ອມມີຕົມຕິດ	 ແລະ	 ຈຳເປັນຕ້ອງລ້າງສ່ວຍຂີ້ຕົມນັ້ນອອກຈາກຕົນຕົວເຮົາຈຶ່ງຈະສະອາດ	ຖ້າ
ວ່າທ່ອງຂີ້ຕົມ	ແລະ	ບໍ່ມີກິ່ນຂີ້ຕົມຕິດນັ້ນ	ຈຶ່ງເປັນສິ່ງແປກປະຫຼາດ.	ຖ້າວ່າພາຍໃນພັກຂອງພວກ
ເຮົາ	ອັນເປັນພັກທີ່ຫາກໍຍ່າງອອກຈາກສັງຄົມເກົ່າມາ	ແຕ່ບໍ່ມີຄົນຊົ່ວຈັກຄົນ	ແລະ	ບໍ່ມີສິ່ງຊົ່ວຈັກ
ຢ່າງນັ້ນ	ຈຶ່ງເປັນຂອງແປກປະຫຼາດ.	ຈິງຢູ່	ເວົ້າແນວນັ້ນກໍບໍ່ແມ່ນວ່າ	ເວົ້າເພື່ອພ້ອມເອົາຕົວເອງ.

ພັກເຮົານ້ີ	ດ້ານໜ່ຶງຕ້ອງເຮັດໜ້າວຽກປະຕິວັດ,		ດ້ານໜ່ຶງຕ້ອງອົບຮົມສ່ັງສອນສະມາຊິກ,	
ພະນັກງານຂອງພັກ	 ເດັດດ່ຽວແກ້ໄຂປ່ຽນແປງເອົາພວກຄົນຊົ່ວ,	 ແກ້ໄຂດັດແປງນິໄສທີ່ຍັງຄົງ
ຄ້າງຢູ່ນ້ັນ	ໃຫ້ກາຍມາເປັນອັນດີຂ້ຶນ,	ຕ້ອງພະຍາຍາມແກໄ້ຂຕ້ັງແຕ່ກກົຮາກຂອງພະຍາດທັງຫຼາຍ	
ເຮັດໃຫ້ພັກນັບມື້ນັບໄດ້ຮັບຄວາມສຸກ	ແລະ	ເຂັ້ມແຂງ.

8.	ວິທີຄວນເຮັດຕໍ່ຂໍ້ບົກພ່ອງຕ່າງໆ.
ຍ້ອນວ່າພັກຂອງພວກເຮົາມັນໃຫຍ່ຫຼາຍ,	ມີສະມາຊິກຫຼາຍ,	ແຕ່ລະຄົນພັດຍັງມີນິດໄສ

ຊິ້ນເຄີຍ	ມີກິລິຍາມາລະຍາດ	ມີຄວາມມັກ	ຄວາມຊອບ	ມີລະດັບຄວາມຕື່ນຕົວການຮັບຮູ້ຕ່າງ
ກັນ,	ເປັນຕົ້ນໃນເວລາທີ່ຂະບວນການປະຕິວັດ	ຟົດເດືອດ	ແລະ	ພົບສະພາບການແວດລ້ອມອັນ
ຍາກລຳບາກ	ການແຕກຕ່າງກັນນັ້ນ	ກໍຍິ່ງເດັ່ນຊັດຈະແຈ້ງຂຶ້ນ	ແລະ	ຍິ່ງຂັດແຍ່ງກັນຢ່າງເດືອດ
ຂຶ້ນຕື່ມອີກ.

ພວກເຮົາຈະຄວນແກ້ໄຂຂໍ້ຂັດແຍ່ງອັນນັ້ນແນວໃດ?	 ບາງຄົນເວົ້າວ່າ	 ພາຍໃນພັກຂອງ
ພວກເຮົາ	ອັນໃດກໍຂາດຕົກບົກພ່ອງໝົດ,	ເຕັມໄປແຕ່ຂໍ້ບົກພ່ອງ	ດັ່ງນັ້ນກໍເລີຍວິຕົກ,	ທໍ້ຖອຍ
ໃຈຈົນເຖິງໝົດຫວັງໄປ.	 ວິທີສັງເກດສອງຢ່າງດັ່ງກ່າວຂ້າງເທິງນັ້ນ	 ລ້ວນແຕ່ບໍ່ຖືກທັງມວນ,	
ຄວາມຈິງມີດັ່ງນີ້: vjko8+lt[a[|hkDDD

#  ດັ້ນກີບເມກ

ສະເໜ	ຄຳສອນໃນຜະ
ຫຍາລາວບູຮານນ້ັນ	 ຜູ້ຂຽນຄິດ
ວ່າ:	ຍັງມີຄ່າ	ແລະ	ປະໂຫຍດ
ຫຼາຍ	 ທ່ີຄົນລາວຄວນສຶກສານຳ
ໃຊ້ເປັນການຮັກສາ-ຕ່ໍຍອດພູມ
ປັນຍາເກ່ົາໃຫ້ເຂ້ົາກັບການປ່ຽນ
ແປງໃໝ່ຕາມກະແສໂລກາພິ
ວັດ	 ເຊິ່ງເຮົາສັງເກດໄດ້ວ່າ	 ຄຳ
ຜະຫຍາຫຼວງຫຼາຍ	ໄດ້ສອນໄວ້
ມາດົນນານຮອດທຸກມື້ນີ້	 ກໍຍັງ
ມີຄະຕິເຕືອນໃຈບ່ໍຫ້ຼາສະໄໝ	
ບໍ່ໄຮ້ຄ່າທາງປັນຍາ.

ຄຳຜະຫຍາທ່ີເວ້ົາສອນ
ໃຫ້ຄິດເຊັ່ນວ່າ:	ກາກິນປີງ	ໄປ
ຄາຄໍແຮ້ງ	ເຮືອຄາແກ້ງ	ໄປຫຼົ້ມ
ເຄິ່ງວັງ	 ພຶດຕິກຳທ່ີມັນເກີດຂຶ້ນ
ແຕ່ໄປກະທົບຈົບລົງໃສ່ຜູ້ອ່ືນ	
ຫຼື	 ບ່ອນອື່ນນັ້ນ	 ເປັນຜະຫຍາ
ສອນໃຫ້ຄິດເລິກເຊ່ິງໃສ່ພຶດຕິ
ກຳຕົວຈິງຂອງຄົນໃນສັງຄົມ,	
ຜູ້ຂຽນຂໍຍົກຕົວຢ່າງບົດຜະ
ຫຍາທີ່ວ່າ:	ຢາກກິນເຂົ້າໃຫ້ປູກ
ໃສ່ພະລານຫີນ	 ຢາກມີສິນໃຫ້
ຂ້າພໍ່ຕີແມ່	 ຢາກໃຫ້ພີ່ນ້ອງມາ
ແວ່	ຈົ່ງຂ້າໝູ່ດຽວກັນ.	

ການເວ້ົາກະແທກແດກ
ດັນນ້ັນ	 ເບ່ິງຄືວ່າຈະຫັກດ້າມພ້າ
ໃສ່ຫົວເຂົ່າ	 ແຕ່ໃນແງ່ຄວາມ
ເປັນຈິງແລ້ວ	ແມ່ນຜູ້ສອນຢາກ
ເນ້ັນໃຫ້ຜູ້ຟັງໄດ້ຄິດຕີຄວາມ

ເລິກເຊິ່ງ,	 ໃຊ້ສະຕິປັນຍາຢ່າງ
ຮອບຄອບ	 ເພາະຊີວິດຈິງບໍ່ມີ
ໃຜຈະປູກເຂ້ົາດຳນາໃສ່ພະລານ
ຫີນໄດ້	ແຕ່ເພ່ີນມຸ່ງສອນໃຫ້ໃຊ້
ຊີວິດແບບອົດທົນ,	ມີຫຼັກການ
ໝັ້ນຄົງ	 ບໍ່ຄອນແຄນ	 ຄົນເຮົາ
ຈຶ່ງຈະບັນລຸຄວາມສຳເລັດ	 ເຊິ່ງ
ຖ້າວ່າຄົນທຳມະດາຈະປູກເຂ້ົາ
ເຮັດນາ	ເມື່ອຫຼຽວເຫັນພະລານ
ຫີນ	 ກໍຄິດທໍ້ຖອຍ	ສະແດງວ່າ
ໃຈບໍ່ສູ້,	ໃຈລົ້ມເລີກຕໍ່ອຸປະສັກ
ທີ່ເກີດຂຶ້ນ	 ຍ່ອມບໍ່ເຫັນຜົນສຳ
ເລັດ,	ຢາກມີສິນໃຫ້ຂ້າພໍ່ຕີແມ່
ເພ່ີນໝາຍເຖິງພ່ໍແມ່ຄືໂຕກິເລດ
ຕັນຫາທ່ີຊັກພາຊີວິດໃຫ້ເສ້ົາ
ໝອງ-ເສື່ອມສູນ	 ເຮົາຕ້ອງໄດ້
ຂ້າຕັດຖີ້ມເທື່ອລະໜ້ອຍ	 ໃຫ້
ຮັກສາໄວ້ແຕ່ສິນ	 ທີ່ເປັນເຄື່ອງ

ຄ້ໍາປະກັນສັນຕິສຸກໃນສັງຄົມ,
ຢາກໃຫ້ພ່ີນ້ອງມາແວ່ຈ່ົງຂ້າໝູ່
ດຽວກັນ	 ຄືຂ້າຄວາມຂີ້ຖີ່	 ໃຈ
ແຄບ	ບ່ໍເອ້ືອເຟ້ືອ,	ຖ້າຄົນບ່ໍເຂ້ົາ
ໃຈເລິກ	ກໍຈະຄິດວ່າ	ຄົນບູຮານ
ເວົ້າບໍ່ມີເຫດຜົນ.	

ຜູ້ຂຽນຈ່ຶງຂໍສັງລວມ
ແບບສັ້ນໆວ່າ	ຄຸນຄ່າຄວາມຄິດ
ໃນຄຳຜະຫຍາບູຮານນັ້ນ	ຍາມ
ໃດກໍຍັງນຳມາໃຊ້ໄດ້	ເຊິ່ງຂຶ້ນຢູ່
ກັບຜູ້ມີປັນຍາ;	ຜູ້ໃຫ້ຄ່າຄວາມ
ສຳຄັນໃນພູມປັນຍາບັນພະບຸ
ລຸດຂອງຕົນເອງ	 ແຕ່ຖ້າໄປເບິ່ງ
ເຫັນແຕ່ຂອງຄົນອ່ືນວ່າດີກວ່າ	
ຄົງບ່ໍຕ່າງກັບການໄດ້ເຕ່ົາແລ້ວ
ລືມໝາ!	

ສະເໜີແລກປ່ຽນ.

ສະເໝຄຳສອນໃນຜະຫຍາ... ວັນສຳຄັນຂອງຊາດ
ໂດຍ:	ຜູ້ອື່ນ

ທ່າມກາງບັນຍາກາດ	
ທີ່ທົ່ວພັກ,	 ທົ່ວລັດ,	 ທົ່ວກອງ
ທັບ	ແລະ	ທ່ົວປວງຊົນລາວທັງ
ຊາດ	 ພວມອອກແຮງແຂ່ງຂັນ	
ກັນສ້າງຜົນງານຕ້ອນຮັບວັນ
ສະຖາປະນາ	 ສາທາລະນະລັດ	
ປະຊາທິປະໄຕ	 ປະຊາຊົນລາວ	
ກໍຄືວັນຊາດ	2	ທັນວາ	ຄົບຮອບ	
48	 ປີ	 ແລະ	 ວັນເກີດຂອງປະ
ທານ	ໄກສອນ	ພົມວິຫານ	ຄົບ
ຮອບ	103	ປີ	 ໃນ	ປີ	 2023	
ນີ້;	ພວກ	ເຮົາໄດ້ນຳເອົາ	ມູນເຊື້ອ	
ແລະ	 ຄວາມໝາຍຄວາມສຳຄັນ
ຂອງວັນຊາດ	 2	 ທັນວາ	 ມາ
ທົບທວນຫວນຄືນ	 ເພື່ອພ້ອມ
ກັນເຊີດຊູນ້ຳໃຈຮັກຊາດ,	 ເອ
ກະລາດເປັນເຈົ້າຕົນເອງ	 ສ້າງ
ຄວາມເຂ້ັມແຂງດ້ວຍຕົນເອງ	
ເພ່ືອສ້າງປະເທດຊາດໃຫ້ມັ່ງ
ຄັ່ງເຂັ້ມແຂງ,	 ປະຊາຊົນຮັ່ງມີ
ຜາສຸກ,	ສັງຄົມມີຄວາມສາມັກ
ຄີປອງດອງຍຸຕິທຳ	ແລະ	ສີວິໄລ.

ຄືດ່ັງພວກເຮົາຮູ້ນຳກັນ
ແລ້ວວ່າ,	 ຊາດລາວແມ່ນຊາດ
ໜ່ຶງທ່ີມີປະຫວັດສາດອັນຍາວ
ນານຫຼາຍພັນປີ,	ມີມູນເຊື້ອສະ	
ຫງ່າອົງອາດ,	ຕໍ່ສູ້ຕ້ານການຮຸກ
ຮານຂອງສັດຕູພາຍນອກ	ແລະ
ສ້າງສາພັດທະນາ.	 ໂດຍສືບ
ທອດມູນເຊ້ືອອັນອົງອາດຂອງ
ບັນພະບຸລຸດ,	 ປະຊາຊົນລາວ
ບັນດາເຜົ່າ	 ພາຍໃຕ້ການນຳພາ
ຂອງພັກປະຊາຊົນປະຕິວັດລາວ	
ສາມັກຄີກັນຕ່ໍສູ້ຢ່າງພິລະອາດ
ຫານ	 ຕ້ານການຮຸກຮານ	 ແລະ	
ການຄອບຄອງຂອງພວກຈັກ
ກະພັດລ່າເມືອງຂ້ຶນທັງແບບ
ເກົ່າ	 	 ແລະ	 ໃໝ່	 ສາມາດປົດ
ປ່ອຍປະເທດຊາດຢ່າງມີໄຊ,	
ສ້າງຕັ້ງສາທາລະນະລັດ	ປະຊາ

ທິປະໄຕ	 ປະຊາຊົນລາວ	 ຂຶ້ນ	
ຢ່າງສະຫງ່າຜ່າເຜີຍ	 ໃນວັນທີ	
2	ທັນວາ	ປີ	1975		ລັດປະຊາ
ທິປະໄຕ	 ປະຊາຊົນ	 ແມ່ນລັດ
ທີ່ເກີດຈາກການຕໍ່ສູ້	 ເສຍສະ
ຫຼະອັນໃຫຍ່ຫຼວງຂອງປະຊາ
ຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ,	 ແມ່ນລັດ
ທີ່ມາຈາກປະຊາຊົນ,	ແມ່ນລັດ
ແຫ່ງອຳນາດຂອງປະຊາຊົນ,	
ເພ່ືອຜົນປະໂຫຍດຂອງປະຊາຊົນ.

ວັນທີ	2	ທັນວາ	ປີ	1975	
ແມ່ນວັນແຫ່ງໄຊຊະນະອັນຍ່ິງ
ໃຫຍ່ໃນປະຫວັດສາດແຫ່ງ
ການຕ່ໍສູ້ທ່ີຍືດເຍ້ືອຍາວນານ	
ເປັນພັນປີຂອງຊາດລາວເຮົາ	
ແມ່ນວັນທ່ີປະຊາຊົນລາວບັນ
ດາເຜົ່າໄດ້ມີສິດເສລີພາບ	ແລະ	
ໄດ້ເປັນເຈ້ົາຂອງປະເທດຊາດ	
ຢ່າງແທ້ຈິງ,	 ແມ່ນວັນທ່ີປະເທດ
ລາວໄດ້ມີເອກະລາດຢ່າງສົມ
ບູນ	 ແລະ	 ມີອະທິປະໄຕຢ່າງ
ຄົບຖ້ວນ,	ມີທີ່ຕັ້ງອັນສົມກຽດ	
ແລະ	ມີຖານະເທ່ົາທຽມກັບປະ
ເທດອື່ນໆໃນເວທີສາກົນ	 ກໍຄື
ປະຊາຄົມໂລກ.	ວັນທີ	2	ທັນ
ວາ	 ແມ່ນວັນແຫ່ງສັນຕິພາບ,	
ແຫ່ງການກ້າວສູ່ຍຸກສະໄໝ
ແຫ່ງການສ້າງປະເທດລາວໃຫ້
ມີສັນຕິພາບ,	 ເອກະລາດ,	 ປະ
ຊາທິປະໄຕ,	 ເອກະພາບ,	 ວັດ
ທະນາຖາວອນ.

ປະທານ	ໄກສອນ	ພົມ
ວິຫານ	ໄດ້ຕີລາຄາວັນທີ	2	ທັນ
ວາ	1975	ເອົາໄວ້ວ່າ:	 •ບ່ໍທັນມີ
ເວລາໃດທ່ີປະຊາຊົນເຮົາ	 ເຊ່ິງ
ເປັນຜູ້ສ້າງປະຫວັດສາດຂອງ
ຊາດນ້ັນ	 ໄດ້ຍາດເອົາໄຊຊະນະ
ສົມບູນ,	 ເຖິງຖອງ	 ແລະ	 ບໍລິ
ບູນໄດ້ຢ່າງສະຫງ່າລາສີຄືແນວ
ນີ້ຈັກເທື່ອ	ໄຊຊະນະນັ້ນ	ບໍ່ສະ

ເພາະແຕ່ໄດ້ຟ້ືນຟູຄວາມເປັນເອ
ກະລາດຂອງປະເທດເຮົາ	ຫາກ
ຍັງເປັນຄ້ັງທຳອິດທ່ີປະຊາຊົນ
ລາວບັນດາເຜ່ົາຜູ້ເຄີຍດຳລົງຊີ
ວິດເປັນທາດໃນເມື່ອກ່ອນ	ໄດ້
ກາຍມາເປັນເຈ້ົາຂອງແທ້ຈິງ
ຂອງຊາດໜ່ຶງທ່ີມີເອກະລາດ,	
ສິດເສລີພາບຢ່າງສົມບູນ	 ແລະ	
ພວມກ້າວຂ້ຶນສູ່ສັງຄົມນິຍົມ,	
ເຮັດໃຫ້ຄວາມມຸ່ງຫວັງອັນແຮງ
ກ້າຂອງປວງຊົນລາວ	 ກໍຄືຂອງ
ມວນມະນຸດ	ປາກົດເປັນຈິງ	ຢູ່
ບົນຜືນແຜ່ນດິນອັນແສນຮັກ
ຂອງພວກເຮົາ•.

ການກະກຽມໃຫ້ແກ່
ການສະເຫີຼມສະຫຼອງວັນຊາດ	
2	 	 ທັນວາ,	 ຄົບຮອບ	 48	 ປີ	
ໃນປີນີ້	 ເປັນໄລຍະເວລາທີ່ທົ່ວ	
ພັກ,	 ທົ່ວລັດ	 ແລະ	 ທົ່ວປວງ
ຊົນລາວທັງຊາດ	 ພວມຂຸ້ນຂ້ຽວ
ສຸມໃສ່ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ
ມະຕິຂອງກອງປະຊຸມໃຫຍ່		
ຄ້ັງທີ	XI	ຂອງພັກ	ແລະໃນປີນ້ີ	
ກໍເປັນປີແຫ່ງກາງສະໄໝຂອງ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນພັດ
ທະນາເສດຖະກິດສັງຄົມ	 ແຫ່ງ
ຊາດ	5	ປີ	ຄ້ັງທີ	IX	ແລະ	ເປັນ
ປີໜ່ຶງທ່ີພວກເຮົາຍັງມີຄວາມ
ທ້າທາຍບ່ໍໜ້ອຍກວ່າປີຜ່ານມາ	
ໃນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນ
ພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ	
ທ່ີໄດ້ຮັບຜົນກະທົບພາຍຫັຼງ
ການແຜ່ລະບາດຂອງພະຍາດ
ໂຄວິດ	 19	 ແຕ່ເຖິງຢ່າງໃດກໍ
ຕາມ,	 ທົ່ວພັກ,	 ທ່ົວລັດ	 ແລະ
ທ່ົວປວງຊົນລາວ		ກໍໄດ້ສຸມທຸກ
ເຫ່ືອ	ແຮງຄວາມເອົາໃຈໃສ່
ຜ່ານຜ່າທຸກສະພາບຄວາມຫຍຸ້ງ
ຍາກ-ສ່ິງທ້າທາຍ	ແລະ	ມີຜົນສຳ
ເລັດພົ້ນເດັ່ນໃນຫລາຍດ້ານ.
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j 2 ທັນວາ   ຊ່າ ກ້ອງ      ໄປ ທົ່ວ ໂລກາ
2 ທັນວາ  ມີ ໄຊ        ເດັ່ນງາມໃສແຈ້ງ
2 ທັນວາ  ໂຮມ ແຮງ ສູ້      ລາວ ມີ ເອກະລາດ
2 ທັນວາ ປະກາດກ້ອງ    ວ່າລາວ ເຮົາ ເກັ່ງ ກ້າ    ຕີ ຕ້ານ ໝູ່ ມານ

j 2 ທັນວາ  ເອກອ້າງ       ຊົມຊື່ນ ຍິນ ດີ
ສາມັກຄີ ສະຫຼອງ ໄຊ        ເຜົ່າ ຊົນ ຊາວ ເຊື້ອ
ນັບ ແຕ່ ເໜືອ ເຖິງ ໃຕ້        ໂຮມ ໃຈ ເປັນ ໜຶ່ງ
ຮັກຫອມ ລາວ ຖິ່ນ ນີ້  ເໝືອນລູກແຄນມິຫ່າງເຕົ້າ  ທຽມຂ້າງ ສູ່ ຍາມ ນັ້ນ ແລ້ວ

j 2 ທັນວາ  ຮຸ່ງ ແຈ້ງ        ແສງ ສ່ອງ ເຮືອງ ໃສ
ພັກໄດ້ນໍາພາລາວ        ປັບປຸງ ແປງ ສ້າງ
ວາງ ທິດ ທາງ ເຍືອງ ຊີ້       ແນວ ດີ ເສີມ ສົ່ງ
 ຫວັງ ປະສົງ ບ່ອນ ບັ້ນ       ລາວ ນີ້ ຮຸ່ງ ວິ ໄລ  

j ສີ່ ສິບ ປາຍ ປີ ລ່ວງ ລ້ຳ       ເຫັນ ບ່ອນ ຜົນງານ
ຂັ້ນ ຮາກ ຖານ ທັງ ຕົວ ເມືອງ      ນັບ ວັນ ຈະ ເລີ ນກ້າວ
ການ ສຶກສາ ຂະຫຍາຍ ກ້ວາງ       ແດນ ດອຍ ໄກ ຫ່າງ
ມີ ໂຮງຮຽນ ໃຫຍ່ ນ້ອຍ      ປະຊາ ໄດ້ ຮ່ຳຮຽນ  ແທ້ ນາ

j ສຸກສາລາ ມີ ຢູ່ ຢັ້ງ      ຮອງ ຮັບ ບໍລິການ
ທະນາຄານ   ໂຮງງານ      ບ່ອນ ຄົນຂາຍ ຄ້າ
ນ້ຳ ປະປາ  ໄຟຟ້າ       ຫົນທາງ ທຽວທ່ອງ
 ເສດຖະກິດ ດຸ່ງ ກ້າວ               ການ ເມືອງໝ້ັນທ່ຽງສະຖຽນ ຊອບ ແລ້ວ

j ຫາງສຽງຊົມ ຍົກຍ້ອງ     ລາວເດັ່ນສວຍງາມ
ປຸນປານດຽວດວງ ເດື ອນ     ຄູ່ ຄົງ ຄຽງຟ້າ
ຈຳປາ ລາວ ບານ ເອ້      ງາມ ສົມ ຄຳ  ກ່າວ
ພັກ-ລັດ ເຮົາ ສະຫຼາດ ຮູ້  ນຳພາ ຊູຊ່ວຍສ້າງຊາດ  ລາວກ້າວຮຸ່ງຈະເລີນ ແທ້ແລ້ວ

ສ່ວນສີຂາວຂອງໝາກ
ໂມ: ສ່ວນສີຂາວໃກ້ເປືອກໝາກ
ໂມ ມີສານຊີຣູລາຍ (ciruline)
ທ່ີເປັນກົດອະມິໂນທ່ີດີຕ່ໍສຸຂະ
ພາບ ແລະ ຫຼອດເລືອດໃນຮ່າງ
ກາຍ ສ່ວນທີ່ເປັນສີຂາວນັ້ນ ສາ
ມາດເຮັດອາຫານແຊບໆເຊ່ັນ:
ຕຳ ຫຼື ຕົ້ມເຊັ່ນ: ແກງສົ້ມກໍໄດ້.

ເ ສ້ັນໄຍທ່ີ ຢູ່ນຳໝາກ
ກ້ຽງ: ເສັ້ນໄຍໃນໝາກກ້ຽງ ທີ່
ເຮົາມັກຈະດຶງອອກ ແລະ ແກະ
ຖີ້ມກ່ອນກິນນັ້ນ ມີປະໂຫຍດ
ຕໍ່ຮ່າງກາຍ ເພາະມີສານຕ້ານ
ອະນຸມູນອິດສະຫຼະ ແລະ ມີ
ເສັ້ນໄຍທີ່ດີຕໍ່ລະບົບຂັບຖ່າຍ.

ໃບກາຫົຼດ: ທ່ານຮູ້ບ່ໍວ່າ 
ໃບຂອງກາຫຼົດ ມີວິຕາມິນຊີ
ຫຼາຍກວ່າຫົວທີ່ເຮົາກິນ ນອກ
ນ້ັນ, ໃບກາຫົຼດຍັງມວິີຕາມນິເຄ 

ແລະໂພແທດຊຽມນຳ ອີກ
ທ່ານລອງນຳມາເຮັດອາຫານ
ເມນູງ່າຍໆ ເຊັ່ນໃບກາຫຼົດຂົ້ວ
ກັບໄຂ່.

ກ້ານຜັກບັອກໂກລີ: 
ບາງຄົນບ່ໍມັກກິນກ້ານບັອກໂຄ
ລີ ເພາະວ່າມັນແຂງ ແລະ ຣົດ
ຊາດບໍ່ແຊບປານໃດ ແຕ່ຕົວຈິງ

ແລ້ວກ້ານບັອກໂຄລີມີວິຕາມິນ
ຫຼາຍ ແລະ ມີເສັ້ນໄຍທີ່ອັດ
ແໜ້ນນຳອີກ.

ເປືອກໝາກໂປມ: ຫຼາຍ
ທ່ານເລືອກທ່ີຈະປອກເປືອກ
ໝາກໂປມອອກ ເພື່ອຣົດຊາດ
ທີ່ແຊບ ແລະ ຮູ້ສຶກສະອາດ 
ແຕ່ຄວາມຈິງແລ້ວ ເປືອກໝາກ
ໂປມ ອຸດົມໄປດ້ວຍສານຕ້ານ
ອະນຸມູນອິດສະຫຼະ ທີ່ມີສ່ວນ
ຊ່ວຍໃນການຕ້ານມະເຮັງ ແຕ່ 
ຖ້າ  ເປັນ ຫ່ວງ ວ່າ ເປືອກຂອງ ໝາກ
 ໂປມ ອາດ ຈະ ມີ ການເຄືອບສານ
ເຄມີ ກໍສາມາດລ້າງໃຫ້ສະອາດ
ໄດ້ ດ້ວຍການປະສົມນ້ຳໝາກ
ນາວກັບເບກກິ້ງໂຊດາ ແລ້ວ
ລ້ າງອອກດ້ວຍນ້ໍ າສະອາດ 
ກ່ອນທ່ີຈະຮັບປະທານກິນ
ໝາກໂປມ. 

ຂໍ້ມູນຈາກ: 
www.sanook.com
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“ບຸກຄົນ” ແລະ “ນິຕິບຸກຄົນ” ເປັນຄຳທີ່ປາກົດເຫັນ
ໃຊ້ໃນເອກະສານ ຫຼືແຈ້ງການທາງການເລື້ອຍໆ. ທັງສອງຄຳ
ນີ້ມີຄວາມໝາຍຕ່າງກັນ ດັ່ງນີ້:

“ບຸກຄົນ” ເປັນຄຳນາມຈາກເຄົ້າປາລີ Puggala ປຸຄ
ຄະລະ ໝາຍເຖິງ “ປັດເຈກຊົນ, ບຸກຄົນ, ຄົນ” ແລ້ວແປງ
ເປັນສຽງລາວວ່າ “ບຸກຄົນ” ໝາຍເຖິງ “ຄົນ (ສະເພາະແຕ່
ລະຄົນ)” ເຊັ່ນ

- ຄຳແດງມັກຊື້ປຶ້ມກ່ຽວກັບປະຫວັດບຸກຄົນສຳຄັນ
ຂອງໂລກມາອ່ານ.

- ຂ້ອຍມານີ້ໃນນາມສ່ວນບຸກຄົນເດີ, ບໍ່ແມ່ນມາໃນ
ນາມການຈັດຕັ້ງໄດ໋!

- ດວງເຮັງເປັນບຸກຄົນທີ່ຂ້ອຍຢາກພົບ ເພື່ອຈະໄດ້
ແລກປ່ຽນບົດຮຽນໃນການຂຽນເລື່ອງສັ້ນ.

ພ້ອມກັນນັ້ນ, ໃນປະມວນຄຳສັບກົດໝາຍໄດ້ໃຫ້
ຄວາມໝາຍ “ບຸກຄົນ” ວ່າ “ຜູ້ທີ່ມີສິດ ແລະພັນທະຕາມ
ກົດໝາຍ” ເຊັ່ນ

- ທະນາຄານແຫ່ງນີ້ສະໜອງສິນເຊື່ອ ເພື່ອເປັນທຶນ
ໝູນວຽນ ດ້ວຍອັດຕາດອກເບ້ຍພິເສດສຳລັບລູກຄ້າວິສາຫະ
ກິດ ແລະບຸກຄົນທີ່ທໍາການຜະລິດ.

- ໃນລະບອບສັງຄົມນິຍົມແຕ່ລະບຸກຄົນແມ່ນໄດ້ຮັບ
ການປ່ິນປົວໃນລະບົບການເບ່ິງແຍງສຸຂະພາບຢ່າງເທ່ົາທຽມກັນ.

“ນິຕິບຸກຄົນ” ເປັນຄຳປະສົມປະເພດຄຳນາມຈາກເຄ້ົາ
ປາລີ ປະກອບດ້ວຍຄຳວ່າ Niti ນິຕິ ໝາຍເຖິງ “ກົດໝາຍ” 
ແລະ Puggala ປຸຄຄະລະ ແລ້ວແປງສຽງເປັນລາວວ່າ 
“ບຸກຄົນ” ໝາຍເຖິງ “ຄົນ (ສະເພາະແຕ່ລະຄົນ)”. ເມື່ອ
ສອງຄຳນີ້ປະສົມເຂົ້າກັນເປັນ “ນິຕິບຸກຄົນ” ກໍໝາຍເຖິງ 
“ກຸ່ມບຸກຄົນ, ອົງການ ຫຼືບໍລິສັດ ມີສິດແລະພັນທະທີີ່ກຳນົດ
ໄວ້ໃນກົດໝາຍ” ເຊັ່ນ

- ກະຊວງການເງິນໄດ້ແຈ້ງການເຖິງບຸກຄົນ, ນິຕິບຸກ
ຄົນ ແລະການຈັດຕັ້ງ ທີ່ເປັນເຈົ້າຂອງ ຫຼືນຳໃຊ້ຍານພາຫະນະ
ທຸກປະເພດໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ ກ່ຽວກັບເລື່ອງການໃຊ້
ແບບພິມໃບເສຍຄ່າທຳນຽມທາງແບບໃໝ່.

ຢູ່ໃນກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຄຸ້ມຄອງສ່ວຍສາອາກອນ
(ສະບັບປັບປຸງ) ປີ 2019  ໄດ້ໃຫ້ຄຳນິຍາມ “ນິຕິບຸກຄົນ” 
ໝາຍເຖິງ “ຫົວໜ່ວຍທຸລະກິດທີ່ໄດ້ຂຶ້ນທະບຽນວິສາຫະກິດ 
ຫຼືການຈັດຕັ້ງທີ່ສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນຢ່າງຖືກຕ້ອງ ເຊິ່ງມີຊື່, ສະຖານທີ່
ຕັ້ງສຳນັກງານ, ມີຊັບສົມບັດເປັນຂອງຕົນເອງ, ມີສິດ ແລະ
ພັນທະຕາມທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນກົດໝາຍ”.

ເມື່ອບ່ໍດົນມານ້ີມີລາຍ
ງານຂ່າວໃຫ້ຮູ້ວ່າ: ທ່ານ ມາກ 
ບັດເລີ ລັດຖະມົນຕີກະຊວງ
ສາທາລະນະສຸກຂອງອົດສະ
ຕຣາລີ ກ່າວວ່າ: ນັບຕັ້ງແຕ່ປີ 
2024 ເປັນຕົ້ນໄປ ການນຳເຂົ້າ
ຢາສູບໄຟຟ້າແບບໃຊ້ແລ້ວຖ້ິມ 
ເປັນສ່ິງທ່ີຜິດກົດໝາຍໃນອົດ
ສະຕຣາລີ.

ທ່ານກ່າວວ່າ: ມາດຕະ
ການຫ້າມນຳເຂ້ົາຢາສູບໄຟຟ້າ
ແບບໃຊ້ແລ້ວຖິ້ມ ຈະມີຜົນບັງ
ຄັບໃຊ້ນັບແຕ່ວັນທີ 1 ມັງກອນ
 2024 ເພື່ອຫວັງຫຼຸດຜ່ອນພຶດ
ຕິກຳການໃຊ້ຢາສູບໄຟຟ້າຂອງ
ເຍົາວະຊົນ ເຊິ່ງຢູ່ໃນລະດັບທີ່
ໜ້າເປັນຫ່ວງ. ທັງນີ້, ຢາສູບ

ອົດສະຕຣາລີ ກຽມຫ້າມນຳເຂົ້າຢາສູບໄຟຟ້າແບບໃຊ້ແລ້ວຖິ້ມ ໃນປີ 2024

ໄຟຟ້າສ່ວນຫຼາຍຍັງຄົງມີສ່ວນ
ປະສົມຂອງນິໂຄຕິນ ທີ່ເປັນ
ສານເສບຕິດ ແລະ ຜົນສຳຫຼວດ
ຂອງລັດຖະບານອົດສະຕຣາລີ
ພົບວ່າ: ປະມານ 1 ໃນ 7 ຂອງ
ປະຊາກອນທ່ີມີອາຍຸລະຫວ່າງ 
14-17 ປີ ໃນປະເທດໃຊ້ຢາ
ສູບໄຟຟ້າ. ຍ່ິງໄປກວ່ານ້ັນ, ພາກ

ລັດຍັງມີຜົນການສຶກສາ ເຊິ່ງຊີ້
ໃຫ້ເຫັນຢ່າງແນ່ນອນວ່າ ການ
ໃຊ້ຢາສູບໄຟຟ້າໃນເດັກນ້ອຍ 
ແລະ ເຍົາວະຊົນ ເພີ່ມໂອກາດ
ປະມານສາມເທ່ົາທ່ີບຸກຄົນນ້ັນ
ຈະສູບຢາສູບໃນອະນາຄົດ. 
ຂະນະດຽວກັນ, ລັດຖະບານ
ອົດສະຕຣາລີກຽມສະເໜີກົດ

ໝາຍຫ້າມການຜະລິດ, ໂຄສະ
ນາ ແລະ ຈຳໜ່າຍຢາສູບໄຟຟ້າ
ແບບໃຊ້ແລ້ວຖ້ິມໃນປີ 2024.

ອົດສະຕຣາລີ ເປັນປະ
ເທດທຳອິດຂອງໂລກທ່ີໃຊ້ກົດ
ໝາຍຢາສູບຊອງເປົ່າ ໃນປີ 
2012 ຄືບໍ່ລະບຸເຄື່ອງໝາຍ
ການຄ້າຂອງບໍລິສັດຜູ້ຜະລິດ 
ແຕ່ໃຫ້ສະແດງພາບຜົນກະທົບ
ຕ່ໍສຸຂະພາບທ່ີເປັນຜົນເສຍຈາກ
ການສູບຢາ. ນອກຈາກນ້ີ, ການ
ທ່ີລັດຖະບານອົດສະຕຣາລີ
ເກັບພາສີຢາສູບໃນອັດຕາສູງ 
ສ່ົງຜົນໃຫ້ລາຄາຢາສູບແພງເຖິງ
ຊອງລະປະມານ 50 ໂດລາອົດ
ສະຕຣາລີ.

ໃນທ້າຍເດືອນພະຈິກ
ຜ່ານມາ, ສຳນັກງານກວດຄົນ
ເຂົ້າເມືອງ ແລະ ການຍ້າຍຖິ່ນ
ຖານຂອງສີລັງກາ ໄດ້ປະກາດ
ຍົກເວ້ັນຄ່າທຳນຽມວີຊາສຳລັບ
ຜູ້ທີ່ອາໄສຢູ່ໃນ ຈີນ, ອິນເດຍ, 
ອິນໂດເນເຊຍ, ຣັດເຊຍ, ໄທ, 
ມາເລເຊຍ ແລະ ຍີ່ປຸ່ນ ໂດຍ
ເລີ່ມບັງຄັບໃຊ້ທັນທີ ແລະ ມີ
ຜົນຈົນເຖິງວັນທີ 31 ມີນາ 
2024.

ຜູ້ທ່ີອາໄສຢູ່ປະເທດດ່ັງ
ກ່າວ ເຊິ່ງມີໜັງສືເດີນທາງທາງ
ການທູດ, ໜັງສືເດີນທາງທາງ
ລັດຖະການ ແລະ ໜັງສືເດີນ
ທາງແບບທຳມະດາ ມີຄຸນສົມ
ບັດຮ່ວມກັບໂຄງການດ່ັງກ່າວ 
ແລະ ຕ້ອງຍື່ນເອກະສານໃນ

ສີລັງກາ ຍົກເວັ້ນຄ່າທຳນຽມວີຊາໃຫ້ແກ່ນັກທ່ອງທ່ຽວ

ລະບົບອະນຸມັດການເດີນທາງ
ທາງອີເລັກໂຕຣນິກ (ETA) 
ທ່ີບ່ໍເສຍຄ່າໃຊ້ຈ່າຍກ່ອນເດີນ
ທາງໄປເຖິງສີລັງກາ. ພາຍໃຕ້
ໂຄງການທົດລອງທີ່ມີຂຶ້ນ ເພື່ອ
ສ້າງອຸດສາຫະກຳການທ່ອງທ່ຽວ
ຂຶ້ນມາໃໝ່ນີ້ ນັກທ່ອງທ່ຽວ

ຈະໄດ້ຮັບວີຊາໄລຍະ 30 ວັນ 
ແລະ ສາມາດເດີນທາງເຂົ້າ-
ອອກໄດ້ສອງຄ້ັງນັບຕ້ັງແຕ່ວັນ
ທ່ີເດີນທາງເຖິງສີລັງກາຄ້ັງທຳ
ອິດພາຍໃນ 30 ວັນ.

ການທ່ອງທ່ຽວຖືວ່າ
ເປັນໜ່ຶງໃນແຫ່ຼງລາຍໄດ້ເງິນຕາ

ຕ່າງປະເທດທ່ີສຳຄັນຂອງສີລັງ
ກາ ເຊິ່ງກຳລັງເດີນໜ້າກະຕຸ້ນ
ລາຍໄດ້ຈາກການທ່ອງທ່ຽວທ່ີ
ຖົດຖອຍໃນລະຫວ່າງປີ 2020-
2022 ເນື່ອງຈາກການແຜ່ລະ
ບາດຂອງພະຍາດໂຄວິດ-19 
ແລະ ວິກິດເສດຖະກິດ.

ເມື່ອອາທິດຜ່ານມາ ໄດ້
ມີການລາຍງານຂ່າວວ່າ: ກອງ
ປະຊຸມ ຄັ້ງທີ 28 ບັນດາຝ່າຍ
ເຂ້ົາຮ່ວມສົນທິສັນຍາແມ່ຂອງ
ອົງການສະຫະປະຊາຊາດ ກ່ຽວ
ກັບການປ່ຽນແປງຂອງດິນຟ້າ
ອາກາດ (COP28) ຈັດຂຶ້ນຢູ່
ນະຄອນດູໄບຂອງສະຫະນະ
ຄອນເອເມເຣັດ ອາຣັບ ໂດຍມີ
ຜູ້ແທນ ຈຳນວນ 134 ປະເທດ 
ຈາກທົ່ວໂລກ ໄດ້ເຫັນດີເປັນ
ເອກະພາບ ກ່ຽວກັບບັນຫາສະ
ບຽງອາຫານ, ທັນຍາພືດ ແລະ 
ກະສິກຳ ເຂ້ົາໃນແຜນການເຄ່ືືອນ
ໄຫວດິນຟ້າອາກາດແຫ່ງຊາດ. 
ບັນດາປະເທດດັ່ງກ່າວ ໄດ້ຜະ
ລິດທັນຍາພືດ ຈຳນວນ 70% 
ໃນທົ່ວໂລກ.

ຖະແຫຼງການຮ່ວມນ້ັນ 
ໄດ້ເນ້ັນໜັກບຸລິມະສິດການພັດ

ຫຼາຍປະເທດ ໃຫ້ຄຳໝັ້ນສັນຍາ ຜະລິດທັນຍາພືດ ເຂົ້າແຜນການຫຼຸດຜ່ອນມົນລະພິດ

ທະນາລະບົບທັນຍາພືດ, ສະ
ບຽງອາຫານ ແລະ ກະສິກຳ 
ແບບຍືນຍົງ ແລະ ການປັບຕົວ
ກັບການປ່ຽນແປງຂອງດິນຟ້າ
ອາກາດ. ພ້ອມກັນນັ້ນ, ຍັງຢັ້ງ
ຢືນວ່າ ຈະເພີ່ມທະວີການຫັນ
ປ່ຽນລະບົບສະບຽງອາຫານ, 

ຕິດພັນຄວາມມານະພະຍາຍາມ
ນ້ີ ກັບແຜນການແຫ່ງຊາດ ກ່ຽວ
ກັບການຫຸຼດຜ່ອນມົນລະພິດ. 
ນອກຈາກນັ້ນ, ບັນດາປະເທດ
ກໍເຫັນດີເປັນເອກະພາບໃນການ
ອຸດໜູນຊ່ວຍເຫືຼອຊາວກະສິ
ກອນ ແລະ ບັນດາຜູ້ຜະລິດ

ສະບຽງອາຫານທ່ີໄດ້ຮັບຜົນ
ກະທົບຈາກການປ່ຽນແປງຂອງ
ດິນຟ້າອາກາດຜ່ານການເພ່ີມ
ທະວີແຫ່ຼງກຳລັງໜູນຊ່ວຍ, 
ພັດທະນາ, ຫັນພື້ນຖານໂຄງ
ລ່າງ ແລະ ລະບົບການຫັນເປັນ
ທັນສະໄໝ.



;aomu W!{W(}!@}@W@# 12

ຜູ້ຊີ້ນຳ :

ທ່ານ ສິງຄໍາ ວົງພະຈັນ

ຄະນະຊ່ຽວຊານທີ່ປຶກສາ :

ທ່ານ ສີສຸພັນ ແສງສະຫວັນ; ທ່ານ ວິເສດ ສະແຫວງສຶກສາ
ທ່ານ ທອງດາ ສຸພາສິດ; ທ່ານ ຄຳຫວັນ ດາລາວົງ 

ຄະນະບັນນາທິການ :

ທ່ານ ປອ. ພິດສະໄໝ ບຸນວິໄລ ຫົວໜ້າ ບກ
ທ່ານ ຂັນທະວີ ວົງພະຈັນ ຮອງ; ທ່ານ ເປຄໍາ ລໍຄໍາສອນ ຮອງ

ກອງບັນນາທິການ :

                 ນາງ ກົງໃຈ ແສງອໍາພັນ; 
 ນາງ ສຸພາວັນ ຫອມສະນິດ; ນາງ ປາກາລັກ ພົມມີໄຊ

ອອກແບບ - ຈັດໜ້າ :

ນາງ ນິດຕາ ຄຸນປາກດີ

: www.na.gov.la; : ຂ່າວ “ຜູ້ແທນປະຊາຊົນ” Phouthen Pasaxon News; : Lao NA Media; APP: Lao NA.

l ໂດຍ : ພູຜາ

 [qo]qfw29kdot7vos^;']vofvo
l6jg,nv'g,aoc-fltg8uF 7qovkg,iydk g;Qkfkf

.lj7qova'dyf g-yJ'oaJ'8+\hkkg0qk.o86h]qfG  "r;dg9Qk7qova'dyfsAo7a[c7[s^hk
ltw| c]t cpdxjP;8qogv's^kp3rfD g[yJ'gIqkoUc,hDDD .o38gIqkDDD gIqk,ug]nvf
vy8k]uF ma'g]nvf/iaj'F ma'g]nvfvyogfp\hvp\bJ' c]t g]nvf-6cvaflj;o\bJ'D 
gsao[=]tDDD ;jk9aJ'.fL" 7qova'dyf8v[;jkG "c,j0v'g9QkDDD 9aJ'c,jo-kf]k;
oEdy]kcmho=K"

 On a train from London to Manchester an American 

was telling off the Englishman sitting facing him in the 

comparbment  "You English are too stuffy You set yourselves 

apart too much.Look at me... in me, i have Italian blood, French 

blood, a little Indian blood, and some Swedish blood What do 

you say to that ? "The Enghshman replied, "very sporting of 

yourmother? " 

SPORTING MATHER

#[jk;dt[n

#BAOKBU

c,j.9dy]klk]traf;ymucdhw0
[aosk]qf8yf

ບັນຫາການຈະລາຈອນຕິດຂັດ ຫຼື ເວົ້າໃຫ້
ເຂົ້າໃຈງ່າຍໆນັ້ນ ກໍຄືເລື່ອງລົດຕິດ ທີ່ເຮັດໃຫ້ເສັ້ນ
ທາງ ໂດຍສະເພາະໃນບັນດາຕົວເມືອງໃຫຍ່ ຄັບຄັ່ງ
ອັ່ງອໍຈົນຕີງໂຕບໍ່ໄດ້. ບັນຫາທີ່ເວ້ົານີ້ ໄດ້ກາຍເປັນ
ພະຍາດຊ້ໍາເຮ້ືອໃຫ້ຫຼາຍໆຕົວເມືອງໃຫ່ຍໃນທ່ົວ
ໂລກ. ໃຜເຄີຍໄປບາງກອກ, ນະຄອນຫຼວງຂອງ
ປະເທດໄທ ຕ່າງກໍເວົ້າເປັນສຽງດຽວກັນວ່າ ອຸກນຳ
ບັນຫາລົດຕິດ ແຕ່ຖ້າໄດ້ໄປນະຄອນຫຼວງຈາກາຕາ, 
ອິນໂດເນເຊຍແລ້ວ ສຽງຈົ່ມອຸກກໍຈະທະວີຄູນຂຶ້ນ
ເປັນທົບເທົ່າ ບັນຫາການຈະລາຈອນຕິດຂັດ ໄດ້ກາຍ
ເປັນເຫດຜົນໜຶ່ງ ທີ່ຊຸກຍູ້ໃຫ້ທາງການ ອິນໂດເນເຊຍ 
ຕັດສິນໃຈຍ້າຍນະຄອນຫຼວງໄປຢູ່ທີ່ອື່ນ ໂດຍຈະ
ສ້າງໃຫ້ສຳເລັດໂດຍພື້ນຖານໃນປີ 2024 ໜ້ານີ້. 

ສ່ວນເຫດຜົນອ່ືນໆທ່ີພາໃຫ້ຍ້າຍນະຄອນ
ຫຼວງນັ້ນ ລວມມີເລື່ອງຄວາມແອອັດດ້ານທີ່ຢູ່ ອາໄສ, 
ບັນຫາມົນລະພິດ (ກໍຈາກລົດຫ້ັນລະ!) ບັນຫານໍ້າ
ຖ້ວມຂັງ ແລະ ອື່ນໆ. ສຳລັບມາດຕະການແກ້ໄຂ
ບັນຫາລົດຕິດນັ້ນ, ອົງການປົກຄອງນະຄອນຫຼວງ 
ຈາກາຕາ ໄດ້ເຄີຍທົດລອງມາຫຼາຍວິທີແລ້ວ ແຕ່ຜົນ
ຮັບນັ້ນບໍ່ຍືນຍົງເທົ່າທີ່ຄວນ. ເລີ່ມແຕ່ປີ 2016, 
ທາງການຂອງນະຄອນຫຼວງຈາກາຕາ  ໄດ້ລິເລີ່ມ
ມາດຕະການໃຫ້ແລ່ນລົດ ຕາມເລກທະບຽນ ຄີກ-ຄູ່ 
ໝາຍຄວາມວ່າໃຫ້ລົດທະບຽນເລກຄີກ-ຄູ່ ພາກັນ
ແລ່ນຄົນລະມື້ ຕົວຢ່າງມື້ນີ້ລົດທະບຽນເລກຄູ່ອອກ
ແລ່ນໄດ້, ມື້ຕໍ່ໄປແມ່ນອະນຸຍາດສຳລັບລົດເລກ
ຄີກ. ລະບົບນີ້ໄດ້ເຮັດທົດລອງຄ້ັງທຳອິດ ແຕ່ວັນທີ
28 ກໍລະກົດ ຫາວັນທີ 28 ສິງຫາ 2016 ຕາມ
ເສັ້ນທາງ 4 ສາຍ ທີ່ເນັ່ງແຕ່ເຂດເໜືອຫາເຂດໃຕ້
ສຸດຂອງ ນະຄອນຫຼວງ. ທາງ 4 ສາຍນີ້ມີລົດທຽວ
ຄັບຄາໜາແໜ້ນທີ່ສຸດ. ແຕ່ການແລ່ນລົດຕາມລະ
ບົບ ເລກຄູ່-ຄີກນີ້ ກໍເຮັດໄດ້ໃນໄລຍະສັ້ນໆ ຍ້ອນ
ມີສຽງຄັດຄ້ານວ່າ “ຄົນໄປວຽກທຸກວັນບໍ່ໄດ້ໄປ
ຕາມເລກລົດຄູ່-ຄີກ!”. ອີກວິທີໜຶ່ງທີ່ທາງການ 
ນະຄອນຫຼວງໄດ້ທົດລອງນຳໃຊ້ ກໍຄືໄດ້ອອກຂໍ້
ກຳນົດໃຫ້ລົດແຕ່ລະຄັນທ່ີທຽວຕາມເສ້ັນທາງທ່ີ
ແອອັດ ຕ້ອງມີຄົນນັ່ງຢູ່ໃນລົດຢ່າງໜ້ອຍ 3 ຄົນ, 

ບໍ່ຊັ້ນຈະຫ້າມທຽວ. ວິທີນີ້ໃນເບື້ອງຕົ້ນ 
ແມ່ນໄດ້ຮັບຜົນດີຄືໄດ້ເຮັດໃຫ້ຈຳນວນລົດ
ໃນເສັ້ນທາງເປົ້າໝາຍຫຼຸດລົງ. ແຕ່ຕໍ່ມາພັດ
ເກີດມີບັນຫາ ຄົນຫົວໃສຊອບຮັບຈ້າງ ເປັນ
ບຸກຄົນທີ 3 ຂຶ້ນນັ່ງລົດ ແຕ່ພໍລົດແລ່ນຫວິດ
ຕາຕຳຫຼວດ ຈາລະຈອນແລ້ວ ຜູ້ກ່ຽວກໍ່ຕອຍ
ຍອຍລົງລົດ ໂດຍໄດ້ຮັບເງິນຄ່າຈ້າງຈາກເຈົ້າ
ຂອງລົດ. ນີ້ຄືວິທີທີ່ຕົບຕາຕຳຫຼວດ ໃຫ້ເຫັນ
ວ່າ ຢູ່ໃນລົດມີຄົນນັ່ງຢູ່ເຕັມ 3 ຄົນ!... ເປັນ
ອັນວ່າວິທີນີ້ກໍໄປບໍ່ລອດ ແຕ່ກໍຕ້ອງຂໍຊົມ
ເຊີຍ ອົງການປົກຄອງນະຄອນຫຼວງ ຈາກາຕາ 
ທ່ີໄດ້ມຄີວາມພະຍາຍາມ ຊອກວິທີໃໝ່ໆ ມາ
ທົດລອງ ເພ່ືອຜະເດັດເສິກກັບບັນຫາລົດຕິດ. 
ຢູ່ນະຄອນຫຼວງນີວເດລີ, ປະເທດ ອິນເດຍ 
ນັ້ນ ບັນຫາລົດຕິດກໍ່ບໍ່ໄດ້ນ້ອຍໜ້າ ນະຄອນ
ຫຼວງອື່ນໆໃນໂລກ. ອົງການປົກຄອງນະ
ຄອນຫຼວງແຫ່ງນີ້ ເຄີຍໃຊ້ຫຼາຍວິທີ ເພື່ອແກ້
ໄຂບັນຫາາລົດຕິດ ແລະ ມົນລະພິດຈາກ
ຄວັນລົດ ຄືເຄີຍຫ້າມລົດເກົ່າໆອອກແລ່ນ
ເພາະສ່ຽງຈະເປ່ເພກາງທາງ ກາຍເປັນບັນຫາ
ຂັດຂວາງການຈະລາຈອນ, ເຄີຍອອກຄຳຮຽກ
ຮ້ອງໃຫ້ຄົນທ່ີມີເປ້ົາໝາຍໄປທາງດຽວກັນໃຊ້
ລົດຮ່ວມກັນ, ເຄີຍຈຳກັດລົດຈາກຕົວເມືອງ
ອ່ືນໆ ບ່ໍໃຫ້ແລ່ນເຂ້ົານະຄອນຫຼວງ. ຢູ່ ຫວຽດ
ນາມ ໂດຍສະເພາະຢູ່ຕົວເມືອງໃຫຍ່ໆນັ້ນ
ທາງການໄດ້ຊຸກຍູ້ໃຫ້ລົດແທັກຊີ ໃຊ້ແອັບ
(APP)  ຊອກ ຫຼື ຕິດຕໍ່ຜູ້ໂດຍສານ ທັງນີ້
ກໍເພ່ືອບ່ໍໃຫ້ລົດແທັກຊີແລ່ນຊອກລູກຄ້າເອົາ
ເອງຄືເມ່ືອກ່ອນ ຊ່ຶງຈະເຮັດໃຫ້ລົດອ່ັງອໍຢູ່ຕາມ
ເສັ້ນທາງ ຢູ່ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ກໍຄືໃນ
ຕົວເມືອງໃຫຍ່ໆ, ບ້ານເຮົາຖ້າພັດທະນາ
ລະບົບໂດຍສານສາທາລະນະໃຫ້ສະດວກ
ສະບາຍໄປຄຽງຄູ່ກັບການນຳໃຊ້ລົດແທັກ
ຊີ-ລົດໂດຍສານ ລາຄາຖືກ ສະດວກ, ແນ່
ນອນກໍຈະຊ່ວຍແກ້ໄຂບັນຫາລົດຕິດ ແລະ 
ມົນລະພິດໄດ້ແບບຍືນຍົງແລ.


